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Izraelski letalski napad na Sirijo Danes.v Finkih posvetovalno zasedanje
tv , i . i . . . za pripravo evropske konference o varnosti
Deset ur bojev ob črti premirja

V borbo so posegle oklepne sile obeh držav - Nasprotujoči si vojaški poročili 
izraelskega in sirskega poveljstva - Izrael naj bi zgubil 14 oklepnih vozil

k* ,^L AVIV, 21. — Po 27 mesecih relativnega premirja se je po- 
, al na meji med Sirijo in Izraelom ponovno zaostril. Izraelska 
. , a s° v zgodnjih jutranjih urah napadla sirsko vojaško postojanko, 
«ledv S° S' V *e*<U dneva naPad' izraelskega letalstva še nekajkrat

ie tudi do hudih spopadov 
t “ ^lepnimj silami obeh držav 
IJ., o obstreljevanja s težko arti- 

'io. Spopadi so trajali približno 
itar* Ur' se Prav‘ do 17.30 po 
n !lanskem času. Ob koncu 
”at,0v sta bili poročili

spo- 
obeh vo-

Sl. Poveljstev bistveno različni. 
Jj1 zatrjujejo, da so zadali Iz

bi J*.1*1 bude zgube: sestrelili naj 
v 'i letala, uničili 14 oklepnih 
Ve/' lopov ter hudo prizadeli 

'r°iaških objektov. Priznavajo 
tanl/° dveb »mingov 21», enega 
olov ' 1°P°V- 011° J® 'udi IB
, 'eskih žrtev, med katerimi sta 

civilista. Izraelsko vojaško po
ji^0 govori o 6 sestreljenih sdr- 

o 14 uničenih oklepnih 
sarra pa naj bi ne imeli 

do™ če izvzamemo dokajšnjo ško- 
n, v nekaterih kmetijskih naseljih 

gManskih visokih planotah. Vsa 
Oljena letala naj bi bila tipa

onig 21».
Spopadi so se začeli zjutraj ob 

7.30 po ital. času, ko je izraelsko 
letalstvo napadlo sirsko vojaško po
stojanko, nekje ob črta premirja 
na Golanski planoti. Dve uri kasne
je ponoven napad izraelskih letal, 
tokrat na tri sirska vojaška opo
rišča, Pri tem drugen> napadu naj 
bi Izraelci zgubili dve letali, ki 
jih je sestrelijo sirsko protiletal
sko topništvo. Ob 11.30 stopi v ak
cijo sirsko težko topništvo, ki ob
streljuje izraelske položaje onstran 
črte premirja. Obenem se začne 
tudi izraelsko artilerijsko bombar
diranje. Začnejo se tudi spopadi 
med tanki obeh držav, ki se bodo 
nadaljevali do večera.

V prvih popoldanskih urah stopi 
spet v akcijo izraelsko letalstvo, ki 
napade sirske položaje ter uniči 
vojaško radijsko postajo. Izraelskim

•Ulili,n,
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ZARADI OBOLELOSTI PREDSEDNIKA DE MARTINA

Seja novega CK PSI 
°dložena na 30. t. m.
pozivna posvetovanja med strujami o bodočem vodstvu PSI 

™ zahteva parlamentarno razpravo o obnovitvi konvencije z RAI-TV
Rim 21. — prvo sejo novega

'j-tira.lrega komiteja PSI, ki so 
s« na strankinem kongre
su Jte.novi’ s0 v zadnjem trenut- 
^ložili zaradi obolelosti pred- 
(V. a stranke De Martina. Zase
go CK, ki bi moralo biti jutri,
VpJl 0 sklicali v četrtek 30. no- «tibra.
Oja odložitev seje so se odločili 
toj.R^vetovanju med namestnikom 
w;a Mosco, tajnikom Mancini
jem ^ Poslanci Bertoldijem, Craxi- 
Se . -n Lombardijem. Mancini pa 
Skat ^ prei sestal z Bertoldijem, 
ki je preučil položaj v stran- 

K°ngresu in pred zasedanjem 
pa še s predstavnikomaMaj 

em in Vittorellijem
leve struje v stranki

-tiinove struje «riscossa» Pie-

Ciš"

'ANES
ttov^ae'ska letala so danes po
lo ,n° napadla Sirijo, pri čemer 
lo 19 vnela huda bitka, v katero 
C« L0,?91® *udi oklepne čete in 
obj ez*° topništvo. Kaže, da sta 
kar *‘ranl imeli dokajšnje zgube, 
Sila *fdeva letala in oklepna vo
lj 'sraelski napad je povzročil 
ja|; °v®tkih žrtev. Spopadi so tra-

St" ur in so se zaključili

Ha . ar'5u so se nadaljevala tal-
^hovaaiania mecl P°s®bn‘m N'!‘ 
»kita,Vlrt1 odposlancem in hanoi-
0 r Pa9ajalcem Le Duc Thojem. 
»ha .9oyorih ni nobene vesti, obe 
bgj n'sta niti sporočili, kdaj se 
'Sle P-°9aia'ci zopet sestali. Kis- 
<e|j !.ie včeraj odpotoval v Bru- 
*'iski *er *® bo sestal z indone-

V tj Predsednikom Suhartom.
4ip| ®'sinkih se danes sestanejo 
Ha a,5ki predstavniki 34 držav 
t>HprP0Sv®'ovalnem zasedanju za 
',arHos't° evropske konference o 

V« 'n sodelovanju.
*a zu 1̂' I® bil v Trs,u minister 
I« j“n,anio trgovino Matteotti, ki 
9nsb j več stikov s tukajšnjimi 
'lfUgirt,ars*<'mi krogi in je med 
vins|, SJovoril na sedežu Trgo- 
»tikiu zbornice o gospodarskih 
t‘kviru * drugimi deželami. V 
Hhv0|... volilne kampanje bo dane* 
So ' ,Ia KD Andreotti, medtem 

.'s vodstva PSI javili, da 
•s O* stranke De Martino, ki
1 Tri*9 , .ma obolel, ne bo prišel 
''iufr,;' *i®r bi moral imeti za-

G|a yo|Hni govor.
Ho _ ni odbor Slovenske kultur- 
*Voj| »9osPodarske zveze je na 
?l>0r »J *®i' določil, da bo občni 
j?*aho\,-i decembra letos, in
kida)'1 komisijo za sestavo kan- 
?l®Vri_ 's'® za izvolitev novega 
la p0 9a odbora. Tajnik dr. Cupin 
N„v , o delovanju komisij in 
kobju ®n'b organov SKGZ v raz- 
**llc g l.ac*njih dveh let, predsed-
,.s°fod'S **ace pa ° sllltlb SKGZ 
!''*Hci| II0 zvezo slovenskih orga- 
la- P, *°r°SI<" '®r SZDL Slovenl- 
k^bo, ®ini dol seje je glavni 
.. Prok?*Ve*il vazpravi o mladin- 

' izč,. ematikl pri nas na osno- 
!*'milj! bnega poročila načelnika 

*,!a *P°r' in mladino pri 
' A|d« Rupla.

Lombardi je med pogovorom s čas
nikarji pojasnil stališče svoje sku
pine o vprašanjih strankinega vod
stva. Osrednji problem, ki . ga bo 
treba razčistiti na prvi seji cen
tralnega komiteja, je po mnenju 
Lombardija vprašanje, če De Mar
tino namerava voditi politično li
nijo kot jo je sam začrtal na kon
gresu in ki je različna od Nenni- 
jeve, ali pa misli na organsko za
vezništvo z Nennijevomd avtonomi
sti. To se bo pokazalo, ko bo šlo 
za izvolitev predsednika stranke in 
imenovanje političnega urada, v ka
terem naj bi bili voditelji posamez
nih struj. Lombardi pravi, da le
vica nasprotuje imenovanju Nerrni- 
;a za predsednika sranke, ker bi 
to pomenilo zavezništvo z avtono
misti. Pač pa njegova struja pod
pira zamisel o ustanovitvi politič
nega urada, ki bi pomenil tudi 
organ za nadzorstvo nad politično 
linijo, strankinega vodstva.

Medtem sili v ospredje politične 
debate vprašanje obnovitve konven
cije med državo in RAI-TV, ki bo 
po vsej verjetnosti med glavnimi 
političnimi temami v prihodnjih ted
nih. Konvencija namreč zapade 15. 
decembra, medtem ko je vlada že 
napovedala, da jo misli za sedaj 
podaljšati še za eno leto. Levičar
ska opozicija pa zahteva, naj bi 
pred podaljšanjem konvencije vlada 
vprašala za mnenje parlament. 
Tako so komunistični poslanci čla
ni nadzorne komisije nad radiote
levizijskimi oddajami, poslali pred 
sedniku vlade pismo, v katerem 
zahtevajo parlamentarno razprave 
o tem vprašanju. Poslanci KPI zah
tevajo tudi, naj bi v prvih dneh 
decembra sklicali nadzorno komi
sijo.

Danes sta zasedali obe zbornici. 
Poslanci so odobrili dekret v korist 
prebivalstva Ancone, ki ga je pri
zadejal nedavni potres

letalom so se postavili po robu 
sirski «mig 21», od katerih pa naj 
hi dva strmoglavila. Nadaljujejo se 
spopadi tankov ter obeh topništev. 
V teh akcijah naj bi Sirija zgubila 
12 tankov. Izrael pa 14. Po 16. uri, 
poročajo iz izraelskega letalskega 
poveljstva, so bila sestreljena še 
štiri sirska letala.

Spopadi so se nadaljevali do ve
čera, ko se je obstreljevanje z obeh 
strani prenehalo. Poročajo, da so 
bili boji na vseh 60 km, kolikor je 
dolga črta premirja med Izraelom 
in Sirijo.

Po drugem današnjem letalskem 
napadu na Sirijo, je radio Damask 
prekinil oddaje ter poročal, da so 
sirske oborožene sile preprečile 
napad izraelskih letal v notranjost 
države ter da je sirsko topništvo 
začelo obstreljevati sovražnikove 
pozicije na Golanskih višavah, ki 
so jih Izraelci zasedli po šestdnev
ni vogli in za katere so že večkrat 
izjavili, da jih ne bodo vrnili Siriji, 
češ da so neobhodno potrebne za 
obrambo zraelskih meja.

Po smrti izraelskih športndkpv na 
olimpijskih igrah v Muenchnu so 
se izraelski napadi na arabske dr
žave .zaostrili, čeprav so bili tudi 
v preteklosti na dnevnem redu. Za
čeli so z napadi na Jordanijo, ki 
je kaj kmalu odločila, da se bo 
znebila oporišč palestinskih gve
rilcev na svojem ozemlju. Jordan
ski kralj Husein je septembra 1970 
napadel s svojo vojsko gverilce, 
kar je povzročilo več tisoč žrtev ne 
samo med gverilci samimi, temveč 
predvsem med civilnim prebival
stvom. med otroki in ženami. Na 
črti premirja z Jordanijo od takrat 
ni prišlo več do spopadov, saj se 
Izraelci dobro zavedajo, da je jor
danska vojska šibka in da se ne 
bi mogla postaviti uspešno po robu 
gverilcem, če bi jo izraelski napadi 
še bolj ošibeli. Isto velja za Li
banon, tako da je na tistem pod
ročju edina država, ki odprto pod
pira Palestince samo Sirija. Izrael 
bi hotel s svojimi nasilnimi akcija
mi, s čeccccccccccccccpviksnolašk 
mi, s čedalje bolj ostrimi napadi, 
doseči, da bi tudi Sirija odpovedala 
gostoljubnost gverilcem- Povod za 
današnji napad naj bi bila najdba 
dveh min nekje na Golanskem vi
šavju. ob črti premirja, ki naj bi 
ju postavili palestinski gverilci. Že 
pred dnevi je izraelsko oklepno vo
zilo naletelo na mano in zletelo v 
zrak. Gre očitno le za pretveze, 
k' naj bi opravičevale izraelske 
vojaške akcije na Bližnjem vzhodu. 
Značilne so izjave višjega izrael
skega časnika po današnjem napa
du: govori o «opozorilu» Sircem in 
o vprašanju, ali je bilo dovolj pre
pričljivo. Napoveduje tudi zaostri- 
te» napadov, če ne bo Sirija pre
prečila vdorov oalestinskih gveril
cev proti ozemlju Izraela.

V zvezi z izraelskim napadom na 
Sirijo je egiptovski ministrski svet 
pod predsedstvom Aziza Sidkija 
sprejel nekaj «važnih ukrepov* 
vojaški pomoči Siriji. Govor je bil 
tudi o delovanju posebne komisije, 
ki ji je arabska zveza naročila, naj 
izdela načrt za skupen nastop arab
skih držav za preprečitev stalne iz
raelske agresije, ki trajajo od juni
ja 1967.

RIM, 21. — Problemi izseljenstva 
v Evropi ter položaj mladine na 
delovnem mestu bodo na dnevnem 
redu konference evropskih mini
strov za delo in družbene zadeve, 
ki bo v Rimu od 23. do 25. novem
bra. Zasedanje, ki se ga bo ude
ležilo 17 evropskih držav, bo odprl 
italijanski minister za delo Coppo.

Podtajnik Pedini 
potrdil obstoj 
načrta NATO 
o minah na Krasu

RIM, 21. — V senatni komisiji za 
obrambo je podtajnik za zunanje 
zadeve Pedini odgovoril danes na 
vprašanje komunističnih senatorjev 
Bacicchija in Calamandreia v zvezi 
z namestitvami atomskih min na 
Krasu Pedini je potrdil obstoj načr
ta NATO za namestitev atomskih 
min na Krasu, na opozorilo poslan
cev, da to ni v skladu s politiko 
dobrih odnosov s sosedinimi drža
vami, pa je dejal, da gre za ob
vezo, ki spada v okvir odločitev 
vojaških organov pakta NATO, ka
tere članica je tudi Italija. Sena
tor Bacicehi je izrazil nezadovolj
stvo zaradi odgovora podtajnika 
Pedini ja.

Vhod v palačo na periferiji finskega glavnega mesta, kjer se danes začne posvetovalno zasedanje za pripravo
evropske konference o varnosti in sodelovanja
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NIXONOV ODPOSLANEC JE VČERAJ ODPOTOVAL V BRUSELJ

BREZ OTIPLJIVIH REZULTATOV TAJNI POGOVORI 
MED HANOISKIMI POGAJALCI IN KISSINGERJEM

Napadi partizanskih enot 
na saigonske postojanke

Kissinger v spremstvn drugih članov ameriške delegacije ob prihodu na 
tajna pogajanja

PARIZ, 21. - V vili, oddaljeni 
približno 60 km od francoskega 
glavnega mesta, so se nadaljevala 
tajna pogajanja med posebnim Nixo- 
novim odposlancem Heoryjem Kis- 
singerjem ter hanoiskim pogajal
cem Le Duc Thojem, ki ga sprem
lja šef sevemovietnamskega odpo
slanstva na pariških pogajanjih o 
Vietnamu, Xuan Thuy. Danes sta 
bili na vrsti dve srečanji, o kate
rih pa ni nobene vesti. Nekateri 
opazovalci so skušali pripisati ne 
vem kakšen pomen dejstvu, da sta 
si Kissinger in Le Duc Tho po za
ključku današnjih pogovorov segla 
v roke in da sta bila oba nasme
jana. Gre za vsakdanjo rutino, ki 
ji ni pripisati nobenega posebnega 
pomena.

Kissinger bo jutri odpotoval v 
Bruselj, kjer se bo sestal z indo
nezijskim predsednikom Suhartom. 
Indonezija je ena od držav, ki naj 
bi bile članice mednarodne kon
trolne komisije, ki bo nadzirala iz
vajanje premirja. Bruselj je vse
kakor precej blizu Pariza, tako da 
ni izključeno, da se bosta Le Duc 
Tho in Kissinger jutri ponovno sre
čala.

V Vietnamu se nadaljujejo boji. 
Govorice o skorajšnjem premirju 
so tukaj precej oddaljene. Osvobo
dilne sile so obstreljevale več sai- 
gonskih postojank v pokrajini Quang 
Tri, na skrajnem severu Južnega 
Vietnama. Gre za napade, ki si 
sledijo že devet dni zaporedoma in 
so spravili čete južnovietnamskega 
lutkovnega režima v dokajšnje te
žave. Osvobodilne sile obstreljujejo 
postojanke s topovi in z raketami. 
Samo danes so južnovietnamski ma
rinci imeli deset mrtvih.

Ameriško letalstvo skuša omiliti 
j pritisk partizanskih enot z nepre- 
| stanim bombardiranjem položajev.

............. ................................................................................................... ................................................................................................................................... ..................................................................................................... mu............ ..............................................................

DANES IN JUTRI NA POBUDO CCtL CISL IN UIL

Vsedržavna stavka javnih uslužbencev 
za obnovitev delovne pogodbe kategorije

Meddeželne stavke gradbincev • Končano zasedanje CK UIL

RIM, 21. — Državni uslužbenci, 
včlanjeni v CGIL, CISL, UIL in 
UNSA, so napovedali 48-urno vse
državno stavko za jutri in pojutriš
njem. Stavke se bodo udeležili u- 
službenci osrednje in periferičnih 
uprav ter osebje ANAS, medtem 
ko ne bodo stavkali vodilni funk
cionarji. Stavko so proglasili v zna
menje protesta proti stališču vlade, 
ki ni pripravljena na globalna in 
hitra pogajanja o zahtevni plat
formi, in proti nedavnim vladnim 
ukrepom v korist visokih držav
nih funkcionarjev.

Generalni tajnik sindikata držav
nih uslužbencev CGIL De Angelis 
je ugotovil kompaktnost delavcev

tega področja v boju za obnovitev 
delovne pogodbe. Po drugi strani 
pa je De Angelis obsodil molk mi
nistra za reformo pet tednov po 
prvem srečanju s sindikati. Prav 
tako je izrazil nezadovoljstvo zaradi 
zadržanja predsednika vlade, ki je 
sicer izrazil pripravljenost na po
gajanja, istočasno pa izdal dekret 
o vodilnih funkcionarjih, ki je po
menil hud udarec za nameravano 
reformo tega sektorja.

Danes je bila prva od treh med- 
deželnih stavk gradbenih delavcev, 
ki so jo proglasile sindikalne orga
nizacije CGIL, CISL in UIL. Stav
kali so delavci Lombardije, Veneta, 
Tridentinske - Gornjega Poadižja,

Furlanije - Julijske krajine, Toska
ne in Umbrie. Jutri in pojutrišnjem 
pa bodo stavkali gradbeni delavci 
v vseh ostalih deželah.

Danes se je zaključilo zasedanje 
centralnega komiteja UIL, na kate
rem so soglasno odobrili resolucijo 
o kongresnih tezah, ki jih je pri
pravilo zvezno tajništvo. Vsedržav
ni kongres UIL bo od 21. do 25. 
marca 1973 v Riminiju.

MOSKVA, 21. - Tukaj poročajo, da 
bo ob polovici prihodnjega meseca 
zasedal plenum CK KP SZ. Zasedanje 
naj bi bilo 15. decembra, tri dni pred 
zasedanjem vrhovnega sovjeta.

Predsednik vlade SFRJ 
na obisku v Turčiji

ANKARA, 21. — V glavnem me
stu Turčije so se danes v prisrč
nem in prijateljskem ozračju kon
čali uradni razgovori med turškim 
predsednikom vlade Melenom in 
predsednikom zveznega izvršnega 
sveta Jugoslavije Džemalom Bijedi- 
čem, ki je v nedeljo, na vabil« 
turške vlade, prispel na večdnevni 
uradni obisk v Ankaro. Medtem ko 
sta na včerajšnjem sestanku pred
sednika s sodelavci izmenjala misli 
o aktualnih mednarodnih vpraša
njih. so na današnji plenarni seji 
proučili poročila strokovnih komi
sij za gospodarska in za pravno - 
konzularna vprašanja. Ugotovljene 
je bilo, da od uvedbe konvertibil
nega načina plačevanja trgovinska 
izmenjava raste, da pa je še vedno 
nezadovoljiva, kajti letna blagovna 
izmenjava v vrednosti okrog 10 mi
lijonov dolarjev ne ustreza ravni 
medsebojnih odnosov. Osnovna ovira

krepitvi gospodarskega sodelovanja 
je, po mišljenju obeh delegacij, ne
zadostno poznavanje gospodarskih 
možnosti obeh držav. Predloženo 
je bilo, da se ponovno oživi delo 
medvladnega odbora za gospodar
ske odnose, ki je bil ustanovljen 
pred skoraj desetimi leti. a se je 
do sedaj sestal samo eidirat. Ta 
odbor bi predložil določene ukrepe 
za napredek, ne le trgovinske iz
menjave, temveč drugih oblik go
spodarskega sodelovanja.

Skupina, ki je obravnavala prav
no konzularno vprašanje, je spro
žila razpravo o mnogih nerešenih 
vprašanjih s področja kulture, znan
stvenega in tehničnega sodelovanja, 
v zvezi z lastninskimi vprašanji 
državljanov obeh držav itd. Skup
no poročilo o razgovorih bo, kot 
se pričakuje, objavljeno ob koncu 
obiska predsednika Bijcdiča, to je 
v petek. 24. t.m.

kjer naj bi se skrivale. Danes so 
odvrgli 1.250 ton bomb v sedmih 
zaporednih akcijah. Velebcmbniki 
B-52 so opravili deset misij nad 
ozemljem Južnega Vietnama ter 11 
na Severni Vietnam.

Partizanske enote so obstreljevale 
tudi veliko ameriško oporišče Da 
nang z raketami, kar je povzrečdo 
mnogo materialne škode, medtem 
ko je bilo število človeških žrtev 
minimalno. Hudi soopadi so tudi 
na področju osrednjih planot.

Poveljstvo ameriškega letalstva v 
Indokini je sporočilo izgubo dveh 
*phantorr»v». Eden je strmoglavil 
iz neznanih razlogov 64 km vzhod
no od svojega oporišča v severnem 
Tajskem, pri čemer sta oba pilota 
zgubila življenje, drugega pa je 
zadel sevemovietnamski protiletal
ski izstrelek in je padel v morje 
25 km severno od Thanh Hoe. Pi 
lota sta se rešila.

Saigonski vladni časopis «Tin 
Song* poroča, da so južnovietnam- 
ske čete dobile ukatz, naj »očistijo* 
neposredno bližino južnovietaamske- 
ga glavnega mesta Saigona od par
tizanskih enot še pred podpisom 
sporazuma o premirju. Vest sicer 
ni uradna, saj je saigonsko povelj 
stvo ni potrdilo, dejstvo pa je, da 
se je dejavnost saigonske vojske 
na tem področju v zadnjih dneh 
dokaj okrepila.

Iz Saigona tudi poročajo, da bodo 
ustanovili posebne skupine, ki naj 
bi po podpisu premirja vodile ile
galno bitko proti komunistom. «Po 
prekinitvi ognja, pravi radio Sai- 
gon, ki jo bodo prej ali slej do
segli, bo treba uvesti nove oblike 
boja, če bomo hoteli, da bo južno- 
vietnamsko ljudstvo živelo v svobo
di.* Thieu se torej pripravlja na 
možnost, da ga Američani prisilijo, 
da pristane na podpis premirja. 
Medtem pa prihajajo vesti iz Wa- 
shingtona, da bodo Američani ohra
nili v Južnem Vietnamu tudi po 
podpisu sporazuma vojaško misijo, 
katere edina naloga bo ta, da nad
zoruje pošiljke ameriškega orožja 
Južnemu Vietnamu. Oskrbovanje juž- 
novietnamskih oboroženih sil, ki so 
ga Američana zadnje čase, v pred
videvanju podpisa mirovne pogodbe, 
okrepili, se je zaključilo. V slabem 
mesecu so Američani pripeljali v 
Saigon nad 600 letal in 10 tisoč ton 
druge opreme.

HELSINKI, 21. — Diplomatski 
predstavniki 34 držav se bodo se
stali jutri v Helsinkih na posve
tovalnem zasedanju za pripravo 
evropske konference o varnosti in 
sodelovanju, ki naj bi bila prihod
nje leto. Zasedanje bo odprl zu
nanji minister Finske, ki je or
ganizirala posvetovanje in razpo
slala vabila. Doslej jo že potrdilo 
prisotnost petnajst držav članic 
NATO med njimi tud’ ZDA in Ka
nada, sedem držav članic varšav
skega pakta in dvanajst držav ki 
ne pripadajo nobenemu bloku: med 
njimi, poleg Jugoslavije, sta tudi 
Vatikan in San Marino. Med po 
vabljenimi državami je vabilo od
klonila samo Albanija, ki je spo
ročila, da ne verjame v koristnost 
konference, na kateri bi imele 
glavno besedo ZDA in Sovjetska 
zveza.

Kot je znano, se je za organi
zacijo konference o varnosti in so
delovanju v Evropi zavzemal pred
vsem vzhodni tabor s SZ na čelu. 
Prvi predlog o sklicanju te konfe
rence je dal že leta 1954 tedanji 
sovjetski zunanji minister Molo
tov, v naslednjih letih pa sta jo 
spet sprožila posebno poljski zu
nanji minister Rapacki in sekretar 
poljske partije Gomulka. Leta 1966 
sta predlog obnovila Brežnjev in 
Gromilio, šele v zadnjih letih pa so 
države članice NATO začele je
mati predlog v ooštev. Kot je zna
no, so države oakta NATO zavzele 
stališče, da mora pred sklicanjem 
tovrstne konference priti do de
janskega popuščanja napetosti v 
Evropi, kar pa se je letos dejan
sko zgodilo bodisi z Nixonovim po
tovanjem v Moskvo, kot z Brand- 
tovo politiko odpiranja na Vzhod. 
Zadnje ovire za sklicanje konfe
rence pa so bile odstranjene, ko 
so letos poleti podpisali zaključni 
protokol štiristranskega sporazuma 
v Berlinu ter pogodbo o prometu 
med obema Nemci jama, končno 
pa tudi sklenitev temeljnega spo
razuma med Vzhodno in Zahodno 
Nemčijo, ki ga bodo podpisali še 
pred božičem.

Ena prvih nalog pripravljalnega 
posvetovanja bo sestaviti dnevni 
red evropske konference. Ena o- 
snovmh točk v razpravi naj bi bi
la slovesna deklaracija o temeljnih 
načelih, ki naj bi v bodoče ure
jevala mednarodne odnose Poleg 
tega naj bi se dogovorili še c ukre
pih za utrditev medsebojnega zau
panja in politične stabilnosti. V 
tej zvezi bi prišli v poštev tudi 
vojaški ukrepi, ki pa bodo pred
vsem predmet ločene konference 
za uravnovešeno omejevanje voja
ških sil obeh blokov v srednji Ev
ropi. Kot je znano, naj bi se ta 
konferenca začela v Švici 31. ja
nuarja 1973.

V zvezi z jutrišnjim pripravljal
nim zasedanjem se je danes sesta
la v Bonnu politična komisija NATO, 
na kateri pa so se kot se je 
zvedelo v diplomatskih krogih, po
javili nekateri kontrasti med po
sameznimi članicami predvsem gle
de Nbonove politike direktnih po
gajanj s Sovjetsko zvezo Na za
sedanju naj bi celo odobrili reso
lucijo. ki obsoja Nixonova nepo
sredna pogajanja s SZ kot «vir 
hude napetosti* v atlantskem zavez
ništvu. Evropski partnerji v bistvu 
zahtevajo od Američanov, naj se 
v svojih prizadevanjih za zbližanje 
z Moskvo stalno posvetujejo z za
vezniki v NATO.

LJUBLJANA, 21. — Med obiskom 
v Jugoslaviji je danes prispela v 
Slovenijo študijska delegacija komu
nistične partije Sovjetske zveze. Sov
jetska delegacija se je danes naj
prej pogovarjala v centralnem ko
miteju Zveze komunistov Slovenije o 
kadrovski politiki, o osnovnih nače
lih partijskih in državnih organov 
pri izbiri in razporejanju kadrov ter 
o izbiri kadrov spričo mnogonacio- 
nalne sestave ZK Jugoslavije.

Delegacija sovjetske komunistične 
partije je popoldne obiskala še Lito
stroj, kjer se je pogovarjala s pred
stavniki uprave podjetja, zveze ko
munistov, samoupravnih organov in 
sindikatov. Jutri pa bo sovjetska de
legacija obiskala ljubljansko univerzo 
in slovensko skupščina

Matica izseljencev 
Hrvaške obsodila 
prctšjugoslovansko 
gonjo na Koroškem

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 21. —• Izvršni odbor 

Matice izseljencev Hrvaške je na 
včerajšnji razširjeni seji proučil ve
sti o šovinistični in protijugoslo
vanski gonji v Avstriji in dogodkih 
na Koroškem. Izvršni odbor Matice 
je dal polno podporo noti, ki jo je 
jugoslovanska vlada poslala avstrij
ski vladi v zvezi z dogodki na Ko
roškem in najodločneje obsodil šovi
nistične izpade proti slovenski manj
šini. Izvršni odbor Matice izseljen
cev Hrvaške je nadalje opozoril 
javnost, da na Gradiščanskem žive 
že 450 let Hrvati, ki so do današ
njega dne ohranili svoj jezik in na
cionalno zavest. Zato presenečajo iz
jave nekaterih odgovornih avstrij
skih osebnosti, da so gradiščanski 
Hrvati dejansko že asimilirani. U- 
deleženci sestanka so izrazili pre
pričanje, da bo avstrijska vlada 
brez odlašanja sprožila korake za 
prenehanje protijugoslovanske go
nje in za uresničitev pravic hrvaške 
in slovenske manjšine v Avstriji.

B. B.

PARIZ, 21. — Nemško demokratič
no republiko so sprejeli kot 131. čla
nico v mednarodno organizacijo Une
sco. Odločitev so sprejeli soglasno.
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Priprave na občni zbor SKGZ 
in razprava o vprašanjih mladine

Poročilo tajnika dr. Cupina o delovanju naše osredje organizacije, nje
nih komisij in vodstvenih organov - Odločno stališče SKGZ glede Koroške

V okviru priprav za redni občni tega je Predan dejal, da je Bene- , pravilno predvideva da bodo iz- 
zbor, se je v ponedeljek zvečer j čanom potrebna solidarnost ne le j plačali ob razlastitvah ceno, ki jo
sestal v Gregorčičevi dvorani v 
Ulici Geppa 9 na svoji 9. seji 
glavni odbor Slovenske kulturno 
gospodarske zveze. Razen vpra
šanj v neposredni zvezi s sko
rajšnjim občnim zborom sta bili na 
dnevnem redu še mladinska proble
matika in poročilo tajnika o delo
vanju SKGZ v zadnjem razdobju.

Občni zbor SKGZ, ki se sklicuje 
vsako drugo leto, bo 17. decembra 
v prostorih Kulturnega doma. Poleg 
poročil predsednika in tajnika (obe 
poročili bosta razdeljeni delegatom 
že prej) bodo na dnevnem redu 
še volitve novega glavnega odbora 
in sprejetje zaključne resolucije, ki 
bo vsebovala vse glavne postavke 
razvejane dejavnosti SKGZ in na
rodnostno - politične problematike 
slovenske narodnostne skupnosti v 
Italiji v razdobju zadnjih dveh let.

Glavni odbor je na predlog pred
sednika Borisa Raceta in po izčrpni 
razpravi sprejel predlagani dnevni 
red za občni zbor, prav tako pa je 
tudi sprejel predlog za sestavo po
sebne komisije, ki bo pripravila 
kandidature za novi glavni odbor 
SKGZ. Za predsednika komisije je 
bil izbran inž. Stanislav Renko. 
Štela bo 9 članov in sicer po enega 
člana Izvršnega odbora za tržaško, 
goriško in videmsko pokrajino ozi
roma Beneško Slovenijo, ter še 
tri člane za tržaško, dva za gori
ško in enega za videmsko pokrajino. 
Glede izbire kandidatov se bo ko
misija posvetovala s članicami SKGZ 
in upoštevala njihove predloge. U- 
poštevala bo tudi težnjo po po
mladitvi vodstvenih organov. Konč
no .je bil sprejet tudi predlog, naj 
se kot gostje povabijo na občni 
zbor predstavniki vseh strank ustav
nega loka, predstavniki osrednjih 
organizacij iz Koroške, predstavniki 
SZDL Slovenije in Hrvaške ter gen. 
konzulata SFRJ v Trstu.

Dr. Darij Cupin je v svojem taj
niškem poročilu strnjeno poročal o 
delovanju organizacije, njenih ko
misij in vodstvenih organov. Pri 
tem je dejal, da delovanje komisij 
ni bilo vedno zadovoljivo in da je 
zato teža dela slonela na Izvršnem 
odboru, ki se je redno sestajal. Nje
govo delo je potekalo v glavnem v 
treh smereh. V smeri splošno poli
tičnega delovanja glede na današ
nji položaj manjšine, je prišlo do 
stikov s strankami ustavnega loka, 
med katerimi je prišla do izraza 
želja in pripravljenost, da bi se 
podrobneje' seznanile z našo proble
matiko. Iz te pobude izhaja velik 
pomen informiranosti italijanske 
javnosti za probleme naše narod
nostne skupnosti. V okviru te de
javnosti .je tajnik dr. Cupin ga- 
voril tudi o odločnem stališču SK 
GZ glede dogodkov na Koroškem, 
pri čemer je poudaril, da je prav 
Izvršni odbor SKCt prvi postavil 
vprašanje internacionalizacije koro- 
škega vprašanja. Omenil je tudi 
razgovore delegacije SKGZ s pred
stavniki Zveze slovenskih organiza
cij na Koroškem in skupno izjavo 
obeh organizacij, v kateri je prika
zan položaj obeh manjšin. Vedno v 
tem okviru je tajnik Cupin omenil 
stike z ANPI in stalno prisotnost 
v Tržaškem antifašističnem odboru 
ter stalne in plodne stike s SZDL 
Slovenije in obmejnih občin. Obža
loval pa je, da ni bil uresničen 
sklep o stikih s siijdikalnimd orga
nizacijami.

V okviru prikaza delovanja v 
smeri problematike včlanjenih orga
nizacij. je tajnik dr. Cupin navedel 
nekatera vprašanja kulturne politi
ke, Beneške Slovenije, pri čemer 
je izrekel zadovoljstvo, da je bila 
večina sklepov izpolnjenih, Stalnega 
slovenskega gledališča, začetka pri
zadevanj za publicizacijo Glasbene 
matice, volitev v kmetijsko bolniško 
blagajno in končno gradnje kultur
nega doma v Gorici in ostalih ljud
sko - prosvetnih sedežev. Glede 
funkcionalnosti naših organizacij pa 
je menil, da so nas dogodki vča
sih prehitevali predvsem zaradi po
manjkanja študijskega preučevanja 
problematike.

Tretja smer delovanja Izvršnega 
odbora SKGZ je bila usmerjena k 
reševanju tekočih vprašanj, med ka
terimi je tajnik dr. Cupin zlasti 
podčrtal zakon o šolstvu in razpra- 
vj o deželnem urbanističnem na
črtu, s čimer se ukvarja posebna 
komisija.

Tajnikovo poročilo je dopolnil še 
predsednik Boris Race z informa
cijo o sestanku in sklepih predsed
stva in izvršnega odbora republiške 
konference SZDL Slovenije, katere
ga se je udeležil skupno s predsed
nikom ZSO Koroške dr. Zwittrom 
in na katerem so podrobno in za
vzeto razpravljali o problemih slo
venske manjšine v Avstriji in Ita
liji.

V razpravi o tajniškem poročilu 
in o informaciji predsednika v zve
zi z dogodki na Koroškem je član 
Izvršnega odbora Izidor Predan se
znanil prisotne s težavami in ne 
razumevanjem videmskih in krajev
nih oblasti do življenjskih proble
mov beneških Slovencev. Dejal je, 
da je položaj Slovencev v videmski 
pokrajini dejansko slabši, kot je 
položaj Slovencev na Koroškem, 
«Koroški Slovenci imajo vsaj nekaj 
svojih šol — je dejal Predan — 
beneški pa nobene. Še več — kra
jevne šolske in državne oblasti so 
celo zavrnile prošnjo kulturnega 
društva «Ivan Trinko*, da bi mu 
dali na razpolago učilnico v Špetru 
Slovenov za izvedbo drugega te
čaja slovenskega .jezika. To dej
stvo zgovorno potrjuje — je še 
poudaril Predan — da je danes 
položaj beneških Slovencev dejan
sko slabši kot je bil lani*. Spričo

SKGZ temveč širše slovenske jav
nosti.

Pretežni del svoje seje pa je glav
ni odbor SKGZ posvetil mladinski 
problematiki, pri nas, o čemer se 
je na osnovi izčrpnega, poglobljene
ga in kritičnega poročila, ki ga je 
podal načelnik komisije za šport in 
mladino pri SKGZ. Aldo Rupel, 
razvila daljša in zavzeta razprava, 
v katero so posegli člani glavnega 
odbora Marino Košuta, Stanislav 
Renko, Miloš Kodrič, Samo Pahor, 
Josip Tavčar, Karlo Primožič, Šva- 
gelj, Stanko Bole, Stanko Oblak, 
Dušan Košuta, Nadja Pahor in dru
gi. Razpravo, ki je osvetlila pro
blematiko z različnih stališč, je 
nato povzel poročevalec Rupel sam, 
v sklepni besedi pa je predsednik 
Boris Race strnil splošno ugotovi
tev, da je bilo poročilo res skrbno 
sestavljeno, poglobljeno, in analitič
no z narodnega in idejnega stališča 
in izrekel v imenu Glavnega odbo
ra pohvalo vsem. ki se v naših 
vrstah ukvarjajo z mladino. Mnenje 
vseh je izrazil tudi, ko je dejal, 
da glavni odbor sprejema poročilo 
in ga odobrava ter ko je zagotovil, 
da bo SKGZ naredila vse, da se 
smotri, ki so bili nakazani v po
ročilu, tudi uresničijo. Prav tako 
je glavni odbor osvojil predlog, naj 
komisija za šport in mladino na
veže stike z mladinskimi komisija
mi posameznh strank in s sindikati.

Poročilo Alda Rupla bomo obja
vili v izvlečku.

imajo zemljišča s kmetijskega vi
dika. Najemnine pa ne bodo več 
določene po kriteriju «čimvečjega 
zaslužka ampak pravične cene.*

Temu se seveda protivijo določe
ne gospodarske in politične sile, 
ki so dobro zastopane v parlamen
tarni desnici, od zastopnikov MSI 
do Ar.dreottijeve vlade, ki še ni 
ukrenin ničesar, da bi zakon o 
reformi začel delovati. Za uresni
čevanje reform bo treba točno do
ločiti pristojnosti dežel in krajevnih 
organov, ki so najbiižji ljudskim 
potrebam in ki imajo za le-te več 
posluha kot osrednja vlada.

Zanimivemu predavanju je sledila 
krajša razprava.

Tržaška pokrajinska zveza obrt
nikov (Trst, Ul. Artisti, 4) obve
šča obrtnike z miljskega področja, 
da bo v dneh 23., 24. in 25. no
vembra ob 20. uri v občinski dvo
rani «Lo Squero» v Miljah tridnev
ni tečaj o novem davku IVA. Po
drobnejše informacije po telefonu 
(36-847).

Uspela stavka 
gradbincev

Včerajšnja stavka delavcev grad
bene stroke je povsem uspela. U- 
deležilo se je je nad 90 odstotkov 
delavcev. Stavko so oklicali zato, 
da bi pospešili pogajanja za obno
vitev delovnih pogodb Na skup
ščini so delavci izrazili upanje, da 
bodo ta pogajanja, bodo 27. no
vembra v Rimu, končno rešila ne
kaj problemov, ki tarejo uslužben
ce te stroke, kot so zagotovitev 
letnih plač, poviški, sindikalne pra
vice itd.

Na koncu so izglasovali resolu
cijo. v kateri so izrazili pripravlje
nost, da se še naprej borijo, če ne 
bodo ugodno rešili vprašanje delov
ne pogodbe. V tem primeru bodo 
delavci gradbene stroke povabili 
osrednje sindikalne organizacije 
CGIL, CISL in UIL naj okličejo 
splošno stavko za dokončno obno
vitev pogodb, za polnoštevilno za
poslenost ter za socialne reforme.

ZARADI VOLITEV

Pouka ne bo
od 23. do 29. novembra

Zaradi upravnih volitev ne bo pouka 
na nobeni šoli v tržaški občini od 
jutri, 23. novembra, do srede, 29. 
novembra. Pouk se bo torej spet za
čel v četrtek, 30. novembra. Pouka 
ne bo tudi v šolah, kjer niso se-

SNOCI V SLOVENSKEM KLUBU

PROF. BRANKO MARUŠIČ 
O ISTRSKIH FRESKAH

Prav gotovo bi ne mogli trditi, 
da Tržačani ne obiskujejo Istre. 
Vzdolž obale bomo na vsakem 
koraku srečali avtomobil s tržaško 
evidenčno tablico in to seveda ve
liko več poleti, toda tudi v zimskih 
mesecih Pa tudi v notranjosti Istre 
so vsaj o praznikih avtomobili s 
tržaške evidenčno tablico zelo po
gosti. In vendar si ob tej ugotovit
vi upemo trditi, da je bolj malo 
tržaških ljudi, ki vsaj kolikor to
liko poznajo ogromno umetniško bo
gastvo ki ga krijejo razni večji, 
po večini pa skromnejši cerkveni 
objekt' Gre za velikansko bogastvo 
fresk iz dobe od 11 do 16. stoletja, 
o bogastvu, ki nam aa je v okvi
ru torkovih večerov sinoči Gre
gorčičevi dvorani na kratko, toda 
nazorno, prikazal direktor arheolo
škega muzeja v Pulju prof. Branko 
Marušič, ki je svoja izvajanja do
polnil še s kakimi petdesetimi dia
pozitivi

Predaleč bi nas privedla razlaga 
o nastanku teh fresk o njihovi di
daktični vlogi za razlago krščan
ske doktrine, zato se bomo ustavi
li le pri navajanju nekaterih bistve
nih ugotovitev puljskega strokovnja
ka, ki je začel s svojim prikazo
vanjem fresk v baziliki sv. Sofije 
v Dvigradu, nato nas popeljal v 
cerkev sv. Foške v Peroje, v samo
stan v Limskem kanalu, nato v 
Hum, v Sv. Vinčenat, v Draguč,

ZA IZVOLITEV KONZULTE

Javno zborovanje v Miljah
Sinoči je bilo v Miljah javno zbo

rovanje občanov, ki oivajo v mest
nem središču. Inž. Cesta je orisal 
svoi osnutek za ureditev mestnega 
centra, nato so izvolili esem članov 
rajonske konzulte, ostalih osem pa 
bodo predlagale stranke. Podrob 
neje bomo še poročali.

Predavanje W. Brigantija 
o stanovanjski reformi

Sinoči je v sedežu PSI v Ul. 
Mazzini predaval predsednik držav
nega združenja stanovanjskih za
drug Walter Briganti o temi: «Sta- 
novanje kot socialna služnost*.

Po nekaj uvodnih besedah trža
škega zastopnika stanovanjskega 
zadružništva Segheneja, ki je pou
daril, da je parlament sicer odo
bril zakon o stanovanjski reformi 
«865», da pa ni nobene norme, ki 
bi urejevala delovanje reformnega 
zakonn. je prevzel besedo sam Bri
ganti

Orisal je glavne namene za
kona. ki predstavlja «pomemben 
korak naprej na poti dodeljevanja 
stanovanja vsakemu, ki ima pra
vico do njega». Predavatelj je med 
drugim dejal, da je bil zakon in 
reforma, ki bi mu morala slediti, 
naperjen v prvi vrsti proti špeku
laciji, ki je dveh vrst: zemljiška 
in stanovanjska. Cene zemljišč so 
pretirano visoke in zato reforma

deži volišč.
......................................................................................iiumiiumiiimiiiniiiii.........llllliu.........■mnillni.........■■■...........■■■m......... lini........... n........... ...........................................

MED VČERAJŠNJIM OBISKOM V NAŠEM MESTU

Minister za zun. trgovino Matteotti 
o pomenu sodelovanja z Jugoslavijo

Tudi v naši deželi «središce za zunanjo trgovino» . Več sredstev 
za kreditiranje izvoza - V Zagrebu bodo postavili nov paviljon

Minister za zunanjo trgovino Matteo 
Matteotti je bil včeraj na obisku v 
našem mestu, kjer se je sestal z de
želnim odbornikom za industrijo in 
trgovino, v večernih urah pa je imel 
na trgovinski zbornici konferenco o 
sedanjem stanju in perspektivah za 
bodoči razvoj gospodarskih odnosov 
med Trstom in tujino.

Srečanja z deželnim odbornikom se 
je udeležil tudi predsednik druge stal
ne komisije pri deželnem svetu Dal 
Mas. Dulci je ministru obrazložil ne
katera vprašanja, ki zadevajo izvoz 
industrijskih izdelkov iz naše dežele 
ter orisal pobude, ki jih je za nje
gov razvoj v zadnjem času prevzela 
deželna uprava. Minister Matteotti je 
obljubil, da se bo zavzel za rešitev] 
prikazanih vprašanj, nato pa je obraz
ložil nekatere novejše pobude na rav
ni ministrstva in vlade za okrepitev 
trgovinskega sodelovanja s tujino. V 
tej zvezi je dejal, da se vlada ne 
strinja z načelom, po katerem naj 
bi Italija zavrla izvoz blaga in sto
ritev v tujino, češ da bi tako ostalo 
za domače tržišče na razpolago več 
izdelkov in neblagovnih dobrin. Glede 
na to, da je Italija predvsem prede- 
lovalka surovin, bi takšna gospodarska 
politika kmalu dovedla do škodljive 
avtarhije. Minister je tudi omenil, da 
je vlada sklenila povečati sklad za 
kreditiranje izvoza s sedanjih 500 na 
750 milijard lir.

VOLILNA KAMPANJA PREHAJA V ZAKLJUČNO FAZO

DANES GOVORI ZA KD 
PREDSEDNIK ANDREOTTI
V petek bo za KPI zaključil volilno kampanjo tajnik Berlm- 
guer • Oboleli De Martino ne bo zaključil kampanje PSI

Volilna kampanja prehaja v za
ključno fazo, saj nas loči samo še 
nekaj dni od nedeljskih upravnih 
volitev KD bo danes zaključila 
svojo Kampan,jo z najvidnejšim vse
državnim predstavnikom stranke, 
ko bo v Trstu predsednik vlade An 
dreotti, ki bo prispel popoldne in 
se bo najpreje sestal z vodstvom 
tržaške KD. Andreotti bo ob 19- uri 
govpril v kinu Grattacielo.

Socialdemokrati bodo zaključili 
predvolilne posege najvidnejših 
predstavnikov stranke s podpred 
sodnikom vlade Tanassijem, ki bo 
govoril v četrtek.

Socialista so nameravali zaklju
čiti volilno kampanjo z zborova
njem, na katerem bi moral govo
riti predsednik stranke De Marti
no, id pa je nenadoma zbolel in 
so morali zaradi tega tudi preložiti 
za danes napovedano sejo central
nega komiteja v Rimu. Zaradi tega 
trenutno še ni znano, kateri vsedr
žavni predstavnik bo v petek v 
Trstu. Govori se o možnosti, da 
pride ali Mancini ali namestnik 
tajnika Mosca.

Za komuniste bo v petek ob 20. 
uri v kinu «Nazionale» govoril taj
nik partije Enrico Berlinguer.

Poleg teh osrednjih zborovanj so 
vse stranke priredile tudi vrsto 
manjš>b letečih zborovanj, zlasti pa 
so aktivne pri prirejanju konfe
renc ir. sestankov v zaprtih pro
storih kjer se lahko določena vpra
šanja poglobe in se jih obravnava 
na stvamejši način kot na ulicah 
in trgih, na katerih je tudi za
radi ne preveč ugodnega vremena 
obisk občinstva zelo nizek.

Socialisti bodo danes ob 19. uri 
priredili v krožku «Salvemini» o- 
kroglo mizo o upravljanju tržaške 
občine, na kateri bodo govorili 
kandidati za izvolitev v občireki 
svet Hreščak, Tringale. Pesante in 
Kervin.

Slovenska skupnost je imela vče
raj dopoldne vrsto shodov v sredi
šču mesta, v popoloanskih urah 
pa po tržaški okolici. Dopoldne je 
pred tržaško postajo, na Trgu O- 
berdan in na Ponterošu govoril de
želni poslanec dr. Štoka o proble
mih slovenske narodne skupnosti ter 
o perečih socialnih in gospodarskih 
problemih tržaškega mesta. Popol
dne pa je Slovenska skupnost ime
la shode v Bazovici, Gropadi, Treb- 
čas. uri Banih in na Opčinah. Govoril 
je nosilec kandidatne liste Sloven
ske skupnosti dr. Rafko Dolhar, ki 
je poudaril probleme razlaščanja 
slovenske zemlje in se .je zavzel za 
pravične zakone, ki bi malemu 
posestniku in našemu kmetu omo
gočili rosest in obdelavo svoje zem
lje. Za Dolharjem so spregovorili 
še Mljač, Harej in Šah. Opoldne 
je na seji odbora za volilno pre
mirje zastopnik Slovenske skupno
sti Boris Rutah obvestil prisotne, 
da so plakati Slovenske skupnosti 
v mestnem središču stalen cilj uni
čevanja s strani dobro znanih lju
di. Rutar je protestiral proti takim 
podlim akcijam proti slovenskim 
plakatom in zahteval, da odgovor
ne oblasti preprečijo taka dejanja.

Za KD je včeraj govoril namest
nik tajnika Rinaldi na Trgu Ca- 
vana o obsežnih dosežkih prejšnje 
občinske uprave ki so rezultat toč
nih načrtov tržaške KD. Rinaldi 
je nato govoril o vlogi Trsta in o 
nujnosti, da se zagotovi mir ter 
mednarodno sodelovanje.

Odbor sekcije KPI u, Zgonika se 
je sestal včeraj, na svoji redni seji. 
Odbor je izglasoval resolucijo, v 
kateri izraža svoje ogorčenje nad 
podlim fašističnim napadom, kate
rega žrtev je bil v soboto zvečer 
Jurij Kocjančič. Odbor obenem ob
soja nenavadno ravnanje policijskih 
in sodnih oblasti. Odbor izraža to
varišu Kocjančiču popolno solidar
nost in mu želi takojšnje okrevanje.

Na konferenci je ministre pozdravil 
predsednik trgovinske zbornice Cai- 
dassi. ki je v svojem posegu omenil, 
da znaša vrednost izvoza na Tržaškem 
poprečno 160.000 Ur (na leto), popreč
na vrednost zunanje trgovine, to je 
izvoza in uvoza skupaj, pa dosega 
pri nas 545.000. medtem ko znaša v 
Italiji 337.000 lir. K temu je treba 
dodati tudi druge valutne postavke, 
predvsem pa maloobmejni promet, ki 
dosega 20 do 30 milijard lir na leto.

Deželni odbornik Dulci je ministra 
opozoril na tri vprašanja, in sicer 
na poslovanje Krožnega sklada, ki 
bi mu bilo treba priUti novih sred
stev, ker so bile dosedanje razpolož
ljivosti izčrpane, na vprašanje pomor
skih zvez pretežnega državnega pome
na in na potrebo po novih prometnih 
zvezah z zaledjem, zlasti pa z Avstrijo 
in Jugoslavijo.

Minister Matteotti je uvodoma pri
kazal sedanje gospodarsko stanje v 
Italiji ter ga označil za resnega, v 
tem okviru pa je na dveh področjih 
zabeležiti kljub vsemu nenehen raz
voj. To sta področji turizma (letni 
priUv 1.380 miUjard Ur) in zunanje 
trgovine (vrednost letne izmenjave s 
tujino 20.000 milijard). Da bi pospe
šili blagovno izmenjavo s tujino in 
hkrati olajšaU poslovanje uvoznikov in 
izvoznikov, nameravajo v kratkem od
preti v vsaki itaUjanski deželi poseb
no »središče za zunanjo trgovino*, za 
kar je že na razpolago vsota 300 
milijonov Ur.

V svojem posegu je minister po
sebej omenil gospodarsko sodelovanje 
z Jugoslavijo in izrekel priznanje tr
žaškim gospodarstvenikom, da so zna
li prvi v Italiji vzpostaviti poslovne 
zveze s sosedno repubUko in ustva
riti zametke sedanjega prijateljske
ga vzdušja. Italija je dovolila Jugo- 
slaviji visok kreditni plafond, je na
daljeval minister, zdaj pa gre za to, 
da bi ga v okviru omenjenih 750 mi
Ujard še povečali. O tem vprašanju, 
kakor tudi o nekaterih drugih temah 
in zlasti o poslovanju po avtonomnih 
računih, bo razpravljala mešana ko
misija za gospodarsko in industrijsko- 
tehnično sodelovanje, ki se bo pri
hodnji mesec sestala v Beogradu. Mi
nister se je nato dotaknil vprašanja 
italijanskega paviljona na zagrebškem 
velesejmu, ki je postal pretesen in 
za katerega je pred časom zapadla 
tudi ustrezna koncesija. V tej zvezi 
je minister dejal, da bo na pristoj
nih mestih skušal doseči, da bi v 
okviru letnega sklada 4,05 milijarde 
lir za sejemske prireditve v tujini, 
ali pa iz posebnega sklada za vele
sejem v Pekingu, ki odpade, iztisnih 
300 milijonov lir, kolikor je potreb
nih za gradnjo novega paviljona v 
Zagrebu.

V razpravo so posegli predsednik 
luške ustanove Franzil, ki je orisal 
nekatera vprašanja s področja svoje 
pristojnosti ter poudaril zlasti zahte
vo po višjem letnem prispevku iz 
državnih blagajn, predstavnik vodil
nega odbora zbornice Vatta, ki je 
opozoril ministra na vprašanja izvo
za. predsednik Caidassi, ki je orisal 
sedanje gospodarske stike z zaledni
mi deželami in Stanko Bole, ki je 
opozoril ministra na nujnost prož
nejšega postopanja na področju iz
voza in širše kreditne poUtike, na 
vprašanje obrobnosti naše dežele v 
okviru EGS in na težave, ki bodo 
na področju zunanje trgovine nastale 
z uvedbo IVA. Zadnji je spregovoril 
trgovec Ciano, ki je med drugim pred
lagal, naj bi v primeru, ko bi dr
žava ne zmogla stroškov za novi 
paviljon v Zagrebu, zbrali potrebna 
sredstva sami prizadeti trgovci.

skega odloka štev. 1 z dne 15. ja
nuarja 1948 prenese za 15 dni. Od
log, ki poteke za «Istituto Bancario 
Italiano* in za «Credito Italiano» od 
15. novembra, pri «Banca Antoniana 
dl Padova e Trieste* in «Banca Cat- 
tolica del Veneto» od 17. novembra, 
velja tudi za bančne operacije, ki 
so zapadle v petih dneh po stavkah 
na posameznih zavodih.

Žminj, Roč, v Beram in spet v 
Oprtali ter še v razne druge več 
ali manj znane ali pa tudi povsem 
neznane kraje.

Po navadi so se istrske freske 
pri mnogih ljudeh ki se kolikor 
toliko zanimajo za umetnost, ome
jevale na sloviti mrtvaški ples, ki 
sta ga Vincent iz Kastva in Ivan 
iz Kustva v 15. stoletju mprizo- 
rila» v Beramu in v Hrastovljah, 
sinoči pa smo na zanimivem pre
davanju spoznali, da je bogastvo 
starih fresk v Istri mnogo mnogo 
večje da imamo tu stičišče itali
janskih vplivov in vplivov s celi
ne da imamo dvojni vpliv in dvoj
ne mojstre celo v enem samem 
objektu, da imamo na primer v 
Pazinu edinstveno fresko v Evro
pi itd.

Občinstvo, ki se je tako vsaj pri
bližno spoznalo s tem bogastvom, 
je predavatelja nagradilo s toplim 
aplavzom, predsednik kluba Miro
slav Košuta pa je sporočil, da 
bodo v sodelovanju med Slovensko 
prosvetno zvezo in Kulturno pro
svetno zajednico iz Pulja organizi
rali v Kulturnem domu razstavo 28 
kopij istrskih fresk. Razstavo bo
do odprli v petek 24. t.m. ob 
19. uri.

Počastitev zaščitnice 
na poveljstvu orožnikov

mmommR ' . : '
' i i

Obvestilo
Sindikata slovenske šole 
v Trstu

, Danes, 22. novembra ob 16. uri 
bo redna odborova seja.

Dnevni red:
1. Naloge slovenskega učitelja in 

profesorja v šoli in družbi.
2. Položaj slovenskih otroških vrt

cev.
3. Pripravljalni učiteljski tečaj.
4. Razno.

Udeležba vseh članov sindikalne
ga odbora je obvezna.

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Kulturni dom

FILIBERT BENEDETIČ

PRAVILA IGRE
Drama upanja 

ali kakor se to vzame 
(Slovenska novost)

SVETA JOVANOVIČ 
Slikarska izvedba 

DEMETRIJ CEJ 
Kostumi

ANJA DOLENC 
Glasba

MARJAN VODOPIVEC 
Režija

ANDREJ HIENG 

Osebe:
Oče, proletarizirani kmet — Jožko 
Lukeš: Mati, njegova žena — Leli 
Nakrstova; Stojan, njun sin — 
Livij Bogateč; Mojca, Stojanovo 
dekle — Bogdana Bratuževa; 
Advokat, aktivni politik, predstav
nik družbenega reda — Stane 
Starešinič; Vzgojitelj, prizadevni 
politik — Silvij Kobal; Vzgojite
ljeva žena, prizadevna partnerka
— Zlata Rodoškova; Ester, Sto
janova sestra — Lidija Kozlovi- 
čeva; Finančnik, Esterin zaroče
nec, nato njen mož — Adrijan 
Rustja, Igralka, osamljena ženska
— Mira Sardočeva; Gospod X, 
simbol — Anton Petje; Upoko
jenec Alojz Milič; aktivni upoko
jenec, član posebnega oddelka 
Stane Raztresen.

Premiera:
V petek, 24. novembra ob 21. uri 
(ABONMA RED A — premierski)

Šola Glasbene matice " 
Trst

Dvorana «J. Gallus«
Ul. R. Manna 29

Danes, 22. novembra 1972 ob 20.30

SOLISTIČNI
KONCERT

IRENA GRAFENAUER - flavt0 
(Akademija za glasbo v Ljubljani) 
— pri klavirju Gita Mally 
RAVEL KODRIČ - klavir 
(Visoka šola Glasbene matice)

Vljudno vabljeni. Vstop P1®5*'

Kino

Gledališča

Na karabinjerskem poveljstvu 
Trstu, Istrska ulica 54, so včeraj slo
vesno počastili XXXI. obletnico bitke 
pri Culqualberju v severni Afriki ter 
zaščitnico karabinjerjev »Vir go Fi- 
delis*. Po cerkvenem obredu je po
veljnik orožnikov v Trstu, podpolkov
nik Alessandro Marzella (na sliki), 
orisal prisotnim pomen obeh obletnic, 
ki sta živ zgled, kot je dejal po
veljnik, zvestobe, odpovedi ter duha 
požrtvovalnosti.

DEŽELNO ZASEDANJE O OBMORSKEM TURIZMU

Eugenu Pahorju je žena po
vila novorojenčko

IVANKO
Kulturni krožek Devin-Štivan 

jima iskreno čestita, mali 
Ivanki pa želi mnogo sreče in 
zdravja v življenju.

Zavržena natolcevanja 
o onesnaženju Jadrana

Govorice sirijo zainteresirani nemški krogi

# Zaradi stavk, ki so jih pretekle 
dni uprizorili uslužbenci denarnih za
vodov »Banca Antoniana di Padova 
e Trieste», »Banca Cattolica del 
Veneto*, »Istituto Bancario Itaiia- 
no» in »Credito Italiano*, je prefekt 
dr. Abbrescia odredil, naj se za
padlost vseh bančnih operacij pri 
omenjenih zavodih v smislu zakon-

Včeraj je bil v Trstu deželni se
stanek v zvezi s propagandno kam 
pan jo, ki jo vodijo določeni nemški 
krogi, češ da so italijanska morja 
povsem onesnažena. Ti krogi, ki so 
med drugim izvedli veliko turistič
nih investicij v Španiji in severni 
Afriki, bi radi preusmerili tok 
nemških turistov v te kraje in za
to omalovažujejo predvsem obale 
Lagun je, Kampanaje in Furlanije- 
Julijske krajine. Včerajšnji sesta
nek, ki ga je vodil deželni odbornik 
za zdravstvo in higieno odv. De- 
vetag, je bil v prvi vrsti namenjen 
ugotovitvi stanja, tako da bi lahko 
resno zavrgli lažne vesti.

Uvodni govor je imel ravnatelj 
deželne službe za turizem inž. Pi
ša, ki je označil turizem za »naj
važnejšo gospodarsko postavko de
žele v zadnjih letih*. Predvsem po
memben je obmorski turizem, ki 
predstavlja 75 odst. vsega turizma 
v deželi in ki zagotavlja nad 7 
milijonov prenočevanj v obdobju 
junij - september. Inž. Piša je za
ključil z ugotovitvijo, da je naj
boljši način za pobijanje lažnih go
voric navajanje točnih podatkov.

Odbornik Devetag je dejal, da ni 
samo higiensko stanje pod popol 
nim nadzorstvom, ampak da so 
tudi ugotovili, da je onesnaženje 
v zadnjih letih znatno nazadovalo. 
K temu je v precejšnji meri pripo
mogla deželna uprava, je med dru
gim dejal odbornik, ki je odobrila 
vrsto ukrepov, ki so jo postavili na 
prvo mesto med vsemi italijanskimi 
deželami za varstvo pred onesna
ženjem.

V razpravo, ki je sledila, je po
segel predsednik goriške turistične 
ustanove Del Ben, ki je naglasil 
potrebo po takojšnjih posegih na 
tem področju in še zlasti po nad
ziranju tistih občinskih uprav, ki 
še niso izvedle vseh potrebnih ukre
pov. Predsednik tržaške turistične 
ustanove Fragiacomo je poudaril

nevarnost onesnaženja od nafte, 
medtem ko je zastopnik miljske ob
čine in deželni svetovalec KPI Do- 
nadel zahteval večje nadzorstvo 
nad industrijskimi izplakami.

Zborovanja KPI
11.U0 Drevored XX. septembra — 

Cuffaro, 16.30 Trg Sv. Jakoba — 
Vidali, 10.00 Trg Giuliani - Zen- 
chi, 12.00 Trg Goldoni — Gialuz, 
12.15 pred IRET — Francescato, 
12.15 Ul. Archi - Poli, 17.00 Ul. 
Domus civica - Poli, 17.30 Trg 
Cavana — Martone.

Ob 20. uri bo v krožku »Zvezda* 
v Podlonjerju zborovanje, na kate
rem bodo govorili tajnik federacije 
Rossetti, Kocjančič in Roncelj.

• Na sedežu CISL v Ul. Spiridio- 
ne 7 je bila skupščina zasebnih 
prevoznikov. Skupščino so sklicali 
z namenom, da bi proučili socialne 
in sindikalne probleme taksistov 
ter skušali nanje zadovoljivo odgo
voriti. Obravnavali so predvsem 
vprašanje poviškov cen pri zaseb
nih prevozih. Med drugim so po
vabili vse odgovorne organe naj si 
s svoje strani prizadevajo, da bi 
končno prišlo do zadovoljive rešit
ve na tem področju.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure) 

AlTAngelo d’oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Via Belpogglo 4; Ai Due Luc- 
ci, Ul. Ginnastica 44; Miam, Mira 
marski drevored 117 (Barkovlje).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Dott. Gmeiner. Ul. Giulia 14; Man- 
zoni, Largo Sonnino 4; INAM, Al 
Cedro. Trg Oberdan 2; Ai Gemelli, 
Ul. Zorutti 19/c.

DRUGE VESTI 
NA ŠESTI STRANI

KULTURNI DOM
V petek, 24. L m. ob 21. uri Filibert 

Benedetič «Pravila igre* — premiera 
Abonma red A. Ponovitve: v soboto, 
25. t. m. ob 20.30 za abonma red B — 
prva sobota po premieri; v ponede
ljek, 27. t m. ob 16. uri za abonma 
red G; v sredo, 29. L m. ob 20.30 
za abonma red D — mladinski v sre
do; v soboto, 2. decembra ob 20.30 iz
ven abonmaja; v nedeljo, 3. decembra 
ob 16. uri za abonma red C — prva 
nedelja po premieri.

Prodaja vstopnic ob delavnikih od 
12. do 14. ure ter eno uro pred pri
četkom predstav, ob nedeljah in praz
nikih eno uro pred pričetkom predstav 
pri blagajni Kulturnega doma, tel. 
734-265.

POLITEAMA ROSSETTI
V petek, 24. t. m. bo v gledališču 

Rossetti krstna izvedba komedije Wal- 
terja Chiarija »Io con te, tu con me», 
v kateri znani italijanski igralec tudi 
igra glavno vlogo skupaj z Omello 
Vanoni, vrh tega pa je delo sam 
režiral. Poleg Chiarija in Vanonijeve 
nastopajo še Carlo Campanini, 111 and 
Roy, vokalni ansambel O. Vanoni in 
plesna skupina »The Rudes Dancers*. 
Predprodaja vstopnic pri glavni bla
gajni v Pasaži Protti (tel. 36372-38547).

29. t. m. bo recital znane portu
galske pevke Amalie Rodriguez.

VERDI
Slavnega skladatelja Igorja Stra

vinskega poznajo domala po vsem 
svetu. Njegove skladbe so na prvih 
mestih repertoarjev največjih svetov
nih gledališč. Med njegova slavnejša 
dela štejemo tudi edino opero «The 
Rake's Progress*. s katero je Stra- 
winski dosegel višek v poenostavljenju 
svojega glasbenega doživljanja. To 
delo so prvič uprizorili v Benetkah 
leta 1951 in sam Stravvinski je tedaj 
spremljal priprave za uprizoritev. Poz
neje so to delo uprizorili večkrat tudi 
v milanski Scali, kjer je vodil pri
prave Ferdinand Leiter.

Kljub uspehu pa opera ni imela v 
začetku zaslužene pozornosti. Ljubi
telji operne glasbe so raje ostali pri 
klasičnih operah in zato je le malo 
italijanskih opernih gledališč, v kate
rih so uprizorili to delo. Poleg mi
lanske Scale, je opera prišla na oder 
samo v torinskem in sienskem oper
nem gledališču. Ravno zato je pobu
da tržaškega gledališča Verdi, da bo 
opero uprizorila, toliko bolj dobrodo
šla- Režijo za to opero, ki nosi v 
italijanščini naslov »La carriera di un 
libertino* je pripravil Roberto Guic- 
ciardini, orkester pa bo vodil Gian- 
franco Rivoli. Nastopili pa bodo Lajos 
Kosma v vlogi Toma Rakovvella, Ro
mana Righetti v vlogi Ann, Mario 
Basiola (Nick Shadow), Anna Maria 
Rota, Ferrando Ferrari, Leonardo 
Monreale, Rosemarie De Riva in Lu- 
eio Rolli. Sceno in kostume si je omi
slil Emanuele Luzzati, zbor gledališča 
Verdi pa bo vodil Gaetano Riccitelli. 
Premiera za abonente reda A bo v 
soboto.

Vstopnice so na razpolago pri bla
gajni gledališča (tel. 31948).

Nazionale 15.00-18.30-22.00 «n P*®' 
no*. Barvni film. Marlon Bia®® 
Film je za vse.

Fenice 14.50-18.15—21.40 «11 Pad^T 
Barvni film. Marlon Brando. Al 
cino, Richard Castellano, B*®* 
Keaton. j

Eden 16.00 «Gli spogliati*. Bar« 
film. Prepovedano mladini P°®

Grattacielo 16.00-22.20 «7 scialli di se» 
gialla*. Silva Koščina in An®® 
Steffen. Barvni film. Prepove® 
mladini pod 14. letom. j,

Excelsior 16.00 zadnja predstava 
22.15 «R generale dorme in PieL 
Ugo Tognazzi in Mariangela 
lato. Barvni film za vse.

Ritz 15.30 «11 genio della raP®^ 
Warren Beatty in Goldie Ba 
Barvni film za vse. j.

Aurora 16.30 «Storia di fifa e ® . 
tello*. Franco Franchi in ® 
Ingrassia. Barvni film za vs°„ 

Impero 16.00 «11 violinista sul 
Barvni film. ...

Cristallo 16.45-21.00 «Via col ven'0. 
Barvni film. Clark Gable in 
Leigh. j,

Capitol 16.30 «Beati i ricchi*- “ 
Villaggio, Lino Toffolo. Barvni 
za vse. u

Filodraminatico 16.30 «La mazurk*, 
svedesi la ballano a letto*. 
film. Prepovedano mladini P0®
letom- .. resseModerno 16.30 «La banda di J 
James*, Clif Robertson. Barvni 1 

Vittorio Veneto 16.00 «Cane di Paf „ 
Prepovedano mladini pod 18- 

Abbazia 16.00 «Indagine su un 
accusato di omicidio*. M. B°ne 
C. Rossier. Barvni film. „-|j3 

Ideale 16.00 «11 tesoro di Pancho ( 
— il pistolero del Messico*. ^ 
Roland in Rory Calhoum. Ba1* 
film. a

Astra 16.30 «1975 - Occhi bianCM > 
pianeta Terra*, Charlton 
Prepovedano mladini pod 14- *®

iett01:
pafA

Razstave

t«

V TRŽAŠKI KNJIGARNI razstav 
do konca meseca najnovejša PaS ■ 
olja slikar Rudolf Saksida.

V piranski Mestni galeriji je 
spektivna razstava del slikarja At 
ta Sirka.

V galeriji Torbandena razS^vs. 
svoja dela Giuseppe Cesetti. Ba® j, 
ki bo trajala do 29. t. m. je ^ 
ob delavnikih od 10.30 do 12-39 F ^ 
16.30 do 19.30, ob nedeljah pa °d 
do 13. ure.

V občinski umetniški £aleri^v0ja
do 25. novembra razstavljal s ^ 
dela Guido Antoni. Razstava J® $ 
prta ob delavnikih od 10. do 1_• ^ 
od 17. do 19. ure, ob nedeh8® 
od 10. do 13. ure.

V galeriji Cartesius, Ul. Marco®* jj 
bo do 30. novembra razstavlja) s 
dela Fritz Baumgartner.

V umetniški galeriji Mignon
Italia 9-f, Pasaža Rossoni) bo d® r 
t. m. razstavljal svoja dela s 
Giuseppe Duren.

Razna obvestil*.
KASTA organizira tečaj srnont'^ 

ne. Vpisovanje in informacije Pr’ L, 
či Zavadlai, Ul. Geppa 9. B- 
stropje.

Včeraj-danes

Izleti
SPDT priredi 3. decembra avtobusni 

izlet v Istro. V jutranjih urah vzpon 
na Orljak (1106 m) v čičeriji, v po
poldanskih urah ogled Buzeta, Mota 
vuna ln Grožnjana z vodičem. V pri
meru slabega vremena bo namesto 
vzpona na Orljak ogled srednjeveških 
fresk v Hrastovljah in v Beramu pri 
Pazinu. Prijave pri Norči Zavadlai v 
Ul. Geppa 9 do 24. t. m.

Danes, SREDA, 22. novem®1'8
CECILIJA ol

Sonce vzide ob 7.14 in zaton® ^ 
16.28 — Dolžina dneva 9.14 ~~ 
na vzide ob 17.42 in zatone °® 

Jutri, ČETRTEK, 23. novem®1 
KLEMEN

Vreme včeraj: na j višja temp®08 
10,8 stopinje, najnižja 7,3, °®Jq ni® 
9,0 stopinje, zračni pritisk l0®“vero 
stanoviten, veter 8 km na uro. f® $ 
vzhodni, vlaga 83-odstotnu, ne®® p 
lačno, morje mirno, temperatura

13,5 stopinje ; • Ji
ROJSTVA, SMRTI IN PO*®jSii
Dne 21. novembra 1972 se j® v j,, 

rodilo 12 otrok, umrlo je U <)Sfra-
UMRLI SO: 88-letna Serafi"®^ 

giacomo vd. Correnti, 75 letni B 0)et 
do Pozzi, 75-letna Giuseppina 'Jjii. 
tich vd. Silla, 53-letni Mario 
89-letna Maria Hastenteufel. ’ 0- 
Edoardo Moraro, 80-letna Anna ^ 
sovani vd. Derossi, 87-letna Sa®'?L|j]a 
sitti, 83-letni Marcello Orsini. < q(h 
Palmira Prešel, 54-letna Fulvia 
naro por. Demeio.

21. t. m. nas je zapustila naša draga

ALBINA GRGIČ roj. GRGIČ
Pogreb bo jutri, 23. t. m. ob 15. uri iz mrtvašnice splošne 

nišnice naravnost v cerkev na Padričah.
Žalostno vest sporočajo mož deajP’ 
sinova Luclano in Silvano, mian® 
Miranda, vnuki Gianlranco,
Paola in Martina, bratje, svafcB«* 

in drngo sorodstvo
Trst, 22, novembra 1972 

Pogrebni zavod Zimolo, Ul. Torreblanea 28
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Ena izmed petih ladij, ki bodo vzdrževale novo redno zvezo med Trstom in Avstralijo 
'•»MHiumHmiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiinmiiiiiimiiiiiiiiimiiiiiiiiminiiiiiiiiiiHiiiiiiiniiiiniiiiiuiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiujgjg HITRA TOVORNA PROGA TRST AVSTRALIJA

Ladja «Albertoemme» bo prvikrat 
natovarjala že prihodnji teden
Pobudo jo dala tržaška pomorska agencija «Adria Lines»

/k dalj časa nima Trst nobene j šča. In ravno ta ekonomska politika,
pomorske zveze z Avstralijo, 

g™ temu, da je Tržaški Lloyd 
»conference* (pomorskega spo- 

žsi8- za Avstralijo ter soudele- 
Ij"1 Pri mednarodni družbi Austra- 
so ** Eur°Pe Container Service, ni- 
. lrneli pristojni organi FINMARE 

samo vodstvo družbe za u- 
^‘Ho, da bi uvrstili tudi Trst 
tgj? Pristanišča te proge. Ravno 
ob* n*so bila zagotovljena vsaj 
stp„,sna pristajanja ladij za Av- 

Tako nelogično in nego- 
početje je lahko samo 

Celot0 ekonomiji pristanišča in 
dicin 6fa me®ta prizadelo toa- 
, nalne uporabnike tržaške luke.

so nam primeri proizvajal
na,1* n.ePosre<ine bližine našega 

ki so bili prisiljeni svoje
Dre,,' ® dokaj velike pošiljke 
^usmerjati v oddaljena pristani- 
p^jP^dtem ko so se inozemski 
SpTT^ji iz srednje Evrope preu- 

na severnoevropska prista-

tržaške pomorske agenci- 
pn/Adria Lines* je pa končno iz- 
P™mla to vrzel. V sodelovanju 
& O^bnirn ladjarjem I. Messino 
dj • 12 Genove je bilo sklenjeno, 

vzpostavi redna proga iz 
Av-T ,do vseh glavnih pristanišč 
hrjsKaile (Melbourne, Sydney, 
š ane’ Adelaide in Treemantle), 
'fe 1 ?n°Vl'*eno ie bilo tudi, da bo
ja lahko prevzemale tovor
Pri*elandSka ^bmišča- 

T^bodnji torek bo prispela v 
bo adja «Albertoemme», ki se 
dg^ 2,,ržala v našem pristanišču 
Ha .j dva in bo potem odplula 

°tVontven° vožnjo, 
p^jb^ba razpolaga na tej progi s 

ladjami od 8325 do 9850 brt, 
T0 brzina znaša pa 17 vozlov. 
dob"11®111’ da so plovila čisto so- 
?v*zo T d® labko zagotovijo hitro 
daj.st’, ar je v današnjem gospo

_ ki upošteva realne in trenutne po- 
Lloyd j goje trga ter potrebe in zahteve 

posameznih proizvajalcev - izvozni
kov, je znak treznega presojanja po
treb in zahtev koristnikov uslug tr
žaškega pristanišča.

Agencija «Adria Lines* je priprav
ljena takoj skleniti pogodbe za dalj
šo dobo — govori se do konca leta 
1973. Na tak način bi bila zagotov
ljena trgovskim krogom možnost pre- 
računanja prevoznih stroškov za do
volj dolgo dobo, kar se normalno 
ne dogaja pri «oonferenčnih* pomor
skih družbah. Za prvo vožnjo si je 
ladjar zagotovil zadostno količino to
vora, ki opravičuje pristanek in ki 
je dokaz, da se tudi v Trstu lahko 
razvijajo nove pomorske pobude.

Dipl. oec. ODO KALAN

La ,'at Prvi pogoj za uspeh. 
ytji ■|e s® bodo seveda še vedno 

je kjj tudi Genove, a kljub temu
čelni,,0 za8otovljeno, da bo trajalo 
1^5° Potovanje od 32 do 37 dni. 
butjg,1 labko obetamo od take po-

^ržaška agencija je že dobro zna
ša^ Poroorskih poslovnih krogih ne 
gg P^ega mesta, ampak celotne- 
let-^r^dja, saj vzdržuje že dolga 
v°ih.n1 °- I>ro®0 s Perzijskim zali- 
«e0n.p“ririba ni vezana na nobene 
Hu,jj . ooe* m zaradi tega lahko 
He 'Voznikom določene razčlenje-

• Drevi ob 20. uri se bo sestala na 
sedežu v Ul. Colautti 6 rajonska kon- 
zulta za Sv. Vid - Staro mesto.

Opozorilo KZ 
vinogradnikom

Kmečka zveza opozarja svoje 
člane - vinogradnike, da je treba 
prijaviti pridelek vina.

Kdor ne bi izpolnil in oddal pri
jave, ne more potem dobiti dovo
ljenja, da vino lahko proda, ali 
sam toči v osmici.

Po zakonu so predvidene stroge 
kazni za tiste, ki bi vina ne pri
javili (od 100 tisoč do 1 milijona 
lir globe).

Prijave je treba napisati na po 
sebndh obrazcih. Rok za njihcvo 
oddajo zapade nepreklicno 29. no
vembra. Ni torej moč računati na 
možnost prijave po tem roku.

Zato naj se vinogradniki zglasi
jo na tajništvu KZ do 27. novem
bra, da jim izpolni in vloži prijavo.

iiiiiiiiiiiiiuiMiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiininiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHuiNi

PROUČEVANJE ZGODOVINE DELAVSKEGA GIBANJA

Komisija pripravila 
zahteven program dela

V pripravah so številne monografije

Nova ekipa zdravnikov v umobolnici 
je pričela s svojim rednim delom

Novi ravnatelj namerava nadaljevati s sistemom «odprte bolnišnice^
Do sedaj je vodil v Padovi odprti oddelek tamkajšnje umobolnice

Pred nekaj dnevi je bila v Ko
pru seja komisije za proučevanje 
zgodovine delavskega gibanja, ki 
deluje pri komiteju obalne konfe
rence ZK. Poleg članov komisije 
sta se seje udeležila Branko Babič 
in Julij Beltram, člana podobne 
komis.'-? pri CK ZK Slovenije. Na 
seji so obravnavali program dela 
komisije za obdobje 1972 do 1974, 
ki predvideva pripravo naslednjih 
monografij:

«Recolucionarm tisk v Slovenski 
Istri» (delavni naslov), t.j. oris 
zgodovine KP od leta 1932 cio 1945. 
Avtor monografije je profesor Ja
nez Kramar, ravnatelj Pokrajinske
ga muzeja iz Kopra. Omenjena pu
blikacija naj bi izšla ob 30-let" ci 
ustanovitve okrožnega komiteja KP 
Slovenije za Slovensko Istro (11.4. 
1943 11.4.1973);

«Primorsko partizansko gospodar
stvo», t.j. oris zgodovine partizan
skega gospodarstva na Primorskem 
od leta 1941 do 1945 Avtor mono
grafije je dr. Frane Juriševič. 
Knjiga naj bi izšla v jeseni leta 
1973;

0(idartr'Orske tar*fe' *ri upoštevajo 
Suh02fnost proizvajalca ter stroške 
^J«?rnskega prevoza do pristani-

,l,l*l||||||,|||||||||||||||||||m||||||||||||||||,||n|||||||||||||||||||||U,||,||,||ll||,|M,||l||,ll||||||1||||||,|||||,

vesel slovenski popoldan

je j^aragovem domu v Ricmanjih 
staVa a prei*njo nedeljo prva pred- 

130 otvoritvi doma v juniju, 
je dramska skupina iz 
ki jo vodi Aleksij Pre- 

pravljično veseloigro »Hodi
Sfceža 

- Mi dve vedri vode*. Na
S* S

'igrnb^i je nastopil domači an- 
. °mlacb- ki je že po vsem
ro znan.^dob, ____

Veaak je na »Veselem slo-
Popoldnevu* nastopil an- 

V-nci 1’a'mes z Opčin. Mladi O- 
s° igrali in peli od domačih

slovenskih viž do motivov sodobne 
lahke glasbe, vsem pa so pripove
dovali smešnice.

Razpoloženje se je še bolj razži
velo, ko so med prisotnimi izžreba
li dva konkurenta, ki so jima za
stavili razna vprašanja. Dobitniku 
.je darovala Tržaška knjigarna lepo 
knjigo o Alpah, drugemu pa je 
Ognjišče darovalo svoj abonma za 
celo leto. Nato so izžrebali še dva. 
Tokrat je dobitniku darovala disko
teka Docibel z Opčin ploščo, druge
mu pa Ognjišče svoj abonma.

«Koprski zaporu. Knjiga bo vse
bovala tri obdobja: 1820 do 1918, 
nato 1918 do 1941 ter obdobje NOB 
od 1941 do 1945. Avtor je Salvator 
Žitko, profesor zgodovine na gim
naziji v Kopru. Monografija naj bi 
izšla ob 30. obletnici prve osvobo
ditve Kopra in ietnikov iz koprskih 
zaporov (27.9.1943 - 27 9.1973);

tKronika razvoja slovenskega po
morskega gospodarstva» (delavni 
naslov) Avtor Knjige je dr. Milko 
Koršič. Knjiga naj bi izšla prihod
nje lečo ob izidu monografije »Slo
venski pomorščaki v NOB na Ja
dranu* avtorja kontradmirala Ja
neza Tomšiča;

tSlorenci v Italiji 1918 - 1941» t.j. 
tema, ki jo obravnava komisija CK 
ZK Slovenije. Avtorica omenjenega 
pogla\Ja je dr. Milica Kacin - Wo- 
chinz iz Inštituta za zgodovino de
lavskega gibanja v Ljubljani. Na
ša komisija bo sodelovala pri zbi
ranju dodatnega zgodovinskega gra
diva in bo prispevala nekatere raz 
prave poznavalcev razmer na Pri
morskem med dvema vojnama;

«Kr mika Južnoprimorskega okrož
ja OF» t.j. oris zgodovine delova
nja osvobodilne fronte omenjenega 
okrožja Priprave so v teku in ob 
sodelovanju odbora nekdanjih akti
vistov OF Južnoprimorskega okrož
ja, ki deluje pri obalni konferenci 
SZDL

Zastavljene so tudi druge akcije, 
ki jih posamezni tovariši priprav
ljajo. tako na primer: «Tržaško 
področje v NOB* (delavni naslov), 
avtorja Branka Babiča, predvojne
ga komunista in organizatorja par
tizanstva na Tržaškem. Razprava: 
»Ob 70. obletnici memoranduma», 
itd.

Kormsija si je zadaia nalogo, da 
zbere spomine od predvojnih revo
lucionarjev in udeležencev NOB.

Za realizacijo tako zastavljene
ga programa bodo odločujoče pri
speval kulturne inštitucije na oba
li, ki so prevzele naloge za po
spešene dejavnost po omenjenih 
vprašanjih. Tako bo Pokrajinski ar
hiv v Kopru evidentiral arhivsko 
gradivo, ki se nanaša na zgodo
vino delavskega gibanja našega ob
močja. ki se sedaj nahaja v raz
nih muzejih, arhivih, itd. Študijska 
knjižnica iz Kopra oo pripravila 
bibliografijo periodičnega tiska od 
1918 do 1945; Pokrajinski muzej v 
Kopru bo organiziral posvetovanja 
zgodovinarjev (na razne pomembne 
teme), razstave, itd.

Na koncu seje so sklenili po
novno sprožiti vse pou-ebno za do
polnitev oddelka NOB v Pokra
jinskem muzeju v Kopru, kjer naj 
bi postavili stalno razstavo »Pri
morske v borbi za svobodo* ki so 
jo odkupile tri obalne občine. Prav 
tako naj bi uredili oddelke NOB 
v Pokrajinskem arhivu in v Študij
ski knjižnici v Kopru

ALBERT KLUN

Vprašanje goriške psihiatrične 
bolnišnice je še vedno v ospredju. 
V nedeljo popoldne se je prejš
nji ravnatelj dr. Casagrande 
poslovil ob bolničarjev in bolni
kov v ponedeljek zjutraj je pri
šlo do «izmenjave ključev* med 
njim m novim ravnateljem dr. Ca- 
ruccijem, v ponedeljek popoldne je 
imel novi ravnatelj prvi stik z bol
niki in bolničarji. Istega dne zve
čer se je dr. Carucci sestal z no
vinarji, katerim je predstavil tudi 
svoje nove sodelavce. O stvari raz
pravljajo tudi v političnih stran
kah.

Dr. Carucci je od leta 1965 v 
Padovi, kjer imajo, tako je dejal 
novinarjem, celo vrsto zunanjih 
centrov za zdravljenje umsko bol
nih. v katerih skupno delajo zdrav
niki, sociologi in socialne asi
stentke. »Nikdar nismo v Padovi 
slabo ravnali z bolniki, ti so pro
sti, lahko gredo svobodno na uli
co, nanje pa smo pazili, tako da 
ni prišlo nikdar do zapletljajev. 
Dve leti sem vodil mešani oddelek, 
v katerem je 28 žensk in 31 mož, 
nikdar ni prišlo do nevšečnosti.* 

»Profesorja Basaglio in njegove 
zdravstvene teorije spoštujem*, je 
še dejal dr. Carucci, «vendarle sem 
mnenja, da je treba zdravstvo vo
diti brez prevelike reklame*. Novi 
ravnatelj je še dejal, da se z 
odprto bolnišnico udejstvujejo šte
vilni zdravniki v raznih bolnišni
cah v Italiji in drugod, da si svo
je izkušnje izmenjujejo v stro
kovnih revijah. »Prof Basaglia pa 
je znal to stvar približati širši jav
nosti, znal je mobilizirati tisk in 
druga občila. Ko je prišel v Go
rico pred enajstimi leti, je dobil 
zaprto bolnišnico, z vso vnemo 
se je lotil dela in tu ustvaril mo
derno. luksusno izložbo psihiatrič
nega zdravljenja. Priznavamo nje
gov pogum in solidarni smo z 
zdravniki ,ki so doslej delali v tej 
bolnišnici. Zaradi tega mislim da 
ne obstajata dve razl čni si šoli, 
skušal bom nadaljevati od njih 
začeto delo v korist bolnikov in 
vse javnosti. Povedal sem odloč
no*, je dejal dr. Carucci, »da sem 
za sistem odprte bolnišnice. Pri 
svoji vesti prisegam, da bom takoj 
dal ostavko, če bi imel vtis. da 
me kdo od politikov skuša ovirati 
pri tem delu.*

Njegove izjave so torej zelo jas
ne. Dejal je še, da ni imel do- 
sedaj stika z ostalimi zdravniki. 
Ti so štirje, vsi so mladi, priha
jajo iz raznih krajev države. V 
bolnišnici so mesta še za druge 
zdravnike V bolnišnici je ostala 
še dr Maniori, primarij prejšnje 
ekipe. Solidarna je z ostalimi zdrav
niki, vendarle ne bi mogla zara
di starostne dobe, sodelovati pri 
drugih natečajih.

Novi zdravniki so našli dober 
odziv med bolničarji, dejali so tu
di, da je bolnišnica urejena, boljše 
kot so pričakovali. Tudi s strani 
bolničarjev vlada do novih zdrav
nikov za sedaj solidarnostno zadr
žanje Bolničarji namreč pričaku
jejo kaj bodo novi zdravniki delali. 
Najboljši med bolničarji so bili 
namreč zelo navdušeni nad tera
pevtskimi metodami prejšnje zdrav
stvene ekipe.

O stvari bo v prihodnjih dneh še 
govor,* v okviru političnih strank.
V občinskem svetu je predložena 
interpelacija. Svet se bo sestal v 
ponedeljek.

riški umobolnici po ostavki zdrav
stvenega osebja in imenovanju no
vega ravnatelja, ki nima ničesar 
skupnega z dosedanjimi zdravstve
nimi metodami. Zaradi tega je prof.
Basaglia podal ostavko na mesto 
člana komisije za imenovanje no
vega ravnatelja.

V svojem pismu prof. Basaglia 
ugotavlja, da nima nobenega smis
la, da bi izražal svoje mnenje v 
komisiji, ko pa so že vse sklenili 
v pokrajinskih organih. «Pokrajina 
lahko končno zaključi dolgoletno iz
kušnjo,* piše nadalje prof. Basa
glia, »ki je dala pobudo za spre
membo celotnega psihiatričnega si
stema v Italiji, kot je priznati sam 
predsednik Chientaroli, ki pa je 
obenem ustvarila toliko napetosti in 
polemik, da je predočila vsej jav
nosti probleme, ki bi raje videli, da 
bi ostali prikriti.* Pokrajina je se
daj zapravila zadnjo priložnost, da 
bi praktično dokazala svoj namen 
nadaljevati s tako imenovano »meto
do Basaglia, ki jo je uradno pod
pirala, v dejstvih pa ovirala*. Za
tem znani psihiater ugotavlja, da 
ni brez pomena, da so se okrog 
tega vprašanja strnile najbolj reak
cionarne sile, od MSI do zastopni
kov nazadnjaških sil v raznih stran-
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kah. Tudi sami zdravniki si niso 
enotni in se globoko delijo v poj
movanju zdravniške znanosti kot 
sredstva za osvobajanje adi pa za 
zatiranje.

Potem, ko v svojem dolgem pis
mu želi, da bi nova izkušnja le 
koristila bolnikom, saj ga veže na
nje dolgoletno poznanje, prof. Basa
glia zaključuje, da nima namena 
dalje motiti življenja bolnikov in 
da se zato ne bo več vmešaval v 
zadeve bolnišnice «ne s polemika
mi ne z napadi, v upanju, da ne 
bo neodgovorno dejanje, ki ga je 
jasno narekovala užaljenost pokra
jinskih upravnikov, škodovalo bol
nikom*.

Praznik karabinjerjev
Včeraj zjutraj so v vojašnici ka

rabinjerjev v Ulici Sauro počastili 
praznik zavetnice karabinjerjev in 
31. letnico bitke pri Culqualbertu. 
Priložnostni govor je imel podpolkov
nik Vinido Ferrari, ki je povezal 
žrtve pri Culqualbertu z onim v 
Petovljah. Prisostvovali so zastopni
ki vseh karabinjerskih skupin iz 
naše pokrajine ter drugih rodov 
vojske.

[UVODNI SESTANEK V VIDMU

V treh obmejnih deželah 
razstave beneške umetnosti

Razstavo bodo prikazali v Ljubljani, Gradcu, Celovcu, 
Innsbrucku in Gorici prihodnje leto - Na videmskem 
sestanku so bili prisotni tudi diplomatski predstavniki

V V.dmu bodo pripravili potujo
čo razstavo beneške umetnosti o- 
semnajstega stoletja. Prikazali jo 
bodo v Ljubljani, v Gradcu, v Ce
lovcu, v Innsbrucku in končno v 
Gorici. Razstavo bo pripravil dr. 
Rizzi. ravnatelj videmskega muze
ja in urednik lanske uspele Tiepo- 
love razstave v Vili Manin v Pas- 
sarianu V razstavi bodo zbrana de
la najboljših slikarjev beneške šole.

O razstavi so razpravljali v po
nedeljek na videmskem županstvu, 
kjer so se zbrali diplomatski pred
stavniki treh držav ter vodje u- 
metnostnih galerij. Sejo je vodil 
videmski župan prof. Cadetto o 
ureditd razstave pa je govoril dr. 
Rizzi. Prisotni so bili jugoslovan
ski generalni konzul v Trstu Boris 
Trampuž, generalni konzul Avstri
je dr Biechner, italijanski konzul 
v Celovcu dr. Venier. Poleg njih 
so bili prisotni ravnateljica Narod
ne galerije iz Ljubljane dr. Cevče- 
va, ravnatelj goriškega muzeja Bra- 
daschia, ravnateljica narodnega mu. 
žeja v Celovcu dr. Sphingschitz, 
kulturni ataše občine Gradec dr. 
Mayer in podravnatelj muzeja v 
Innsbrucku dr. Pizzinini.

Razstavo bodo odprli aprila 1973 
v Ljubljani, nato bo romala v tri 
zgoraj omenjena avstrijska mesta, 
jeseni prihodnjega leta bo zaklju

čila svoje potovanje v goriškem 
muzeju Attems, kjer jo bodo priredili, 
tako predvidevajo, istočasno z 
mittelevropskim kulturnim sreča
njem.

Videmski župan prof. Cadetto je 
podčrtal važnost takih srečanj, ki 
zbližujejo različne narode.

STATISTIKA TRGOVINSKE ZBORNICE

Pismo in ostavka 
prof. F. Basaglie

Ravnatelj tržaške umobolnice prof. 
Franco Basaglia je včeraj naslovil 
na predsednika goriške pokrajine 
Chientarolija pismo, v katerem u- 
gotavlja stanje, ki je nastalo v go-

V oktobru so zabeležili na Goriškem 
rahlo izboljšanje v industriji

Nekaj manjših industrijskih obratov še vedno v teža
vah - Trgovinske izmenjave so na običajni ravnil

Na Goriškem so v oktobru zabe
ležili ma.enkoctno izboljšanje na 
področju industrije. To je ocena, ki 
jo je dala trgovinska zbornica na 
podlagi statističnih podatkov, ki jih 
izdelajo vsak mesec.

Kljub temu, da smo v mesecih, ko 
se skoraj vse delavske kategorije 
borijo za obnovo delovnih pogodb, 
je vendar proizvodni ritem ostal na 
istem nivoju kot v prejšnjem me
secu, če se ni še celo nekoliko iz
boljšal. Dokaz temu je tudi dejstvo, 
da se je zelo majhno število delav
cev v tem mesecu zateklo k dopol
nilni blagajni. Ob začetku oktobra 
je obstajala bojazen, predvsem zara
di delavskih agitacij; pokazalo pa 
se je, da so nekatere kategorije 
prišle do obnove delovne pogodbe po 
maloštevilnih stavkah. Med te je 
treba prišteti elektromehanike in 
kovinarje.

Težki problem, ki se že dolgo 
časa vleče, je problem gradeške 
prehrambene industrije Safica, kjer 
so stavke in delavske agitacije na 
dnevnem redu. Vsekakor kaže, da 
bo stvar rešena, s tem, da bodo 
preuredili notranjost tovarne.

Tudi v industrijskem obratu Ma
rina v tržiškem pristanišču je polo
žaj zelo težak zaradi stavk, še po
sebno potem, ko je vodstvo obrata 
odpustilo dva uradnika. Prav taso 
so v težkočah še nekatere druge 
manjše industrije na tržiškem pod
ročju, vendar so to občasne težkoče, 
v katere zaidejo vsi manjši indu
strijski obrati. Zelo dobro napre
duje tovarna vijakov in tovarna 
gre-Vev; slednji imata v načrtih 
razširitev delovnega pr storo in s 
tem seveda tudi večjo zaposli*?* de
lovne sile.

Lesne industrije so tudi v pre
cej dobrem položaju in prav tako 
tudi papirne, četudi so bile v hu- 

vocah se komaj pred enim me
secem.

Na splošno je torej treba oceniti

položaj goriške industrije kot dober, 
če izvzamemo seveita gradbeno in
dustrijo, ki stagnira zaradi števil
nih vzrokov.

Na trgovskem področju ni prišlo 
v mesecu oktobru do posebnih 
novosti. Blagovna Izmenjava v okvi
ru maloprodajnega trgovinskega do
govora je dosegla vrednosti prejš
njega meseca: za 258 milijonov 
uvoženega balga in za 183 milijonov 
izvoženega. Kot po navadi je z 
uvoženim blagom prišlo največ mes
nih izdelkov, lesa, suhih gob in po
dobnih prehrambenih izdelkov. Med 
izvozom je bilo pa največ oblačil, 
električnih aparatov, kmetijskih pri
pomočkov in drugih izdelanih in
dustrijskih proizvodov.

Iz naše pokrajine je poleg Jugo
slavije šlo veliko proizvodov tudi v 
druge države Bližnjega vzhoda, v 
Avstrijo, Madžarsko, Španijo in 
D''~‘"'".’sko. V te države smo po
ri- ; '1 sanitarnih proizvodov in
ele itričnih aparatov.

SINDIKALNE VESTI

Včeraj 24-urna stavka 
gradbenih delavcev

Pogajanja za obnovitev delovne 
pogodbe kategorije gradbenih de
lavcev so v naši deželi prišla do 
važne točke. V četrtek, 16. novem
bra, se je odzvalo državni stavki, 
ki so jo organizirale FILLEA, FIL 
CA in FENEAL več kot 95 od sto

Včeraj je na tržaški univerzi 
z uspehom diplomirala iz na
ravoslovnih ved

dr. SANDRA BAVCON 
iz Gorice

Prijateljice in prijatelji ji 
iskreno čestitajo.
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VESTI Z ONSTRAN MEJE

TOLMINCI IN AJDO VCIZA ŠOLSTVO
Na Tolminskem bodo zbrali občani 1.200 milijonov, v Ajdovščini pa 
300 milijonov starih dinarjev za graditev šol in varstvenih ustanov

Hitro naraščanje števila prebival
stva v občinskih središčih ter s 
tem povečanega števila učencev v 
osnovnih šolah terja tudi hitro gra
ditev novih šolskih objektov. Ob
činske skupščine, ki jim je nalože
na skrb za osnovne šole pa nimajo 
dovolj denarja, da bi lahko zado
voljevale potrebe mladih občanov. 
Zato skušajo pospeševati graditev 
novih in obnovo starih šol tudi z 
neposrednimi prispevki občanov. V 
nedeljo so imeli v tolminski občini 
ter v Ajdovščini dva referenduma, 
na karetih so se odločali o samo
prispevku prizadetih za obnavljanje 
šol ter graditev novih prostorov.

V Tolminu in njegovi neposredni 
okolici bodo zaposleni občani dajali 
prihodnjih pet let po 1,5 odstotka 
od osebnih dohodkov, kmetovalci 
pa po štiri odstotke od katastrske
ga dohodka, v skupno blagajno za 
nove šole, v širšem okolišu pa po 
en odstotek od osebnih dohodkov 
ter dva odstotka od katastrskega 
dohodka. Po približnih predračunih 
bodo tako zbrali v prihodnjih letih 
1,200 milijonov starih dinarjev ali 
okoli četrtino potrebnega denarja 
za izpolnitev srednjeročnega progra
ma razvoja šolstva v občini. S 
tako zbranim denarjem, h katere
mu bodo dobili republiško posojilo 
v višini okoli milijardo dinarjev

ter druga občinska sredstva, bodo 
zgradili v Tolminu novi šolski cen
ter za otroško varstvo, osnovno šolo 
ter dve poklicni šoli. Na podeželju 
bodo obnovili 11 šolskih zgradb 
kjer predvidevajo, da se bo števi
lo otrok v prihodnjih letih večalo, 
v Mostu na Soči in v Kobaridu 
pa bodo postavili nova otroška 
vrtca. Za tako rešitev je glaso
valo 93 odstotkov od približno 16 
tisoč upravičencev. V ožjem tol
minskem okolju jih je bilo za pred
lagano obremitev 84,4 odst., v ob
činskem merilu pa 81,9 odst.

Prav tako pomemben kot tolmin
ski je bil tudi ajdovski referendum.

Na njem so se odločili tisti, ki 
imajo do 300.000 starih dinarjev 
mesečnih dohodkov ,da bodo pri
spevali po 1 odstotek od tega de
narja, tisti pa, ki prejemajo še več 
kot 300.000 din, bodo dajali po 1,5 
odstotkov sredstva. Samoprispevek 
bodo pobirali pet let Predvidoma 
bodo zbrali okoli 300 milijonov di
narjev. S tem denarjem bodo imeli 
potrebno soudeležbo za zgraditev 
otroškega vrtca za 220 otrok, ki bo 
veljal okoli 450 milijonov dinarjev 
ter telovadnice z dvema dvoranama 
in bazenom, ki bo veljala nad eno 
milijardo dinarjev. Zdai pripravlja
jo potrebno dokumentacijo, da bi za
čeli čimprej z deli.

Nocoj v Verdiju 
gle 'ališka predstava

Nocoj ob 21. uri bodo v Verdi
jevem gledališču ponovili Carpin- 
terija in Faragune komedijo *Noi 
delle vecchie province». Nocojšnja 
predstava ni za abonente. Izvaja 
dramska skupina Stalnega dežel
nega gledališča iz Trsta.

V bolnišnici
je podlegel poškodbam
V Ul. Torriani se je pripetila hu

da prometna nesreča, pri kateri je 
umrl 80-letni upokojenec Enrico 
Mullon iz Ul. Tomani 40. Mulona, 
ki je bil namenjen na svoj dom, 
je zbil na asfalt avtomobilist, 30- 
letni Mario Giust iz Ul. Sile 13, 
ki je s pe vinskega mosta vozil 
proti Ulici Brigata Pavia. O vzrokih 
nesreče cestna policija ni marala 
povedati dosti, ker bo še morala 
zaslišati Giusta. Ponesrečenca so 
takoj prepeljali v goriško splošno 
bolnišnico, kjer so si zdravniki pri
držali prognozo zaradi močnega 
možganskega pretresa in številnih 
hujših telesnih poškodb. Dve uri 
pozneje pa je upokojenec podlegel 
poškodbam.

vseh delavcev zaposlenih v gradbe
ništvu. Istega dne so v Gradišču or
ganizirali skupno manifestacijo, ka
tere se je udeležilo veliko število 
delavcev iz vse pokrajine.

V včerajšnjem dnevu pa je bila 
24 urna stavka te delavske kate
gorije. Med stavko se je v Gradišču 
zbrala dolga vrsta avtomobilov, ki 
so s transparenti krenili proti Trži
ču, da bi tako priklicali pozornost 
vsega javnega mnenja o problemu 
njihovega gibanja za dosego pravi
ce, za katero se grgdbeni delavci 
bojujejo več kot šitiri mesece. Ta 
delavska kategorija in kovinarji 
sta namreč najbolj prizadeti zara
di nepopuščanja od strani njihovih 
vodstev. Zaradi tega ne bo njihov 
boj za dosego nove delavske pogod
be nadaljeval, dokler ne bodo prišli 
do konkretnih sprememb.

V ponedeljek bo seja 
občinskega sveta v Gorici
V ponedeljek ob 18.30 bo spet 

seja občinskega sveta. O tem so 
razpravljali na ponedeljkovi seji ob
činskega odbora. Odbornik za javna 
dela Agati bo predlagal spremem
bo gradbenega načrta za Ulico Ba- 
iamonti, kjer je sedaj sedež ECA. 
Tu bodo zradili polivalentm socialni 
center, ki bo občino stal 310.000.000 
lir. Isti odbornik bo predlagal tud 
gradnjo dveh avtobusnih čakalnic v 
Ločniku in Štandrežu.

Odbornik Tomassich je na seji 
poročal o oskrbi na domu, odbornik 
Paulin o vprašanjih osebja, delova
nje finančne službe pa je obrav
naval odbornik Ciuffarin. Isti od
bornik je še poročal o spremembah, 
do katerih bo prišlo v občinskem 
proračunu z začetkom izvajanja 
davčne reforme v prihodnjem letu.

Decembra v Novi Gorici 
razstava diapozitivov

V Novi Gorici bodo decembra 
odprli republiško razstavo barvnih 
diapozitivov. Posebna žirija stro
kovnjakov je te dni ocenila prispele 
diapozitive ter ugotovila njihovo 
dokajšnjo oblikovni? pestrost in vse
binsko ter tehnično dovršenost. Zla
ti plaketi za kolekciji diapozitivov 
je prisodila Milenku Peganu iz No
ve Gorice ter Jelki Simončič iz 
Ljubljane. Za posamezne diapozi
tive pa so prejeli zlate plakete 
Bogdan Mikuž in Rafael Podobnik 
iz Nove Gorice ter Ivan Kristan in 
Peter Stare iz Maribora. Žirija je 
podelila tudi deset diplom za naj
boljše kolekcije oziroma barvne dia
pozitive.
_ Na republiški razstavi, ki bo so
časno tudi s primorsko razstavo dia
pozitivov, bo skupaj razstavljenih 
164 diapozitivov. Na Primorski raz
stav pa jih bo 105.

Eksperimentalni oder 
PDG iz Nove Gorice

bo na pobudo MLADINSKEGA 
KROŽKA IZ GORICE nastopil v 
prosvetni dvorani v Gorici, Ver
dijev korzo 13

v petek, 24. t. m. ob 20.30 z
novostjo VITOMILA ZUPANA:

BELE RAKETE LETE 
NA AMSTERDAM

Režija: V. Soldatovič; scena: M. 
Vipotnik; kostumi: M. Kumar; 
song: I. Mignozzi. Nastopajo:
Jerica Mrzel, Tone Šolar in Jure 
Kavšek.

Za mladino pod 14. letom 
neprimerno.

Obvestilo
Mladinskega krožka

Zaradi tehničnih vzrokov od
pade danes, 22 novembra, sre
čanje s člani Eksperimentalnega 
dramskega gledališča iz Nove Go
rice. Razgovor je prenešen v pe
tek, 24. novembra, pred pred
stavo.

Izgubljeno, najdeno
Na postaji mestnih stražnikov v 

Ul. Mazzini so na razpolago sle
deči izgubljeni - najdeni predmeti: 
6 denarnic z vsoto denarja, 6 žen
skih koles, 3 pari naočnikov za vid, 
3 vsote denarja italijanske valute, 
2 moški kolesi, telefonska žica, 4 
ženski dežniki, vsota denarja v tuji 
valuti, verižica iz dragocene kovine, 
moška srajca, moped, zaponka iz 
dragocene kovine, oblekca za do
jenčka, dekliška torbica, kolo »gra- 
ziella*. knjižica za moped, fotograf
ski aparat.

Kdorkoli lahko dokaže, lastnino, 
jo lahko dvigne na tem uradu.

Iz goriškega matičnega urada
V Gorici so se dne 20. novembra 

rodili trije otroci, 5 oseb je umrlo.
ROJSTVA: Sara Mervi. Barbara 

Monfardini, Roberta Altin.
SMRTI: delavec 42-letni Bruno 

Marcon, upokojenec 72-letna Reden- 
ta Orsel, gospodinja 89-letna Ber
nardina Midc vd. Cotič, upokoje
nec 82-letni Gregorio Braulin, upo
kojenec 79-letni Desiderio Visintin.

Razna obvestila
SPD sporoča, da se bo v petek, 

24. novembra, nepreklicno zaključilo 
vpisovanje za smučarski tečaj. Kdor 
do omenjenega datuma ne bo pri
nesel potrebnih dokumentov, tega ne 
bodo vpisali.

Kino

Obvestilo Kmečke zveze
Slovenska Kmečka zveza obvešča 

vse kmete, ki si še niso pravno ure
dili posestnih pravic za zemljišča, 
ki jih že dolgo let obdelujejo, kot 
predvideva zakon »o olajšavah za 
ureditev lastninske pravice nad 
kmetijskimi zemljišči in zgradba
mi* št. 1610, ki je bil izdan 14. no
vembra 1962 in podaljšan 9. ok
tobra 1967, da bo omenjeni zakon 
v kratkem zapadel.

Zakon namreč predvideva, da si 
današnji lastniki, brez nobenih stro
škov ali davčnih bremen, uredijo 
svojo lastninsko pravico. Kdor si 
torej še ni uredil lastninske pravi
ce, naj pohiti in se vsaj do konca 
tega meseca zglasi pri odvetnikih, 
ki zastopajo Kmečko zvezo, da zač
nejo pravne postopke za priznanje 
posesti.

DEŽURNA LEKARNA v TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Centrale, Trg Republike, tel. 
št. 72341.

Gorica
VERDI 21.00 Nastop stalnega dežel

nega gledališča iz Trsta s komedijo 
»Noi delle vecchie provincie*.

CORSO 17.15—22.00 «C’e Harry Kel- 
lermann e perchč parla male di 
me?», D. Hoffmann in B. Harris. 
Ameriški barvni film.

CENTRALE 17.00—21.30 »Colpo gros- 
so... grossissimo... anzi probabile*. 
T. Thomas in R. Neri. Barvni film.

MODERNISSIMO 16.45—22.00 »Anoni- 
mo veneziano*. F. Bolkan in T. 
Musante. Barvni film. Mladini pod 
14. letom prepovedan.

VITTORIA 17.15—22.00 «Conoscenza 
carnale di una ninfomane*. J. Sarli 
in J. Adams. Barvni film. Mladini 
pod 18. letom prepovedano.

/ ržič
AZZURRO 17.30 «Dio in cielo, Arizona 

in terra* Barvni film.
EXCELS10R 16.00 »Le calde notti del 

Decameron*. Barvni film.
PRINCIPE 17.30 »Non predicare... 

špara*. Barvni film.

\ovu Gon.
SOČA (N. Gorica) »Superdiabolik*. 

ameriško - italijanski barvni film — 
ob 18. in 20.

SVOBODA »Vrt Fincija Continija*, ita
lijanski barvni film — ob 18. in 20.

RENČE Prosto.
ŠEMPAS Prosto.
DESKLE »Maščevanje nevidnega člo

veka*, ameriški film — ob 19.30.
PRVAČINA Prosto.
PRVAČINA Prosto.
KANAL «Gusarski svetilnik*, ameriški 

barvni film — ob 20.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurni, 

lekarna Marzini, Korzo Italija 89. 
tel. 2443.



PRIMORSKI DNEVNIK 22. novembra 19B

PRI PTUJU SE KONČUJEJO ZADNJA DELA

Zagorska magistrala 
bo tesneje vezala 

Zagreb z Mariborom
Gre za 75 km nove zelo moderne ceste, ki vodi skozi področje, 
ki je bilo zaradi slabih cest bolj malo znano m upoštevano

Saj ni treba, da bi se kdo po
klicno ukvarjal z antropologijo, da 
bi zvedel kaj več o krapinskem 
človeku ali celo o krapinskem pra
človeku, kot so ga še pred nedav
nim imenovali. O tem davnem pred
niku sedanjega človeka smo zve
deli kaj več že v srednji šoli, ko 
je bil govor o evoluciji človeka. To
da bolj malo je naših ljudi, ki so 
si Krapino, to davno domovino kra
pinskega človeka, pobliže ogledali, 
jo obiskali, kolikor jih niso tja pri
vabile slovite Krapinske toplice. 
Razlog temu je bil verjetno pred
vsem ta, da je bila Krapina do 
pred nekaj leti slabo povezana z 
ostalim svetom, kolikor odštejemo 
tistih nekaj kilometrov nove dobre 
ceste, ki je povezovala bližino Kra
pine z Zaprešičem pri Zagrebu. Se
daj pa se končujejo zadnja dela 
pri velikem križišču ob koncu te 
ceste pri Ptuju. Res je, hitra cesta, 
ki povezuje Zagreb s Ptujem še 
ni neka avtomobilska cesta, tudi 
ni to neka dolga relacija, vendar 
pa zasluži toliko pozornosti, da se 
ob njej malo dlje ustavimo.

Slovenija je prekrižana v glavnem 
z dvema glavnima arterijama, in 
sicer s cesto od Trsta do Maribora 
in Šentilja na meji z Avstrijo, ter 
s cesto od Jesenic do Ljubljane in 
dalje proti Zagrebu. Štajerska je bi
la doslej bolj slabo povezana s Hr
vaško, pa čeprav v precejšnji me
ri z njo meji. In posebno velik in 
močan avtomobilski promet s seve
ra proti osrednji Jugoslaviji, ni 
imel prave povezave, ker je pot 
šla vedno ali iz Maribora preko 
Ljubljane na Zagreb, ali pa iz Ma
ribora na Varaždin in šele nato pro
ti Zagrebu. Vrhu tega je bila in je 
še vedno poslednja cesta dokaj iz
rabljena.

Sedaj pa je na voljo uporabni
kom cest tako iz Štajerske in iz 
tujine na severu kot tudi Zagreb
čanom oziroma severo-zahcdni Hr
vaški 75 km zelo dobre ceste, ki 
povezuje Zagreb s Ptujem, od ko
der je le obilnih 20 kilometrov do 
Maribora, središča, od koder se 
promet lahko nadaljuje proti Ko
roški, proti avstrijski Štajerski ali 
pa proti jugo-zahodu v smeri Ljub
ljane.

Cesta Zagreb - Ptuj .je cesta, ki 
sta jo gradili dve republiki, Hrva
ška in Slovenija. Pravzaprav so 
Hrvati začeli graditi to cesto pred 
obilnim desetletjem in zgradili so 
obilnih 20 kilometrov zelo dobro 
trasirane ceste. Nato se je začela 
gradnja še preko Krapine do Djur- 
manca in dalje proti Ptuju. Če smo 
rekli, da sta cesto gradili Hrvaška 
in Slovenija, bo to držalo le do 
neke meje, kajti večino del je o- 
pravila jugoslovanska ljudska ar
mada, ki je prevzela ne le pretež
ni del deia, pač pa v precejšnji 
meri tudi finansiranje gradnje. Se
daj, ko so dela pri koncu, bomo 
navedli nekaj podatkov in izjav lju
di, ki so cesto gradili, in ljudi, ki 
zastopajo oblast področij, koder se 
cesta vije.

Predsednik odbora za promet in 
zveze pri republiškem svetu sabo
ra SR Hrvaške Edvard Cenčič je 
med drugim rekel:

«To je ena od tako imenovanih 
magistralnih cest ne le s stališča 
dveh republik, pač pa vse Jugosla
vije. Posebno pomembna pa je v 
tem, da v smeri sever - jug Evro

pe povezuje velika turistično zain
teresirana področja srednje Evro
pe z Jadranom. Zagorska magistra
la, kot ao imenovali cesto, izpolnju
je praznino v cestni mreži tega 
področja, kajti doslej smo imeli več 
longitudinalnih cest mednarodnega 
značaja, s to cesto pa dobivamo no
vo kvalitetno transverzailo, ki je 
brez dvoma tudi mednarodnega po
mena. »

Tajnik za pomorstvo in promet 
pri SR Hrvaški Nikola Gril p>a je 
mnenja, da «ta cesta bo še ena 
važna povezava med Hrvaško in 
Slovenijo, ker povezuje gospodar
sko zelo zanimiva in komplemen
tarna področja, na primer industrij
ska bazena Maribora in Zagreba, 
v krajevnem p>ogledu pa bo to zve
za razvitih področij z ene ter ne
razvitih področij z druge strani.

Direktor splošnega sektorja re
publiške skupnosti za ceste SR Slo
venije dr. Ivo Bernard pa je mne
nja, da je cesta, o kateri je govor, 
zelo važna za slovensko republiko 
in da je v dolgoročnem programu 
Slovenije vključena v prometni si
stem, imenovan «cestni križ Slove
nije*. V zvezi z zaključnimi deli na 
cesti je rekel naslednje.

«Zaključek del na Zagorski ma
gistrali je še ena ponovna potrdi
tev zelo uspešnega sodelovanja med 
Slovenijo in Hrvaško. Hkrati pa 
je treba poudariti tudi vlogo JLA 
za zbliževanje in reševanje promet
nih problemov med tema sociali
stičnima republikama.*

Kakor smo že omenili in kakor 
je poudaril Ivo Bernard, ima za 
to cesto velke zasluge jugoslo
vanska ljudska armada. Ta bo v 
letošnjem letu dala Jugoslaviji nad 
sto kilometrov novih asfaltnih cest 
v raznih predelih Jugoslavije. Pri 
tem je zanimivo to, da prevzema 
JLA gradnjo prav tistih odsekov 
novih cest, ki so najtežji. In tudi 
odsek ceste med Djurmancem in 
Ptujem je tisti del Zagorske ma
gistrale, ki je bil najtežji. Polkov
nik Petar Montan, ki je kot inže
nir sodeloval pri gradnji te ceste, 
je v zvezi z dokončanimi deli rekel:

«To gradbišče je pravzaprav, bi
lo eno izmed desetine gradbišč po 
vsej Jugoslaviji, kjer gradi JLA. Že 
pred dobrima dvema letoma in pol 
so vojaški strokovnjaki izjavili, da 
bi mogli ta cestni odsek, — ki je 
najtežji na vsej magistrali od Za- 
prešiča do Ptuja — dokončati do 
dneva republike 1972 in to obvez
nost smo pravočasno tudi izpeljali.

Major Franc Slavec, ki je že 
dvajset let na raznih podobn-h de
lovnih prostorih in ki vodi zaključna 
dela pri Ptuju, pravi, da mu nobe
no delo doslej ni bilo tako pri srcu 
kot mu je pri srcu gradnja te ce
ste. Podpolkovnik inž. Božidar Kraš 
pa je dal nekaj strokovnih ocen o 
cesti. Cesta Zaprešič - Ptuj, za ka
tero smo rekli, da je dolga 75 ki
lometrov, velja okoli 30 milijard di
narjev. To se pravi, da to še ni 
cesta v smislu naših avtomobilskih 
cest. In vendar je to cesta, ki je 
bila tako po načrtu kot po izved
bi izpeljana po najsodobnejših na
čelih. Cestišče brez robnikov meri 
7,5 metra in je cesta sposobna tu
di za najtežji promet, dopušča pa 
brzino do 120 km na uro. Zato bo 
možno od Zagreba do Maribora 
priti v eni uri,

FLAVTISTKA IRENE GRAFENAUER, slušateljica na Akademiji za glasbo v Ljubljani v oddelku znane
ga glasbenega pedagoga in tudi flavtista prof. Borisa Čampe. Irene Grafenauer bo nastopila danes zvečer 
na solističnem koncertu Glasbene matice v dvoranici «J. Gallus* v Ul. R. Manna. Na istem koncertu bo 
nastopil tudi PIANIST RAVEL KODRIČ, gojenec visoke šole za klavir pri G.M. v razredu prof. Ermi-

nija Ambrozeta

V SOBOTO ZVEČER V KRANJU

Koroška v pesmi 
plesu in besedi

V soboto, 25. t. m.. ob 19.30 bo 
v kinu Center v Kranju kulturni 
večer v naslovom: Koroška v pe
smi, plesu in besedi*. Pogram je 
zelo obsežen in bogat. Poleg go
vorov in recitacij, na katerih bo
do nastopili Milka Hartman, Stan
ko Nakounig, Gustav Janusch, 
Janko Messner in Andrej Kokot, 
bodo nastopili naslednji koroški 
pevsk zbori:

Moški zbor Slovenskega prosvet
nega društva iJepa - Baško jeze
rom bo pod vodstvom Šimeja Tries- 
niga zapel dve pesmi Pavla Ker- 
njaka in sicer «Lastovke so prile
tele» in pa znano «Jaz pa moj 
hvažek», moški zbor SP rTrta*, 
ki ga vodi Jože Starc, bo zapel 
Mam dro fletno navajeno*. C. 
Preglja in «Dober večer ljubo 
dakleo Oskarja Deva. Trijo «Ko- 
rotam bo pod vodstvom H. Ke-
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PO ZAPISKIH FRANCA LUPINA PRIREDIL IVO MARINČIČ

V veleblagovnici GUM dobiš vse 
kar se v SZ sploh more dobiti

Pred oddelkom za žensko obutev je bila gneča - Bogata in razkošna 
podzemeljska železnica te za neznaten strošek pripelje kamor hočeš

9.

V LENINOVEM MAVZOLEJU

Naš obisk Leninovega mavzole
ja pod kremeljskim obzidjem je 
bil že vnaprej javljen in priprav
ljen, ker imajo za njegov »obisk 
inozemski turisti prednost pred 
domačimi.

Leninov mavzolej je nekako v 
sredini te strani Rdečega trga pod 
kremeljskim obzidjem Za njegov 
ogied se vsak dan zbere pred njim 
kilometrska vrsta obiskovalcev. 
Ko smo se približali Rdečemu tr
gu, as je prevzela posebna stra
ža in morali smo se podvreči di
scipliniranemu redu ter se posta
viti v vrsto po dva in dva Do
deljeni stražniki pazijo, da gre 
vse v lepem redu in kmalu smo 
bili sredi dolge vrste, ki se je 
vila pred nami in tudi za nami. 
Sprevod se je le počasi pomikal 
naprej in nekateri med nami so 
postali že nestrpni

Še preden smo izstopili iz avto
busa, s katerim smo se pripelja
li do Rdečega trga, so nas opo
zorili, da ne smemo vzeti s se
boj v mavzolej niti torbic niti fo
toaparatov. ker v notranjosti ni 
dovoljeno fotografiranje ali sne
manje. Ukrep je razumljiv, saj 
bi bilo v resnici nedostojno v 
mavzoleju slikati ali snemati v 
krsti ležečega Lenina

Vrsta leze počasi naprej in že 
se bližamo širokim stopnicam. 
Pred nami stoji straža nepremič
no, kol bi bila okamenela. Straž
niki sc sami mladi a dobro izurje
ni vojaki. Ob straneh pri vhodnih 
vratih so prislonjeni številni ven
ci ki so jih prinesli kdo ve odkod 
v počastitev spomina velikega Le
nina. Stopili smo nekaj stopnic 
navzgor, krenili znotraj malo na 
desno nato pa zopet po stopni
cah navzdol. Povsod smo srečava
li vojake, ki strogo pazijo na red 
in dostojnost ter da siemo po

Je bila zares «Sivka» kriva 
da je bilo tele tako majhno?
Živinorejca Anton in Johana Cek, 

xj domače Feričeva, iz Hrušice 
>ri Podgradu v Brkinih, sta že 
>riletna, saj imata že kakih se- 
lem križev na plečih. Vse življe- 
lje se ukvarjata s kmetijstvom 
n živinorejo, vendar nista še ni- 
:oli doživela, celo niti slišala ne, 
la bi krava povrgla tako majhno 
ele, kot jima ga je pred mese- 
:em dni povrgla njuna «Sivka», 
ti je sicer normalna krava švi- 
:arske pasme. Tele, ki ga je po
vrgla «Sivka*, je tehtalo 8 kilo- 
»ramov.

»Kako se je to zgodilo?*, smo 
vprašali Feričevo Johano.

«Bila sem sama doma — je hi- 
ela praviti. — Vsi so onega dne 
idšli na polje, dol proti cesti. 
<ot po navadi sem pogledala v 
ilev. Vidite, imamo tri repe v 
llevu. Včasih smo jih imeli tudi 
/eč, toda mladina nima več ve- 
»elja do živinoreje. Nam, starej
šim, pa je že v krvi, da bolj 
ikrbimo za živino, kakor za nas 
jame. In kot sem vam že rekla, 
sem pogledala v hlev in sem se 
skoraj ustrašila, ko sem v odtoč
nem kanalu zagledala okrvavlje
no žival. Najprej sem pomislila, 
ia je morda »Sivka* brcnila so
sedovega psa. Ko pa sem pogle
dala pobliže, sem ugotovila, da 
je to telička. Brž sem jo posula 
s posevki in soljo, da jo je »Sivka* 
nblizala*.

»In kako je bilo nato?*
»Prihiteli so vaščani, ki se ni

so mogli načuditi. Jože Mavrič- 
Grgarjev, ki je star 85 let, prav 
tako ni še nikoli niti slišal o ta 
ko majhnem teletu. Pri nas tele 
ta tehtajo od 30 do 40 kilogra 
mov. Ko se je telička nahranila 
in ko se je »Sivka* nekoliko po

mirila, smo teličko dali v vrečo 
in Jože Mavrič jo je stehtal. Vse
ga skupaj, z vrečo vred, je bilo 
8 kilogramov in pob.

»Kaj pa vam je dejal veterinar?* 
»Saj ga sploh poklicali nismo. 

Čemu bi si delali nepotrebne 
stroške*.

»Kako pa je bilo s terminom, 
kakor pravite pri vas izteku bre
josti. Je bil ta normalen?* 

»Termin je zapadel že pred 21 
dnevi, »Sivka* pa je bila umet
no oplojena. Morda je v tem 
razlaga za to posebnost*.

»No, in kako se telička redi. 
Zdaj, kot vidimo, ima že kakih 
20 kilogramov, če ne že več*. 

Gospodar Anton Feričev pravi: 
»Pravim vam, da jo puščamo pri 

vimenu po trikrat na dan in da 
je do ure vse v redu. Po mojem

dan*.
Ko smo še vprašali, kaj meni za 

vzrok, da je »Sivka* povrgla ta
ko majhno tele, nam je gospo
dar rekel:

»Menimo, da je temu vzrok dej
stvo, da je »Sivka* ves čas, do 
zadnjega dajala še po pet do šest 
litrov mleka na dan, pa čeprav 
ni kdove kako dobra mlekarica, 
saj smo po vsaki prejšnji otelitvi 
dobili od nje kvečjemu 12 litrov 
mleka na dan. Ker je toliko mle
ka dajala nam, ga ni dajala te
letu, ki se zato ni moglo razviti. 
Zato je prišlo na svet drobceno, 
tako majhno. Tako domnevamo 
mi. Ni pa rečeno, da ni to od
visno morda tudi od semena kake 
manjše pasme, za katerega ne 
moremo vedeti, saj smo že rekli, 
da je bila krava umetno oplojena*.

DJ. PLANJAVEC

dva in dva naprej v določeni 
razda-ji.

Precej globoko spodaj smo za
vili na desno in stopili v dvora 
no, ki je vsa prekrita z najfinev 
Šim črnim marmorjem. Tudi vse 
drugo v njej je iz črnega mar
morja. V sredini dvorane, na pre
cej visokem odru, v kristalno či
sti stekleni krsti, leži balzamira
no Leninovo truplo, Lenin se tu 
zdi, kot bi bil živ, ko- da bo vsak 
trenutek odprl oči. Ob krsti strum
no stoji častna straža

Ko tafco gledaš Lenina, kakor 
da bi bil živ. te vsega prevzame 
največja spoštljivost. Okrog krste 
vlada najgloblja tišina, čeprav 
stopa mimo nepretrgana vrsta o- 
biskoi alcev, ki se na nasprotni 
strani usmerjajo proti izhodu. Ko 
smo stopili iz mavzoleja, smo pod 
kremeljskim obzidjem obiskali gro
bove velikih ruskih in nekaj ino
zemskih revolucionarjev, ki so 
padli za zmago revolucije. V kre
meljskem obzidju je vzidanih mno
go marmornatih plošč z imeni in 
življenjskimi podatki ruskih juna
kov. Za temi ploščami so vzida
ne žare z njihovimi ostanki Tam 
so tudi žare treh ruskih kozmo
navtov, ki so tako nesrečno pre
minili ob zaključku svojega ju
naškega poleta v vesolje ter je 
njihova smrt globoko pretresla 
vso svetovno javnost

V MOSKOVSKI 
VELEBLAGOVNICI GUM

Med raznim drevjem, ki ob
kroža moskovska športna igri
šča, smo opazili kar cele nasa
de jablan. Tudi v mestu samem.
Zdelo se je, da so ti mestni sa
dovnjaki strokovno negovani, raz
vejana, bujno rastoča in v lepi 
obliki vzgojena drevesa.

Ko smo se vozili ob reki Mo
skvi ter jo večkrat prečkali pre
ko njenih številnih mostov, smo 
le redko videli na njej kakšno 
ladjo. Isto smo opazili tudi prejš
nje dni v Leningradu, po njego
vih številnih kanalih ali na ši
roki Nevi. Ladij je bilo na teh 
vodah razmeroma malo.

Trgovin, kot jih poznamo v na
ših krajih, z izložbami in močno 
razsvetljavo ob ruskih ulicah in 
prospektih (bulvarjih), niti ne 
opaziš. Nanje te opozarjajo le 
napisi. Pač pa povsod naletiš na 
veleblagovnice. Take vrste trgo- 

so tudi velika blagovnavine
skladišča, znana pod imenom 
GUM. Ena takih trgovin je tik 
ob Rdečem trgu in je po svoji 
obsežnosti kar nekak mestni pre
del zase. V določenem oziru bi 
jo lahko primerjal z veleblagov
nico Standa, kot jih poznamo v 
Gorici ali v Trstu, le da je še 
bolj obsežna. V GUM so kar cele 
ulice v dveh nadstropjih. V tej 
veletrgovini dobiš vse, kar se 
v Sovjetski zvezi da dobiti. Ker 
pa je trgovina tako velika in z 
vsem mogočnim blagom založe
na, je v nji v času poslovanja 
ljudi kot na mravljišču. Če imaš 
malo časa za iskanje, boš le s te
žavo našel, kar bi najraje kupil.

Pred oddelkom za žensko obu
tev je bilo kar natrpano žensk 
raznih slojev in starosti in za
man je bil vsak poskus, da bi 
se mimo njih preril bliže k pro

Horoskop

pridobi več kot pol kilograma na
.................................................................................................................................. ................................................................................................................ ..................................................................................................................................mu

11.) Vaši kolegi nimajo razumeva
nja za vaše želje. Naj vas to 
preveč ne moti. Majhna kriza v 
ljubezni.

STRELEC (od 23. 11. do 20. 12.) 
Ne bojte se tekmeca. S svojo spo
sobnostjo ga boste potisnili ob 
stran. Čaka vas prijetno vabilo.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.) 
Vaši predstojniki ali sodelavci i- 
majo v vas zaupanje, ki ga ne 
smete zapraviti. Večerne ure pre
bite doma.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Ne rinite predaleč, posebno ne 
preko meja svojih sposobnosti. Va
ša sreča v ljubezni bo dobila kon
kretnejšo obliko.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Sre
čo boste imeli. Zato se lotite tu
di bolj tveganih poslov. Srečne 
ure z ljubljeno osebo.

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Ze
lo zanimiv predlog, ki ga boste 
sprejeli oberoč. Zavihati pa bo 
treba rokave. Podtikanja na račun 
ljubljene osebe.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Dan 
bo ploden, pa tudi razgiban. V dru
žini bo neprijetna napetost, ki jo 
boste ublažili s pravilnim nasto
pom.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Če boste pokazali več razumeva
nja za tuje želje, si boste utrli 
lažjo pot v družbo. Neutemeljena 
ljubosumnost.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Vsaka 
beseda odveč bi vam mogla ško
dovati. Namesto z jezikom, delajte

z glavo. Z ljubljeno osebo boste 
delali načrte.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) S svo
jo iniciativnostjo boste daleč pri
šli in še pridobili na ugledu. Pri
jateljstvo ali celo ljubezen, ki pa 
ne bo popolno.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) 
Dosedanji uspehi so sicer veliki, 
toda ne delajte si utvar. Se bodo 
prišli hudi dnevi. To velja za 
gmotne zadeve, ne velja pa za 
čustva.

TEHTNICA (od 23 9. do 23. 10.) 
V vašem delovnem okolju bo pri 
šlo do spora in vam bo poverjena 
naloga, da ga rešite. Skušajte biti 
objektivni.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 22.

Moskovska podzemeljska železnica je res razkošna

dajni mizi ter si ogledal razstav
ljeno blago. Po tem videzu so
deč, v Sovjetski zvezi še nima
jo dovolj ženskih čevljev napro
daj, celo v Moskvi ne. Pač pa 
si lahko v GUM nakupiš kolikor 
hočeš gramofonskih plošč, ki so 
še kar poceni. Zal da je tudi 
tukaj malo časa za izbiranje in 
še manj za poskusno poslušanje.

Številni naši izletniki so si pri 
tej priliki omislili lepo in toplo 
značilno rusko kučmo, da bi se 
z njo pobahal pred domačini ob 
povratku domov na Goriško in 
Tržaško. Tudi za kučme so bile 
cene še kar dostopne. Štandrežci 
so si nakupili tudi za cel orke
ster tipičnih ruskih godal — ba
lalajk. Rekli so, da bodo usta
novili poseben orkester s temi 
glasbili, ki bo imel svoj sedež v 
štandrežu.

Naše čitatelje bo gotovo za

nimalo nekaj splošnih podatkov o 
Moskvi in o njeni podzemeljski 
železnici, ki ji na kratko pravi
jo kar «metro».

Kot je gotovo vsem znano, je 
Moskva glavno mesto Sovjetske 
zveze in po prebivalstvu tudi 
največje. Danes šteje sedem mi
lijonov in 300 tisoč prebivalcev 
ter se razprostira na površini 900 
kv. km. V prejšnjih časih pa je 
veljal ivot glavno mesto Lenin
grad, kjer je bil tudi carski dvor.

Po širokih moskovskih ulicah 
je živahen promet in se po njih 
pretekajo cele reke ljudi. Ves 
promet je lepo urejen in precej 
je na razpolago prometnih sred
stev, od avtobusov, filobusov do 
taksijev, v poletnem času pa so 
številni prevozi potnikov z ladja
mi po reki Moskvi, kot se pre
važajo z gondolami v Benetkah.

(Nadaljevanje sledi)

žarja zapel tri pesmi in sicer 
Mam dro mihno kaijo*, «S’m se 
rajtev ženith in «Kmetovski ov
čar», mešani zbor SPD Hodiše, ki 
ga vodi pevovodja Šimej Wrulich, 
bo zapel dve pesmi in sicer «Oj 
ti norčeva gvava* ter «Nedeljski 
jagrh

Moški zbor SPD «Zarja» bo pod 
vodstvom Jožka Wrulicha zapel 
dve Kramolčevi in sicer c-Jas s’m 
an frišn jagr» ter «Pesem o roj
stvu» mešani zbor SPD «Dani- 
ca», ki ga vodi Hanzi Kežar, 
bo zapel Gobčevo «0 Podjuna» in 
Mihecčevo «Puobč s’m star šele 
18 let», moški zbor «Edinost» bo 
nastopil pod vodstvom Foltija 
Hartmana z znano koroško «Juhe, 
pojde v Škofiče» v priredbi Pav
la Kernjaka ter s cKatrco*

Združena mešana zbora «Bilčovs- 
Kotmara ves», ki ju vodi V. Ka
pus, bo zapel pesmi «Z nobenim 
burgarjem» in Kemjdkovo «Oj ti 
preburna ženska stvan. Mešani 
zbor dFrance Pasterk . Lenart», 
ki ga vodi Hanzi Kežar, bo zapel 
Kemjakovo «Rož, Podjuna, Žila» 
ter Kramolčevo «Uštno je vihred». 
Združeni moški zbori iz Podjune 
bodo pod vodstvom pevovodja 
Hartmana in ob spremljavi Han- 
zija Kežarja na harmoniko zapeli 
«Našo vojsko», združeni mešani 
zbori Slovenske prosvetne zveze 
pa Gobčevo «Koroško».

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Guido Antoni 
v občinski

Med redkimi tržaškimi umetni
ki, ki so uspeli svoje slikarstvo 
uveljaviti v tujini, je gotovo tu
di Guido Antoni. Njegove po tz- 
gledu in izdelavi neobičajne akri- 
lične tempere vise v modemih 
galerijah Rima, Pariza, Londo
na, Moskve, Neiv Yorka, Stock
holma in drugih mestih, koder je 
razstavljal. In to je upravičeno, 
ker se v njih ozko povezuje so
dobnost vsebine in slikarskih pri
jemov ter gradiva v poduhovljeno 
stvarnost napredka v tehnologi
ji kot v umetnosti. Ako je pred 
sedanjo razstavo v občinski ga
leriji omenjeno usmerjal v astro
navtiko, se je pa na tej razsta
vi spet povrnil na zemljo, sle
deč notranjemu ritmu nihanja, ki 
je bil zanj značilen ze v prvih 
nastopih.

Ostaja pa pri tem vedno v po
lju silnic razgibane dejavnosti. 
Vse nove slike so namreč zasno
vane na skupno temo ainamike 
plesa plesalk. Ne vidimo pa njih 
teles, ker je povod tem slikam 
predvsem razvejanost plesne o- 
bleke. Slednjo upodablja z do
mišljije polno vihravostjo vrtin
cev trakov, kril in rokavov, gle
danih v projekcijah raznih rav
nin. V njih je tako rekoč zajeto 
bistvo dobe vsesplošnega raz
voja.

že dolgo je od tega, odkar An
toni nanaša barve z odtisom raz
novrstnih tkanin, oljnate barve 
pa je zamenjal z akriličnimi in 
tako ustvaril novo zvrst slik. 
Je pa to pot v slikah plesa, po 
njih izdelavi kot vsebini, prese
netljivo skladen, kajti plapolanje 
oblek doseže prav z odtisi njih 
sestavnega blaga raznih vzorcev. 
Ne bi pa te slike dosegle tako 
visoke umetniške ravni, če ne 
bi bile ožarjene s čarobno pe
strostjo plemenitih bravnih od
tenkov, ki jih lahko občuti le 
resničen slikar.

MILKO BAMBIČ

SREDA, 22. NOVEMBRA 1972
TRST A

7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po
ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.40 
Šola; 12.00 Opoldne z vami; 13.30 
Glasba po željah; 15.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in 
prireditve: 18.30 Šola; 18.50 Kon
cert: 19-10 Higiena in zdravje; 
19.20 Zbori in folklora; 20.00 Šport; 
20.35 Simf. koncert; 21.20 Nove 
knjige; 22.20 Zabavna glasba. 

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

16.10 Juke box; 15.10 Glasbeno - 
govorni spored; 16.20 Kulturni pre
gled.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30

17.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glas 
ba za dobro jutro; 7.40 Jutra 
nja glasba; 9.00 Otroški kotiček;
9.15 Orkester; 10.00 Melodije; 10.45 
Plošče; 11.00 Prisluhnimo jim;
11.30 Orkester Casadei; 11.45 Pol 
ke in valčki; 12.00 Glasba po že 
ljah; 14.00 Eros Sequi: Pisma,
14.45 Plošče; 14.35 Juke box; 15.00 
Simf. glasba; 15.45 Pevci lahke 
glasbe; 17.00 Glasbeni mozaik;
17.45 Mladi izvajalci; 18.00 Popev
ke; 19.00 Iz priljubljenih oper;
19.30 Prenos RL; 20.00 Glasba v 
večeru; 21.30 Pop jazz; 22.00 Ko
morna glasba; 22.35 Glasba za 
lahko noč.
nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Jutranje popevke; 9.15 Vi in jaz;
12.10 Plošče; 14.00 Ital. popev
ke; 15.10 Glasbeni program za 
mladino; 16.40 Spored za najmlaj
še; 17.50 Slavne romance; 18.35 
Nove ital. pesmi; 19.10 Kronike 
Juga; 20.20 Poslušajmo q)et; 21.15

G. Aceto: «In fila»; 22.10 Na spo
redu je Čajkovski.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 7.40 Pojeta S. Vartan in 
Beatles; 8.40 Operna glasba po že
ljah; 9.35 Orkester; 9:50 Življe
nje Coco Chanel; 10.05 Pesem za 
vsakogar; 13.50 Kako in zakaj?;
14.00 Plošče; 15.40 Glasbeno - gp- 
vorni spored; 17.35 Popoldanski 
spored; 18.30 Posebna reportaža;
20.10 Sestanek petih; 21.00 Plošče; 
22.40 Flaubert: Madame Bovary.

III PROGRAM
10.00 Jutranji koncert: 11.30 Plo

šče 12.20 Sodobna ital. glasba;
13.00 Mozart in Beethoven; 14.30 
Straussovi simfonični poemi; 15.10 
Ha yd nova opera «11 mondo deli a 
Luna*; 16.15 De Unamuno: «La 
defunta*; 17.20 Enotni razred; 
17.35 Glasba izven programa:
18.15 Gospodarska rubrika; 19.15 
Koncert; 20.15 Estetika in umet
nost.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 So

dobna ital. glasba; 9.45 Baročni 
koncert; 12.00 Bizet, Rahmaninov, 
Borodin; 12.20 Vivaldijev Koncert 
opus 10; 12.30 Plošče resne glasbe

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila; 8.10 Glasbena ma
tineja; 9.25 Iz glasbenih šol,
9.45 Glasbeni spomini; 10.20 Pri 
vas doma; 12.10 Ponchielli: iz 
»Gioconde*; 12.30 Kmetijski na
sveti; 12.40 Od vasi do vasi;
13.15 Zabavna glasba; 13.30 Pri
poročajo vam...; 14.10 Slov. na
rodne; 15.40 Odskočna deska — 
Jasna Kalan, klavir; 16.00 »Vr

tiljak*; 16.40 Listi iz albuma;
17.10 O ustvarjalnosti NOB in 
spoštovanju njenih tradicij; 17.45 
Jezikovni pogovori; 18.00 Atual- 
nosti; 18.15 Glasbene vinjete; 18.30 
Naš razgovor; 19.00 Lahko noč, 
otroci!; 19.15 Glasbene ragledni- 
ce; 20.00 Komorna glasba; 22.15 
S festivalov jazza; 23.05 Iz so
dobne mehiške lirike; 23.15 Jug. 
pevci.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 Šola; 12.30 Poljudna zna

nost; 13.00 O potrošniških cenah;
13.30 Dnevnik; 14.00 Šola; 17.00 
Spored za najmlajše; 17.30 Dnev
nik; 17.45 Program za mladino;
18.45 TV razprave; 19.15 O špor
tu; 19.45 športne vesti in ital. 
kronike: 20.30 Dnevnik; 21.00 Ve
liki dirigenti; 22.00 Športna sre
da; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Film: «L’an- 

gelo azzurro*.
JUG TELEVIZIJA

8.20 TV v šoli; 11.00 Srbohr
vaščina; 17.50 Vitez vihar — se
rijski film; 18.20 Obzornik; 18.35 
Po domače s kvartetom Do in 
Jožetom Kampičem; 19.05 Od 
filma do filma; 19.25 S kamero po 
svetu: Živalski vrt na obalah
Patagonije; 20.00 TV dnevnik;
20.30 G. Eliott: Mlin na reki
Floss — ni. del; 21.15 Po sle
deh napredka; 22.05 Poročila;
22.10 Hokej Jugoslavija ; ZRN — 
posnetek; 23.10 Boks Clay : Fo- 
ster — barvni posnetek.

KOPRSKA barvna tv
20.00 Risanka; 20.15 Poročila;

20.30 Boks: Clay — Foster; 21.30
Hokej: Jugoslavija — ZRN.

Stane Bobnar 
60-letnik

Predsednik republiškega odbora 
Zveze združenja borcev NOB Slo
venije Janko Rudolf je v sredo, 1 ■ 
novembra, izročil red republike 
zlatim vencem narodnemu^ heroj 
Stanetu Bobnarju, borcu španske 
državljanske vojne in nosilcu p® 
rižanskega spominskega znaka li»_ 
Ob tej priložnosti smo ga obiska 
li, da bi mu čestitali k 60-letroc 
življenja ter ob 40-letnici njegove
ga revolucionarnega udejstvovanja; 
Ob prijetnem kramljanju snao ** 
zabeležili naslednje podatke iz nje 
govega življenja.

Stane Bobnar se je rodil 15- 
vembra 1912 v delavski družini v 
Polju pri Ljubljani. Osnovno šolo j* 
opravil doma, v Polju, nato se * 
odločil za poklic in se izučil v ko
vinarski stroki, nakar se je zapo
slil v Ljubljani, kjer je delal do 
1932. leta, ko je šel za tri leta z 
jugoslovanski vojni mornarici & 
odsluženje vojaškega roka. .

Že prej se je udejstvoval v »*■ 
tumo - prosvetnem društvu Svo
boda* v Zalogu pri Ljubljani. 
lal je nadalje v naprednem de»v-

.....

'-V*
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Stane Bobnar ob koncu vojne

Po vrnitvi v Ljubljano je 
Ijeval s svojim delom v partiji i 
bil izvoljen za člana pokrajinske^ 
komiteja SKOJ za Slovenijo. S0(i 
loval je v številnih akcijah in 
aprilu 1941, cb fašističnem nap?-® 
na Jugoslavijo, prostovoljno VSL 
pil v vojsko stare Jugoslavije- “ 
razsulu se je vrnil domov in 
vključil v priprave za ljudsko vst 
jo proti okupatorju. Toda že ma-l 
1941 so ga fašistične oblasti arem 
rale in internirale 

Na Trenvtih je sodeloval pni P 
pravi pobega, vendar je pobeg *' 
Jadransko morje propadel, uspe-.P; 
je pobeg v Bari in Taranto, W 
so se ustanavljale prekomorske 
note NOB. Že od vsega začetka j
bil med organizatorji prekemorss
brigad in drugih prekomorskih
not. k(,

Ob ustanovitvi prve prekomo®5* 
brigade je bil imenovan za 
nika komisarja brigade, ob 
brigade v domovino pa je bil 
novan za komisarja brigade.
prihodu na sredn.jedalmatinske ®
ke je ob reorganizaciji brigade r 
stal komisar 2. prekomorske bris 
de, jan. 1944 pa je odšel v kolom P 
ve in druge prek. brigade na pet P j, 
ti Drvarju, kamor so prispeli potr . 
tednih napornih pohodov. Nato , 
vodil 600 borcev - Primn-r^v •mPj 
Ije v Bosno, da so se priključiti 
proletarski brigadi. Nekaj časa j; 
bil v štabu 9. dalmatinske dlv>z,i ’ 
naposled pa so ga po nalogu 
hovnega štaba poslali na Vis za R g 
misarja 3. prekomorske brigada- ^ 
katero je opravil dolgo borbeno P . 
od Visa do Soče. Sodeloval Je P„ 
osvobajanju dalmatinske obale . , 
notranjih centrov Knina, Mo stari ’ 
Bihača, Gospiča. Like ter hrvas* 
ga in Slovenskega primorja. ,j 

Ob reorganizaciji JA sponah’ 
1945 je bil imenovan za pornocm 
komisarja 31. slovenske divizij«; 
to je bil komisar letalske div'z 
načelnik personala komando K g 
stva ter komisar letalsko - ofic’1-®, 
šole. V vojski je ostal do 1953. .
ko je bil demobiliziran s činom P 
kovnika. Bil je nato osem let L 
slanec v skupščini SR Slove® J?' 
nato sekretar občinskega kom® 
ZK Ljubljana - Polje in član 
nih drugih organizacij. Za aV 
hrabrost in dejavnost je bil od* ^ 
van s številnimi odlikovanji- 
njegovem življenjskem jubileju . 
čestitajo njegovi nekdanji bo 
predvsem preknmnrei, ki so Z a). 
delili vse dobro in zlo na a

skem gibanju, zlasti pri organi^, 
ciji stavke v papirnici «Vevče», PJ! 
demonstracijah brezposelnih in *-u 
v drugih akcijah. V KP sp ga SP1^ 
jeli v začetku leta 1935. Delal K 
predvsem z mladino. Leta 1931 F 
odšel ^ republikansko vojsko v SP® 
nijo, vendar so ga na otoku Brač 
aretirali in ga poslali spet v LjuD' 
ljano. Od ted je ponovno ubral P° 
v Španijo, tokrat pa skozi JeS^ 
niče, preko Avstrije in Francije- 
Španiji so ga dodelili bataljonu «P*' 
mitrov», kjer je s svojp enoto 
deloval v številnih borbah in P' 
dvakrat ranjen. Prvič v kraju Cm®' 
to lažje, pri kraju Belchete pa 
je. Zato so ga v avgustu 1938- 1. 
ta kot težkega pohabljenca evak®1 
rali v Francijo, kjer je preživel er 
sem mesecev v Parizu, nakar se F 
po navodilih partije 1939 vrnil v 
domovino.

;yrbO
iunaški poti od Visa do as:
ditve.
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REKORDNA ZMAGA 
MLADIH BREŽANOV

^ mladinskem prvenstvu naše ekipe brez poraza
- Costalunga 10:0 (2:0)

,«EG: Ota, Novello, Zobec, Za- 
Lovriha M., Košuta, Jež, 

Bržan, Lovriha, P. Strnad, 
tl ,TALUNGA: Balbi, Grio, Fer- 

Novacco, Parovel, Zoch, 
rt Spada, Nussdorfer,

“uernm, 13 Ardessi.
^DETKI: 2 Strnad, 2 Bržan, 3 

in 2 avtogola.
Voza (TS)' Gledalcev

/Plavi* so v tej tekmi dosegli kar 
tošnifJi 0V *n Je rekord v le
je S, Prvenstvu. Costalunga, ki 
gl^T^la na doiinsko igrišče s 

ambicijami, je le v pr- 
SDešnn6 U ■ l^He kolikor toliko u- 
jaialt. 2ajezila brežanski naval. V 
ttavlMu Pa so bili «plavi* neu- 
ianiii 1 ln 80 ob hrupnem navi- 
Hjj^^avdušene publike poslali v 
Kot .“Ukovo mrežo še osem žog. 
bila razvidno iz rezultata je 
1« neli enosmerna, saj je Ota 
Ob tr?,Jkrat posegel. S tema dve- 
Ščtiot°C •^ma s' ie Breg materna-yn»y. , —jv- maicina'

Hov bnbopiI vstop v finalno tek 
tj e,-J®’ obenem pa je Brežanom 

l**ma služila kot dober trening
bj šil™ 2 Giarizzolami, kjer se 
Naj a. za Prvo mesto te stupine. 
BrMs„. ornenimo, da so tokrat vsi 
Stma{|1 2a’Srali dobro, vendar pa 
Posf>K„ ln oba Lovriha zaslužijo 
^bno Pohvalo.

IST

D mladinci
Jacori _ Gaja 0:1 (0:0)

Dj^ACORI; Steile, Cambruzzi, 
ti, r 5,’ Cotnelli, Gerboni, Rocco- 
tajf'1’ Spagnoletto, Codarin, Biz- 
p, ' Gugiia, (13 Martinis).

I c A: Škabar, D. Grgič, Brass, 
Betirjn ' Tp- Križmančič, Milkovič, 
lič J , B- Križmančič, Marc, Mi- 

(12 Kralj).
i&m^LEC: B. Križmančič v 52.

It i^nc* Gaje so si v drugem ko- 
tiii J'atne6a del2 prvenstva pribo- 
D^P^nembno zmago nad ekipo 
ti j5j|Cori- Naloga «zeleno-rumenih» 
da .1 lahko, saj so se zavedali, 
Veseli e 113 lestvici zanje ni raz
nim'0 ^Sri®ee so števili s 
Se ji® Ramenom, da zmagajo, kar 
Bruna ir6- tucb Posrečilo po zaslugi 
Pol^~ Erižmančiča, ki je v drugem 
seitfd z močnim strelom pretre- 

0 domačega moštva. Že v 
tahjj Prvega polčasa so gajčVci 
brai.fritisniii in nasprotnikova o- 
|(7'a| je le s težavo odbijala žo- 
Ptjjojt. Napadalci so imeli izredne 
it tZ108.*?, z« gol, vendar jih Marc 

('Bši niso znali izkoristiti na 
Sla« Igrišču- Do odmora so 
it izvedli le hitre protinapade
bi n. • tm so negotovost v obram
ba vendar je bil vratar ška-

V (2®10 u® svojem mestu, 
vl^m delu srečanja je pre- 
dar a .ua igrišču Demacori, ven- 
ževj^0 .nieg°vi igralci preveč zadr- 
tnebno Žogo. *n se spuščali v nepo- 

Preigravanje v kazenskem 
K r,i ' s0 tako postale la- 

Pen Pacifiških igralcev, ki so

imeli v Marcu in B. Križmančiču 
najboljša predstavnika.

Gotovo pa gre zasluga za zmago 
tudi trenerjema Fajdigi in Rismon- 
du, ki sta znala ekipo pripraviti, da 
si je opomogla od nekaj zaporednih 
porazov in je znala pozitivno od
govoriti.

Darko Grgič

Costalunga — Union 1:1
COSTALUNGA: Sivigliani, Susa- 

ni, Gregori, Sahar, Grimalda, Sain, 
Vigimi, Bonargento, Alessio, Burni 
in Marzullo.

UNION: Vedana, Malalan, Benčič, 
Koc, Gliona, Boschetti, Stigli, Čok, 
Suber, Babuder, Lapi, (13 Grego- 
retti).

STRELCA: v 31. min. Suber in v 
51. min. Alessio.

GLEDALCEV: 100.
Unionovi mladinci so v nedeljo 

ponovno izenačili, tokrat proti Co- 
stalungi, ki si je zagotovila točko 
v drugem polčasu. Takrat so nam
reč Tržačani prevzeli vajeti igre 
v svoje roke, potem ko so v prvem 
polčasu igrali podrejeno vlogo. Pod- 
lonjerci so sicer dobro začeli, kar 
dokazuje tudi vodstvo v prvem de
lu srečanja, v nadaljevanju pa so 
popolnoma popustili in po prejetem 
gelu je pretila nevarnost, da bo Co
stalunga še nekajkrat realizirala, 
kar pa se k sreči ni zgodilo. Na 
vsak način pa so Podtonjerci vzeli 
tekmo preveč na lahko in so bdi 
prepričani, da je gol prednosti do
volj za zmago. Naj omenimo še, 
da je Costalunga zgrešila enajst
metrovko, ki jo je zakrivil Boschet
ti. Najboljši na igrišču je bil ne
dvomno Babuder, ki je v vlogi 
prostega igralca odlično vodil celot
no obrambo, žal, pa ni imel komu 
podajati v ospredju, kjer so napa
dalci neodločni. Precej pod svojo 
običajno ravnijo je igral Čok, Su
ber pa je dokazal, da bi lahko z 
nekoliko sreče in prisebnosti precej 
več napravil, prav tako kot Lapi.

Radi

ZAČETNIKI
Oplclna Supercaffe - Breg 4:0 

(3:0)
SUPERCAFFE’: Sardi, Milani, Bi- 

doli, Ziani, Maschietto, Modesti, 
Cian, Cracovia, Potasso, Fabiani, 
Stricca, 13. Caraffa.

BREG: Krmec, Kuret M., Mičič, 
Grizonič, Klun, Krevatin, Prašelj, 
Kuret D., Ferluga, Lovrečič, Kalin, 
12. Mauri.

Sodnik: Medos.
Brežanski začetniki so se v nede

ljo pomerili z openskim Supercaffe. 
Nastopili so brez svojega najboljše
ga igralca — vratarja Giacominija, 
ki ne sme zaradi bolezni nadaljevati 
s športno aktivnostjo. Ta odsotnost 
v obrambni vrsti jim je bila usod
na. V vratih je bil večji del tekme 
Krmec, ki očividno ni pripravljen 
za vlogo vratarja. Igra je bila za
nimiva. Openci so bili očitno boljši 
od naših predstavnikov ter so po
vedli kmalu po prvih minutah s Po-

enajsterica Sovodenj je letos opravila vrsto zelo dobrih nastopov 
v 3. amaterski ligi

tassom in Modesti jem (2-krat). To 
je potrlo Brežane, ki niso bili spo
sobni učinkovito odgovoriti. V d. p. 
so se «plavi» bolje branili in so do
pustili nasprotnikom, da so dosegli 
le še en zadetek, ki ga je spet pod
pisal Modesti, nedvomno najboljši 
na igrišču. Brežani bi lahko prišli 
do častnega zadetka s Ferlugo po 
Krevatinovem kotu, a obramba se 
je rešila z nekoliko sreče. Kljub 
težkemu porazu pa gre Brežanom 
pohvala za borbeno igro.

Jolo

NOGOMET

BELFAST, 21. — Disciplinska ko
misija mednarodne nogometne zveze 
je izključila za tri tekme svetovne
ga nogometnega prvenstva angleške
ga reprezentanta Georgea Besta. 
Best ne bo mogel tako nastopati v 
mednarodnih srečanjih s Sev. Irsko.
Ciprom in Portugalsko.

* * *

MILAN, 21. — Športni sodnik lom
bardske nogometne zveze je izklju
čil za vse življenje štiri amaterske 
nogometaše, ker so v nedeljo na
padli sodnike med srečanji druge a- 
materske lige.

Visoki Poletov center Edi Kraus 
vedno uspešneje polni koše na

sprotnih košarkarskih ekip

Rekreacijskega in kondicijskega tekmovanja, ki ga je SPD Trst organiziralo pod imenom «križ - kraž - kros« 
v bližini Bazovice, se je udeležilo več kot 40 mladih in starejših smučarjev in planincev. Kljub hladnemu

vremenu, je tekmovanje doseglo lep uspeh
iiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiifHiiiiiiiiiiiiiuniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiniiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiaAi

NA TEKMOVANJU SPDT «KMŽ-KBAŽ-KItOS» PRI BAZOVICI

Kljub slabemu vremenu 
lepo število tekmovalcev
Proga j« bila delno zasnežena - V vsakem letnem času po ena podobna prireditev

V nedeljo, 19. novembra, je SP 1 go približno 3 km, ki je v soboto 
DT priredilo svoj prvi «križ - kraž - • zaradi slabega vremena ri bilo mo-
kros», M je prvi v nizu krosov -----~ i~l—
za vsak letni čas, za vsako vreme,
za vse mlade, od enega do devet
desetega leta. Že v naslovu je torej 
program, ki naj bi razgibal zatišje 
v rekreativni dejavnosti, ki je za
vladalo na tem področju po skupin
skih in posameznih podvigih v tej 
sezona.

Ledina je sedaj zaorana — zaradi 
vremenskih neprilik je tokrat bolje 
reči: led je prebit — in kaže, da 
se splača vztrajati na začeti poti. 
Uspeh tega prvega krosa lahko me
rimo po tem, koliko .je bilo tekmo
valcev. Pod Kokošjo se je zbralo 
kar lepo število tekmovalcev, nji
hovih staršev, sorodnikov in znan
cev, ki se niso odtegnili razvedrilu, 
kljub ostremu zraku skoraj zim
skega dne.

Tekmovalni teren je po sobotnih 
nalivih in mrazu, ki je pritisnil čez 
noč, kazal že pravo zimsko podobo. 
Od prvega snega pobeljena gmaj
na se je lesketala v nepričakova
no sončnem in hladnem jutru, ko se 
je staro in mlado začelo zbirati. 
Treba je bilo malo počakati, da so 
organizatorji pripravili progo, dol-

liiiiiiiiliiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiuiiniinniiiiiiuiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiaiiiiuniiiiiiiiiiii

2. SLOVENSKA NOGOMETNA LIGA
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V g o riškem derbiju 
zmaga Vozil nad Adrio

Novogoričani so zdaj na 3. mestu lestvice

Vozila — Adria 1:0
VOZILA: Vuk, Kogoj I., Uršič, 

Čubela, Linzender, Bučan (Leban), 
Kogoj II., Korpar, Marukič, Klanj
šček, Bensa.

ADRIA: Leban, Marvin, Gorkič, 
Cotič, Ivčev, Benedetič, Saksida, 
Jerončič, Klanjšček, Frančeškin in 
Fornazarič.

STRELEC: v 77. min. Klanjšček 
za Vozila.

To je bil pravi gjoriški derbi, 
ki je na stadion privabil, kljub 
hladnemu vremenu, kar 1200 navdu
šenih privržencev te igre. Gostje 
iz Mirna, ki so bili pred tem ko
lom pred Novogoričani, so po neka
terih napovedih veljali za favorite, 
toda kdor pozna goriški nogomet, je 
bil gotovo prepričan v zmago Vo
zil.

Tekma je takoj v začetku posta
la živčna, saj so igralci obeh mo
štev želeli zmago. Gostje iz Mirna 
so prvi resneje ogrozili vrata Vuka, 
toda v moštvu ni bito sposobnega 
realizatorja, ki bi to potrdil z za
detkom. Domačini, ki so vse bolj 
urejevali svoje vrste so redkeje na
padali, a tudi Marušič in tovariši 
niso imeli športne sreče.

V nadaljevanju se je sreča obrnila

in tudi igra se je obračala v korist 
domačinov, ki so tudi tokrat poka
zali, da se nogomet ne igra samo 
z nogami, temveč tudi z glavo. Nji
hovi napadalci se niso spuščali v 
nepotrebne dvoboje, temveč sta 
Marušič in Klanjšček poskušala pro
dreti le tedaj ko je bila priložnost 
res idealna. Po zamenjavi Bučana 
z Lebanom, pa je napad Vozil še 
pridobil, predvsem na hitrosti in 
res je Klanjšček, po hitrem proti
napadu silovito streljal in že je bi
to 1:0 za domače. Tudi v nadalje 
vanju so imeli domačini več od 
igre in bi lahko še dosegli gol. žal 
pa Korpar stoodstotne priložnosti ni 
izkoristil, tako da je tudi ob kon
cu ostal rezultat enak.

Ta zmaga je Vozila dvignila ob 
koncu na odlično tretje mesto, Adri- 
ja pa je padla na četrto mesto.

Rajmund Kolenc

ROKOBORBA
ZAGREB, 21. — Prvaki Jugoslavije 

v rokoborbi, člani zagrebške Like, so 
ge uvrstili v finale mednarodnega 
turnirja, na katerem bodo nastopile 
štiri najboljše evropske ekipe. Včeraj 
so namreč v Zagrebu premagali ita
lijanskega prvaka FIAT s 16:14.

goče označiti. Medtem so si tekmo
valci nadeli startne številke in se 
ogrevali, kar je bito še toliko bolj 
potrebno za navijače in tekmoval
ce. Precej opravka je bilo tudi z 
vpisovanjem in s pripravo toplega 
čaja. da bi mlajšim po končanem 
teku lahko postregli z okrepčilom. 
Za odrasle je bito tudi poskrblje
no, vendar «destilirano» . . . Marsi
kdo se je v pričakovanju starta 
že ponašal z novo društveno čepico.

Okrog enajstih se je pisana dru
ščina tekmovalcev, 45 jih je bito, 
spustila po progi in takoj je bito 
razvidno, kdo bo začel sopsti, ko
mu leta ne bodo v breme; vendar 
so kaj kmalu vsi izginili za vzpeti
no. Zagnanost in borbenost sta to
krat nekatere mlajše zapeljala . .. 
izven steze, da niso opazili na za
snežena pobočju plapolajočih belih 
zastavic.

Na cilju so bili časovni presled
ki zmožnostim posameznikov pri
merni, vendar pa bodo tisti, ki so 
imeli smolo z orientacijo ali s sa
po, še lahko prišli na svoj račun.

Kot rečeno, je bil to prvi kros v 
nizu podobnih prireditev, ki si bo
do sledile ena za vsak letni čas: 
vsak tekmovalec bo primemo uspe
hu ocenjen ,in končni, rezultat Jao 
dobljen iz seštevka doseženih točk 
v vseh tekih.

Da ne bd bito pričakovanje kano
ne lestvice predolgo, so bili mno-.: 
gi udeleženci, od najmlajših do naj
manj mladih, deležni okusnih in 
mastnih nagrad, pač primemo tek
movalnim pogojem in letnemu času.

REZULTATI 
Letniki 1964 in mlajši:

1. Paoli Peter 14’57”
2. Gombač Igor 18’50”
3. Vekjet Dimitrij 19’01”
Sledijo: Zubalič Irena, Slokar Mar
tina, Škamperle Janka in Mikeli Pe
ter.

Letniki 1961-1963 — dečki:
1 Majovsky Sergij 12’49”
2. Brana Igor 12’59”
3 Prašelj Andrej 13’14"
Sledijo: Majovsky Kazimir, Pegan 
Andrej, Škamperle Igor, Škerlj Igor, 
Orel Valter, Zobec Pavel, Zubalič 
Marko. Mikeli Vasilij, Ban Valter. 

Letniki 1961-1963 - deklice:
1. Paoli Rosana 17’32”
2. Cibic Tatjana 18’15”
3. Cibic Valnea 18’18”
Sledijo: Štoka Kati, Margon Adrija-
na, Guštin Ines, Junc Erika, Vekjet

Mootanari Sandra.
Letniki 1957-1942:

1 Križman Bruno 1010”
2. Hrovatin Zvonko 1105”
3. Pahor Adrijan 12’27”
4. Guštin Egon, 5. Ruzier Fabij, 6.
Peroša Aleks.

Ženske:
Škerlj Erika 1417”
Križman Lučka 1513”

Letniki 1920-1941:
L Purič Jordan 10’35”
2. Škabar Milan 10’38”
3. Mikeli Pina 20’43”

Letniki 1920 in starejši:
1. Brezavšček Marija 20’28”
Odstopile: Trampuž Marija, Orel 
Ada in Černigoj Meri.

ŠPORT NA TV
Koprska barvna televizija bo da

nes zvečer ob 20.30 oddajala boksar
sko srečanje med Casiusom Ciayem 
in Bobom Fosterjem.

Italijanska televizija pa bo isto 
srečanje prenašala ob 22. uri po 
prvem sporedu v oddaji -sšportna 
sreda«.

BOKS

ODBOJKA PRVENSTVO DEČKOV

Sloga v drugem kolu 
slabša kot v prvem

Vsi slogaši so še izredno mladi

Sloga — S. Giacomo 0:2 
(7:15, 2:15)

SLOGA: Milkovič, Malalan W. in 
D., Kralj I., D., M. in M., Cibic, 
Kalc, Gabrijelčič in Grgič.

S. GIACOMO: Cardi, Colomban, 
D’Ambrosi, Di Chiara, Marchesi, 
Mosca, Pagliaro, Scrignar, Viezzoli, 
Zubin in Nobile.

SODNIK: Ruggieri, zapisnikar:
Gal vi.

Najmlajši odbojkarji Sloge so bi
li tudi v drugem kolu poraženi. V 
prvem nastopu pa so igrali daleč 
bolje kot v nedeljo dopoldne v Ba
nih. Po vsej verjetnosti so se bali 
nasprotnika, ker so bili njihovi od
bojkarji starejši in v poprečju naj
manj za glavo višji. Proti takemu 
tekmecu se niso mogli najmlajši 
zastopniki Sloge enakovredno boriti 
in so jim nudili nekoliko večji od
por samo v prvem nizu. Razmero
ma dobro so igrali v polju, med
tem ko ni napad sploh obstajal. 
Tudi v tistih primerih, ko so se 
slogaši odtočili za napad, je žoga 
ostala na njihovem igrišču, ker jo 
je zaustavil nasprotnikov blok.

Potem, ko so uvideli, da jim pre
ti najhujše in je poraz neizbežen, 
so v drugem setu močno popustili 
in na koncu je bil njihov izkupi
ček precej nižji kot v prvem sre
čanju.

Najvažnejše je to, da so Furla
novi varovanci izredno mladi, na 
treningu pa marljivi in željni zna
nja ter polni dobre volje. To pa so 
izredno pomembni dejavniki, ki so 
predpogoj za uspeh ne samo v špor
tu, ampak v vsaki dejavnosti.

G. F.

ODBOJKA
ZRENJANIN, 21. - V prvi tekmi 

za odbojkarski pokal evropskih prva
kov je v Zrenjaninu domači GIK Ba
nat klonil močni ekipi CSKA iz So
fije s 3:1. V zadnjem setu so do
mačini že vodili s 13:11, ko so zgre
šili servis in prepustili zmago Bol
garom.

po seriji dvanajstih mednarodnih 
turnirjev uvrstilo osem najboljših 
teniških igralcev: Newcombe, Ashe, 
Okker, Cox, Drysdale, Riessen, Pi- 
lič in Lutz. Manjkal bo dvakratni 
zmagovalec tega prvenstva Avstra
lec Ken Rosevvall, ki je že v pr
vih srečanjih izpadel iz skupne lest
vice. Spored bo naslednji: 

četrtfinale
sreda: Cox — Drysdale in New- 

combe — Lutz
četrtek: Okker — Riessen in Ashe — 

Pilič
Polfinale bo v soboto, finale pa 

v nedeljo.

OBVESTILA

RIM, 21. — Tajnik evropske bok
sarske zveze Piero Pini je zahteval 
naj španska boksarska zveza pre
pove za dve leti sojenje v medna
rodnih dvobojih svoiemu sodniku 
Perottiju zaradi nerazumljivega so
jenja v dvoboju med Italijanom Du- 
ranom in Francozom Kechichianom 
v sredo v Vicenzi.
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TENIS
RIM, 21. — Jutri zvečer se bo 

pričel v Rimu finale svetovnega 
prvenstva profesionalnih teniških 
igralcev. V finalno skupino se je

SPDT obvešča, da se je pričelo 
vpisovanje za

SMUČARSKI TEČAJ 1972-73 
Kolikor bodo dovoljevale snežne 
razmere, bo 1. ciklus tečaja v 
dneh 3., 8., 10. in 17. decembra, 
2. ciklus pa januarja meseca ln 
bo v sledečih krajih:

SV. ANTON PRI TRBIŽU: za
četniški tečaji za odrasle in mla
dince ter 2. razred (učitelja Bra
vina in Mešnik). TRBIŽ: nada
ljevalni tečaji (učitelj Nikolau- 
čič). ŽABNICE (slalom) in TR
BIŽ (veleslalom) za tekmovalec 
in tiste, ki nameravajo letos na
stopati na tekmah (učitelj Lu- 
ciano Giatti). Vsi tečajniki bodo 
vpisani v FISI. Lanski tečajniki 
prejmejo po pošti potrebna navo
dila, ostali lahko dvignejo Ust 
s pojasnili v Ul. Geppa 9 ali » 
Tržaški knjigarni.

Tečajnino bo mogoče plačati 
letos le po pošti ali na tek. rač. 
št. 1029 Kreditne banke v UUci 
Filzi 10. Tečajnik bo vpisan !c 
po plačilu. Plačilo mora biti en
kratno (brez obrokov). Zaključek 
vpisovanja danes, 22. novembra. 

• * •
SPDT priredi jutri, 23. no

vembra v prostorih PD Ivan Can
kar od 16. do 18. ure 2. sejem 
smučarske opreme. Naprodaj bo
do tudi nove društvene smučar
ske čepice.

• « «

SPDT priredi sejem smučarske 
opreme za smučarje gornjega 
Krasa jutri, 23. novembra, na Pro
seku v baru Majovski od 16. do 
19. ure.

KOŠARKA MLADINSKA PRVENSTVA

VSE NAŠE ŠTIRI EKIPE 
V NEDELJO PORAŽENE

Najbolje so se odrezali poletovci, ki so doživeli le tesen poraz

MLADINCI
Radie? Arte B — Bor 66:36 

(30:19)
BOR: Vatovec 2, Kalc, Deško 5, 

Košuta, Kapic, Klobas 11, Koren 
11, Francia 2, Barazutti (k) 5.

Borovi mladinci so v soboto v 
Gorici igrali dokaj slabo. Bili so 
netočni pri, metih na koš ter pri 
podajah in so tudi v obrambi (igra
li so v coni skoraj skozi vso tek
mo) bili prepočasni, s čimer so 
seveda olajšali nalogo domačinov, 
ki so z vtekanjem in z meti od 
daleč takoj povedli s 14:0 in 20:2. 
Vse menjave, ki jih je izvede! Bo
rov trener, so bile neuspešne. Fant
je so odpovedali na vsej črti 

Upajmo, da je bil to le «čm dan* 
ekipe, ki je s svojo telesno višino 
in tudi s tehničnim, znanjem zelo 
obetajoča.

NARAŠČAJNIKI 
Inter 1904 — Kontovel 93:35 

(44:16)
KONTOVEL: Klavdij Starc 2, Re

gent, Perini, Ivo Starc 2, Bukavec

Proti bolj izkušenim nasprotnikom

so morali v svoji prvi uradni pr
venstveni tekmi košarkarji Kontove- 
la poraženi z igrišča. Kljub porazu 
pa lahko ocenimo igro, ki so jo 
pokazali naši košarkarji, kot zado
voljivo. Proti tehnično boljšim igral
cem Interja 1904 so Kontovelci igra
li zelo -požrtvovalno in so bili v 
obrambi borbeni. Žal, pa so se 
večkrat pustili presenetiti v napa
du, ko so jim hitri košarkarji In
terja vsilili protinapad in so tudi 
uspešno zaključili. Najboljša v vr
stah Kontovela sta bila Klavdij 
Starc in Lukša, ki je bil obenem 
tudi najboljši strelec moštva (11 
točk V

Ricreatori — Bor 50:36
BOR: Žerjal 3, Furlan, Košuta 7, 

Volk, Mazzucca 4, Parovel, Ražem 
18, Perko, čok, Siega.

Borovi košarkarji so v nedeljo 
proti Ricreatorijem zelo nerodno 
zgubili tekmo s precejšnjo razliko. 
Tekma je bila izenačena vse do 
začetka drugega polčasa, ko so 
naši košarkarji zakrivili več nepo
trebnih napak, kar so izkoristili 
spretni nasprotniki, da so si zago
tovili zanesljivo prednost in so ta
ko tudi zasluženo zmagali.

V Borovih vrstah je letos prvič 
nastopil center Karel Ražem, ki je 
sicer zadovoljivo opravil svojo na
logo, pozna pa se mu. da ni tre
niral.

• • «

Italsider — Polet 52:46 (26:19)
POLET: Marko Sosič 13, Škabar 

9, Taučer 1, Ivan Sosič, Kalin 8, 
Ferluga 8, Daneu 4, Rismondo 3.

Poletovci so tudi v nedeljo poka
zali velik napredek. Proti znatno 
višjim nasprotnikom (najmanjši ko
šarkar Italsidra je bil približno ta
ko visok kot najvišji pri Poletu!) 
so naši košarkarji dobro igrali v 
obrambi, v napadu pa so s hitro 
in učinkovito igro večkrat spravili 
v težave okorne nasprotnike. Pri 
tem se je zlasti izkazal Pavel Fer
luga. Sicer pa je celotna ekipa za
dovoljivo igrala, kar dopušča dobre 
upe za bodoče nastope.

Bor — Italsider
Prvenstvena tekma mladincev Bor 

— Italsider, ki je bila na sporedu 
v soboto, ob 19. uri, bo jutri, v 
četrtek, ob 19.30 v Ulici Caravaggio. 
Do spremembe je prišlo zato, ker 
bo telovadnica v Ulici Caravaggio 
v soboto zasedena zaradi volitev.

b. 1.
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^ViW Gčka je v Zakrižu nad Cerknim ustanovil bolnišnico za 
iožjjjJ0 Prebivalstvo. Posamezne oddelke je razmestil po razpo- 
1*1 Lr1 sobah kmečkih hiš. Kot zdravnik je v tej bolnišnici de- 

y Zoran dr. Dietz.
Gerknem je bilo več zdravstvenih ustanov, kjer sem o- 
več manjših operacij. Dr. Očka me je prosil, da bi v 

6oUt-.u 0perira? ženo, ki ima raka na maternici. Hudo je 
j?10 komprc mi tirana, kakor hitro bi se pokazala v Gorici 

5trfclih ' 1x1 JO takoi) aretirali in najverjetneje brez sodbe u- 
Rak je že precej razvit in edina možnost, da se po- 

Je čimprejšnja operacija.
4 sem mnogo pomislekov, končno pa me je dr. Očka 

"tovoril.
V 0ivbko smo v «Franji» sestavili kirurško ekipo in se odpravili 

Qn° bolnišnico v Zakriž.
jJ^rtrald smo v zelo neugodnih okoliščinah. Električna luč, 

is r° srno se zanašali, Je bila zelo slaba, med operacijo 
ksjj^trat ugasnila in smo sl morali spet pomagati s karbidov- 

0peraoiJa se je zavlekla. Možnosti za transfuzijo ni bilo. 
Jo difuzijam Ju poskusom dr. Očka in dr. Dietza, da bi 

Artoiila pri življenju, Je čez dvanajst ur umrla.

Se danes ne vem, ali smo storili prav. Mogoče bi jo bili 
le lahko pod nepravim imenom spravili v Ljubljano ali v Trst, 
če že ne v Gorico.

Včasih imaš na izbiro dve zdi. Ko se odločiš, ne veš, ali 
si se odločil za manjše ali večje. Niti vest niti rezultat odloči
tve te ne moreta potrditi v tvoji izbiri, saj rezultata, kako bd 
bilo, če bi se drugače odločil, ni.

Okrog 20. novembra se je vnel boj za Železnike, v katerem 
bi lahko sodelovala KE. Vendar nismo dobili niti ukaza, da jo 
formiramo, niti povelja za premik.

Vse težje ranjence iz te akcije so prenesli preko javke na
ravnost v «Franjo» 24 do 36 ur po ranitvi, potem ko jih Je 
za prvo silo oskrbela brigadna saniteta.

Trije so imeli težke poškodbe trebuha in prsnega koša. Vse 
smo operirali in po operaciji prenesli takoj na udobna leži
šča, od koder jih nismo več premikali. Tu so imeli vse po
trebno zdravljenje po operaciji. S strahom in skrbjo smo ča
kali, kaj bo z njimi.

Kljub najhujšim časom je bilo pri Štravsovih v Cerknem 
čisto domače. Cutdi si, da iskrenost, s katero sprejemajo par
tizane, ni narejena. Z njimi me je seznanil dr. Edvard.

Oče je nosil naočnike. Za debelimi stekli so bale njegove 
dobre, temno rjave oči videti še bolj žametne. Mama je imela 
za ljudi, ki so se ustavljali pri njih, vedno kak skrit prigrizek 
aili kozarček domačega žganja.

Spet sem prišel v hišo, ko so se hčerki Miri po porodu 
vnele prsi. Z dr. Edvardom sva jo operirala doma. Ko se je 
zbudila iz narkoze, je bila presrečna. Bolečine zaradi operacij
ske rane so bile dosti manjše kot tiste, ki jih je morala prej 
že več dni prenašati.

Naslednji dan sem moral po naročilu dr. Edvarda navse
zgodaj v bolnišnico «Pavlo». Do Spodnje Trebuše me je sprem
ljal Danilo Šuligoj, naprej sem šel pa sam.

«ESESOVCI» V GORNJI TREBUŠI 

5. 12. 1944

Ker sem nosili poln nahrbtnik instrumentov, me je pot 
kmalu ogrela, čeprav je bilo hladno. V senčnih krajih so le
žale bede lise prvega snega, ki ga sonce ni moglo stopiti. Ti
tovko sem potisnil v žep in si na široko odpel plašč in suknjič.

Iz neke grape ob cesti se je pojavil partizan, ki bi ga še 
danes na prvi pogled spoznal. Kakor smo sklepali pozneje, ko 
sem tovarišem pripovedoval o tej svoji poti, je moral biti so
delavec skrite tehnike ali celo tiskarne. Potožil sem mu, da 
sem lačen. Dal mi je velik kos kruha. Koliko lažje sem po
tem nadaljeval pot!

Partizani in civilisti, ki sem jih srečaval, so vsi nekam 
hiteli. Besedo, dve sem spregovoril z vsakim, a vsem se je 
silno mudilo naprej.

Komandant mesta mi je povedal, da ima težave z mobi
lizacijo ljudi in sredstev. Dr. Marušiča iz Gorice sem komaj 
utegnil pozdraviti, tako je hitel. Angleška vojaška misija se je 
ustavila le za trenutek, toliko, da sem povprašal Ashvrortha, 
kako je z njegovim stopalom.

Prišel sem v Zgornjo Trebušo in zagledal pred gostilno 
lepo motorno kolo. Vedno sem se razveselil in navdalo me 
je s ponosom, če sem opazil v naši vojski kaj modeme teh
nike. To je pomenijo, da se razvijamo v sodobno opremljeno 
armado.

Mojega veselja pa je bilo kmalu konec. Skozi okna sem 
zagledal v hiši polno esesovcev, ki so pili in se navidez brez
skrbno pogovarjali Torej le še ne premoremo modernega mo
tornega kolesa. Samo čudno, da nimajo straže pred hišo.

Čutil sem, da mi strah leze v kosti. Ali naj se obrnem in 
zbežim, preden me opazijo? Ni mogoče, da me še ne bi opazili, 
saj sem Jim prišel naravnost v žrela Kako, da še niso penili

po meni? Najbrž mislijo, da sem nenevaren civilist. Razogl 
sem in nosim planinski nahrbtnik. Ce bi začel bežati, bi tak 
posumili, da z menoj nekaj ni v redu in bi udrli za meni

Primem za bombi v obeh zunanjih žepih in grem, kot ■ 
ni nič, naprej.

Ko sem prišel za vogal hiše in ni nihče skočil za men 
niti ustrelil, sem mislil, da sem rešen.

Podvizam se, pa se skoro zaletim v skupino pri vodnjak 
Eden je bil esesovski oficir, drugi je nosil zelo lepo partize 
sko uniformo, tretji duhovnik v črnem. Vsi so govorili nemš:

Torej tako! Tudi na Primorskem so duhovniki izdajal 
esesovci pa se oblačijo v partizanske uniforme, da prevari 
lahkoverne in jih potem pobijejo ali odženejo v taborišča

Kot esesovci v gostilni tudi ti trije niso pokazali napadi 
nih namenov. Verjetno si ofieirjj v družbi duhovnika noče 
umazati rok s civilistom. Ko bodo prišli v gostilno, bodo ; 
slali patruljo za menoj.

Duhovnik me pozdravi, jaz odzdravim, kolikor mogoče m 
no, in grem skrajno brezbrižno mimo njih. Prav počasi k 
da se mi nikamor ne mudi in da sem vesel da jih vidii

Z očmi sledim vsakemu gibu oficirja, če bo potegni. 1
Stdo, iščem kako vzpetino, kjer bi našel kritje in stiska
bombi.

Zdaj mi je postalo jasno, zakaj so se partizani civilu 
in angleška vojaška misija umikali iz Gornje Trebuše! Za 
se jim je tako mudilo, da so spregovorili z menoj samo r 
kaj besed. Toda zakaj me niso opozorili, da prodira v Trebu 
četa esesovcev? Pa saj sem že slišal zame zelo nerazumlji’
partizansko geslo: «Varuj se sam!» Zdaj ga doživljam 1
lastni koži.

Že sem bil mimo njih. Vsak čas sem pričakoval za seb 
krik: «Hal! Hande hoch!» še zadnji korak pred robom, : 
katerim je vsaj nekaj možnosti, da jim uidem.

(Nadaljevanje sledi)
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MED SOVJETSKIMI IN AMERIŠKIMI PREDSTAVNIKI

V Ženevi so se začeli 
ponovni pogovori SflLT

Na prvem srečanju so se pogovarjali o posve
tovalni komisiji za izvajanje prvega sporazuma

ŽENEVA, 21. — Danes se je začela 
nova serija ameriško - sovjetskih po
govorov «SALT». Ameriški delegaciji 
načeluje šef agencije za oborožitev in 
jedrsko razorožitev Gerard Smith, sov
jetski delegaciji pa namestnik mini
stra za zunanje zadeve Vladimir Sem- 
jonov.

Današnji pogovori so se začeli ne
kaj pred 15. uro na sedežu sovjetske 
delegacije v Ženevi Ameriškega pred
stavnika je sprejel sam šef sovjetske 
delegacije Semjonov. Začetne svečano
sti, ki je trajala le nekaj minut, so 
se udeležili samo nekateri časnikarji 
in fotoreporterji. Vzdušje na srečanju 
med sovjetskimi in ameriškimi pred- 
satvniki je bilo zelo prisrčno.

Kot smo že dejali, gre za drugo 
serijo pogovorov med Američani in 
Sovjeti glede vprašanja razorožitve. 
Na prvem srečanju, ki je bilo na 
Dunaju, so predstavniki obeh strank 
dosegli določen sporazum, glede ome
jevanja oborožitve, kar se tiče obramb
nega orožja. Prvo srečanje »SALT* je 
bilo na Dunaju, pozneje sta predsed
nik ZDA Nixon in Brežnjev podpisala 
v Moskvi zadevni sporazum.

Na sedanjem srečanju bi morali 
po mnenju opazovalcev preučiti ne
katera vprašanja, ki zadevajo že prejš
nji sporazum. Predvsem gre, med dru
gim, za imenovanje posvetovalne ko
misije, ki bo nadzorovala dejansko 
izvajanje sporazuma o obrambnem o- 
rožju. Nadalje se bosta obe delega
ciji spet sestali, da bi sestavili dnevni 
red nadaljnjega dela. Pri tem bosta 
brez dvoma naleteli na velike težave, 
ker gre sedaj za omejevanje oboro
ževanja posebno na področju vodenih 
izstrelkov ter bombnikov za velike 
razdalje. V nekaterih krogih menijo, 
da se ti pogovori ne bodo mogli zak
ljučiti pred koncem leta 1977.

Delegaciji bi se morali sestajati 
dvakrat ali trikrat na teden. Že po
jutrišnjem pa bo prišlo do začasne 
prekinitve pogajanj, ker bosta obe

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 21. — Ob zmagi vladne 

koalicije na nedeljskih volitvah v Zah. 
Nemčiji je jugoslovanski predsednik 
Tito poslal kanclerju Brandtu nasled
njo čestitko: «Iskreno vam čestitam 
ob veliki zmagi na volitvah. Jugo
slovanska javnost je sprejela z 
zadovoljstvom izid parlamentarnih vo
litev v Zvezni republiki Nemčiji, ker 
je prepričana, da je ta dogodek po
memben za Zvezno republiko Nemčijo 
in za mir ter politiko sporazume- 

delegaciji odšli v Bern, kjer jih bo vanja v Evropi. Ko vam želim na-

sprejel
Celio.

švicarski predsednik Nello

BEOGRAD, 21. — V sredozemskih 
državah živi danes okrog 300 milijo
nov prebivalcev. Socialni in gospodar
ski položaj kmetijskih delavcev in 
vaškega prebivalstva je v teh drža
vah različen, odvisen od splošne stop
nje razvoja posameznih držav. Toda 
ne glede na te razlike je lahko ugo
toviti, da v večini držav Sredozem
lja žive in delajo kmetijski delavci 
in kmetje v še bolj neugodnih go
spodarskih in socialnih pogojih, kot 
ostali delavci. To bi bila osnovna u- 
gotovitev IV. konference sindikata de
lavcev kmetijskih in zadružnih orga
nizacij in sindikata delavcev prehram
bne industrije sredozemskih držav, ki 
se je danes pričela v Beogradu.

POLITIČNI IN DRUŽBENI SPOPADI V ARGENTINI

«Justicialistično» vojsko združuje 
samo ime voditelja Juana Perona
Peronu se ni posrečilo, da bi spremenil enkratno srečanje v stalno skupščino

BUENOS AIRES, 21. — Skoraj 
šest ur se je bivši argentinski pred
sednik Juan Domingo Peron po
govarjal o bodočnosti Argentine s 
predstavniki skoraj vseh političnih 
strank in struj, predstavniki delav 
cev in tudi delodajalcev. Sestanek 
je bil v restavraciji »Nino*, kak 
kilometer od središča.

Na koncu sestanka je Peron v 
svojem kratkem nagovoru z balko
na restavracije izjavil: «Skupaj s 
predstavniki kakih trideset politič
nih organizacij smo se sporazumeli 
glede enotnega nastopa*. Pristavil 
pa je, da se je «delo šele začelo* 
ter je pozval vse, naj bodo pre
udarni in naj ohranijo mir.

Nobenega dvoma ni, da je hotel 
Peron s svojim nastopom prodreti 
čim globlje v argentinsko politično 
zavest ter ustvariti enotno politič
no akcijsko platformo za nadaljnji

boj. Ta naklep pa mu je spodletel, 
ker je odpadla zamisel po spreme- 
nitvi enkratnega srečanja med 
predstavniki političnih strank in 
struj v stalno skupščino. Proti za
misli stalne skupščine je nastopil 
leader radikalne stranke Ricardo 
Baldin. Vsekakor pa so na sreča
nju dosegli nekatere pozitivne za
ključke, ki jih je posredoval jav
nosti sam Ricardo Baldin, čeprav 
je bila seja strogo tajna. Sporazu
meli so se o naslednjih točkah: 1. 
potreba po ukinitvi ustavne refor
me in volivnega zakona; 2. ukini
tev zakona, po katerem lahko kan
didira na volitvah prihodnjega mar
ca samo argentinski državljan, ki 
živi v Argentini od 25. avgusta le
tošnjega leta (po tem zakonu bi 
Peron ne mogel kandidirati); 3. 
preklic obsednega stanja; 4. od
stop notranjega ministra; 5. pra-
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ODMEV BRANDTOVE ZMAGE V JUGOSLOVANSKI JAVNOSTI

Jugoslavija si obeta razvoj 
sodelovanja z Zahodno Nemčijo
Predsednik Tito čestital Brandtu ob zmagi - Mrzlična politična dejavnost v ZRN

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Popolna solidarnost 
delavcev s kmeti

Rezultati referenduma za izenačenje pravic do 
zdravstvenega skrbstva na Koprskem - Zahodno- 
nemški lekarnar daroval Piranu rešilni avtomobil

Kakor povsod po Sloveniji so tudi 
na Koprskem v nedeljo in v pone
deljek izvedli referendum o izena
čenju pravic do zdravstvenega var
stva delavcev in kmetov. V šestih 
občinah koprske regije je bila ude
ležba delavcev v ponedeljek 91,2 odst. 
Za izenačitev pravic je glasovalo 
85,4 odst., to se pravi velika večina 
volilnih upravičencev. V posameznih 
občinah pa so bili izidi naslednji: 
Postojna - glas. 93,8% - za 86,7%
H Bistrica - glas. 94,2% - za 88,4%
Sežana - glas. 93,9% - za 86,4%
Koper - glas. 90,3% - za 85,7%
Izola - blas. 86,7% - za 80,9%
Piran - glas. 88,7% - za 83,2%

V nedeljo pa so glasovali kmetje, 
upokojenci in občani samostojnih 
poklicev. V šestih občinah koprske

NENAVADNA 
PROMETNA NESREČA
CLAREMONT (Kalifornija), 

21. — Zakonca Fred in Dolo
res Minoo sta silovito trčila 
včeraj zjutraj na cesti San 
Bernardino blizu Montclaira, 
ko sta sedela za volanom dveh 
različnih avtomobilov. Zaradi 
megle in splozke ceste se je 
tovornjak z vso silo zaletel v 
avtomobil, ki ga je vozila Do
lores. V tistem trenutku je z 
nasprotne strani privozil Fred 
Minoo, ki se je z vso silo za
letel v soprogino vozilo. Zara
di silovitega trčenja se je 
Fredov avtomobil zavrtel oko
li svoje osi in treščil v tovor
njak. Zakonca sta bila hudo 
ranjena, da so ju sprejeli v 
bolnišnico v Montclairu s pri
držano prognozo.

regije je bila udeležba na referen
dumu 98,6 odst. Za izenačitev pra
vic je glasovalo v skupini kmetov 
95,9 odst, upravičencev, v skupini 
upokojencev in samostojnih pokli
cev pa 87,9 odst. volilnih upravi
čencev.

* * *

Zahodnonemški lekarnar Benno 
Hanebek iz Hamburga je včeraj iz
ročil predsednici piranske občinske 
skupščine Jolandi Kos sodobno o- 
premljen rešilni avtomobil v vredno
sti 120 tisoč dinarjev. To je bila 
humanitarna poteza človeka, ki je 
izgubil svojo hčerko v prometni ne
sreči med Strunjanom in Belim kri 
žem. 19-letno Suzano Hanebek so 
takrat takoj prepeljali v ljubljansko 
bolnišnico, vendar je kljub vsem 
naporom zdravstvenega osebja te
den dni pozneje podlegla poškod
bam. Hamburški lekarnar se je ho 
tel s tn plemenito potezo zahvaliti 
požrtvovalnim reševalcem in zdrav

stvenemu osebju. «če bo to vozi
lo rešilo eno samo človeško življe
nje, potem sem s tem darilom že 
dosegel svoj namen,) je rekel Ha- 
r.ebek ob izročitvi rešilnega avto
mobila. Zahvalila se mu je predsed
nica piranske občinske skupščine, 
ki je rekla, da je Piran doživel že 
marsikaj, vendar nekaj tako pleme
nitega še ne.

* * *

V Portorožu so v nedeljo pro
slavili 201etnico Počitniške zveze 
Jugoslavije in 80-letnico Počitniške 
zveze Slovenije. Prisotni so bili šte
vilni predstavniki te organizacije iz 
raznih krajev Jugoslavije ter več 
uglednih gostov iz Slovenije, med 
njimi Franc Kimovec - Žiga, Živko 
Pregelj in Janez Kocjančič. O po
menu jubileja je govoril predsed
nik Počitniške zveze Jugoslavije 
Momčilo Jovovič, v pozdravni brzo
javki predsedniku Titu pa so pouda
rili. da se bo tudi ta organizacija 
dosledno borila za cilje Zveze komu 
nistov Jugoslavije.

daljnji uspeh v delu, izražam tudi 
prepričanje, da se bodo vzajemni 
odnosi med našima dvema državama 
tudi v bodoče uspešno razvijali*.

Brzojavno čestitko je kanclerju W. 
Brandtu poslal tudi predsednik jugo
slovanskega zveznega izvršnega sveta 
Džema! Bijedič.

Jugoslovanski uradni krogi ocenju
jejo Brandtov uspeh na nedeljskih vo
litvah kot zmago realistične politične 
koncepcije, ki jo je vodila dosedanja 
vladna koalicija in kot pripravljenost 
nemškega prebivalstva, da podpre to 
politiko. Po tem rezultatu Beograd 
pričakuje nadaljevanje dosedanje po
litike, ki je prispevala k popuščanju 
napetosti in k sodelovanju med evrop
skimi državami.

Brandt je z zmago na volitvah do
segel tudi ugodnejše pogoje za na
daljevanje te politike. Beograjski kro
gi v tej zvezi opozarjajo, da je per
spektiva za razvoj odnosov med Jugo
slavijo in Zvezno republiko Nemčijo 
znatno boljša, ker je Brandt že kot 
zunanji minister veliko prispeval za 
obnovitev stikov med Bonnom in Beo
gradom. Od tedaj se je politično in 
gospodarsko sodelovanje med država
ma zelo hitro razvilo in Zahodna Nem
čija je postala prvi jugoslovanski tr
govski partner.

Politični urednik jugoslovanske ti
skovne agencije Tanjug ugotavlja v 
svojem komentarju, da je pozitivno 
dejstvo, da je Brandtova vlada cenila 
jugoslovansko politiko neodvisnosti in 
neuvrščenosti ter njene napore za raz
voj miroljubnega sožitja. Ker obe vla
di stremita po napredku medsebojnih 
odnosov si Beograd pričakuje nada
ljevanje konstruktivnega sodelovanja, 
ki bi lahko prispevalo k rešitvi še 
nerešenih vprašanj in predvsem vpra
šanja odškodnine jugoslovanskim žr
tvam nacizma.

B. BOŽIČ
• * •

BONN, 21. — Predstavniki parla
mentarnih skupin treh nemških 
strank, ki so zastopane v Bunde* 
tagu so se danes sestali, da bi pro
učili rezultate volitev in pripravili 
načrt za bodoče politično delova
nje.

Zlasti aktivni so bili voditelji 
socialdemokratske in liberalne stran
ke, ki morajo sestaviti novo vlar 
do. Brandtova stranka je že imeno

vala komisijo, ki se bo pogajala z 
liberalci za program nove vlade, 
liberalna stranka pa bo jutri se
stavila svojo programsko platfor
mo. Liderja obeh političnih skupin 
Brandt in Scheel pa sta se že se
stala danes in sta se pogajala za 
število ministrstev, ki bo pripadlo 
vsaki stranki.

Danes se je sestala tudi vlada in 
je odločila, da bo 14. decembra 
predložila parlamentu proračun za 
leto 1972, katerega Bundestag ni 
odobril, ker je Brandt zgubil veči
no po podpisu sporazumov z Moskvo 
in Varšavo.

Politično življenje v Zvezni re
publiki Nemčiji je ponovno zaživelo 
po večmesečnem mrtvilu. Medtem 
ko se morajo socialdemokrati in 
liberalci še sporazumeti o glavnih 
točkah notranje politike, je zunanje
politična linija že znana in stranki 
popolnoma soglašata za politiko od
prtja do vzhoda. Kancler Brandt 
bo pred božičem odpotoval v vzhod
ni Berlin za podpis sporazuma med 
obema Nemčijama. Ob tej priliki 
se bo sestal z ministrskim predsed
nikom Stophom in tajnikom vzhod
nonemške komunistične stranke Ho- 
neckerjem.

Nemška zvezna vlada je tudi pri
pravljena normalizirati odnose z 
vsemi vzhodnimi evropskimi drža
vami, s katerimi še nima diplomat
skih odnosov, in sicer Madžarsko, 
Bolgarijo in Češkoslovaško. Kar za
deva vzpostavitev diplomatskih od
nosov s Sofijo in Budimpešto ni no
benih problemov po dogovoru z 
Vzhodno Nemčijo, medtem ko bodo 
morali zahodnonemški in češkoslo
vaški diplomati rešiti še vrsto spor 
nih vprašanj. Nesporazum zadeva 
predvsem vprašanje neveljavnosti 
miinchenskega sporazuma, s kate
rim je Hitler leta 1939 uzakonil svo
jo zahtevo nad Češkoslovaško. Dr- 
žarvi soglašata, da je treba razve
ljaviti omenjeno pogodbo, a Praga 
zahteva, naj bo sporazum razve
ljavljen od začetka, Bonn pa zahte
va vsaj «začetno veljavnost* doku
menta, da bi Sudeti ne izgubili vseh 
pravic, ki so jih dobili s to pogod
bo. Po zadnjih vesteh pa kaže, da 
je češkoslovaška vlada nekoliko o- 
milila svoje stališče in da je spo
razum možen.

vična uporaba javnih občil ob pri
hodnjih volitvah.

Sestanka, ki so ga navzoči oce
nili kot nasplošno pozitivnega, se 
niso udeležili: gibanje Francisca
Manrique, gibanje «Nueva Fuerza* 
ter demokratični socialisti. Gene
ralni socialistični tajnik Juan Car
los Coral pa je zavrnil poziv, ker 
je bil sestanek tajen.

Med sestankom ni prišlo do po
sebnih nemirov. Sporočajo samo, 
da se je neka vojaška patrulja spo
padla v bližini restavracije, kjer 
so zasedali Peron in predstavniki 
strank z demonstranti. En agent 
in en demonstrant sta bila ra
njena

Sporočajo, da bo Peron v pri
hodnjih treh dneh počival v nekem 
«rancbu» blizu prestolnice, prihod
njo soboto pa bo navzoč na mno
žični manifestaciji ki jo bodo pri
redili njegovi pristaši na avtomo
bilskem dirkališču v Buenos Ai
resu.

Pri presojanju sedanjega polo
žaja v Argentini se ne sme poza
biti na vlogo, ki jo igra v tem 
trenutku sedanji argentinski pred
sednik Alejandro Lanusse. Ta je 
bil, kot je znano devet let zaprt 
v argentinskih zaporih, ko je bil 
Peron na oblasti. Peron se mora 
sedaj spoprijemati z velikimi teža
vami, ki izvirajo predvsem iz dej
stva, da je gibanje peronovsko 
«Justic,'alistov» zelo raznoliko gle
de družbene pripadnosti njegovih 
pristašev. Ti gredo od skrajne le
vice do skrajne desruce. Navzoči 
so v vseh političnih strankah od 
levice do desnice. Peron ni nikoli

TRŽAŠKI DNEVNIK
AVTORJI ATENTATA NA SLOVENSKO ŠOLO SO ŠE VEDNO NA SVOBODI!

Antonio Severi obsojen 
na 6 let in 2 meseca ječe
Tožilstvo ima sedaj možnost, da obnovi preiskavo o tem zagonetnem «atentatu bret 
krivcev» ■ Govorice o možni premestitvi preiskave proti Fredi in Venturi v Trst

Le pol ure je trajala seja sodnega 
zbora, da je bila zapečatena usoda 
Antonia Severija, fašista, ki je de
cembra 1969 povedal, da so v aten
tatu na slovensko šolo pri Sv. Ivanu 
sodelovali trije njegovi kameradi — 
Neami, Bressan in Ferrara. Njegova 
izpoved, v katero karabinjerji niso 
dvomili, pač pa jo je preiskovalni 
sodnik dr. Serbo proglasil za neres
nično, ga bo stala 6 let in 2 meseca 
ječe, ki jih bo treba prišteti letu 
dni, kolikor je Severi moral prestati 
v kriminalistični umobolnici.

Razsodbo je predsednik sodišča dr. 
Ligabue izrekel ob 20.10 in s tem sko
raj podvojil zahteve javnega tožilca, 
saj je le ta, dr. D'Onofrio, zahteval 
za Severija 3 leta in 4 mesece za
porne kazni. Zanimivo je, da sta ne
posredna nasprotnika « obrekovalca » 
Severija, misovska odvetnika Giaco
melli in Barbagallo, kot zasebni stran
ki predlagali zanj »najmanjšo kazen* 
z upanjem, da mu ne bo treba še 
dalje prenašati posledic njegovega po
četja.

Zgodovinsko vzeto je to prvič, da 
je nek fašist obsojen na tako težko 
zaporno kazen in, rekli bi, simpto
matično je, da je ta obsodba priza
dela prav edinega fašista, ki je, 
čeprav nehote, razgrnil kopreno tiši
no, ki jo je preiskava vrgla na za
devo o bombi na slovensko šolo pri 
Sv. Ivanu.

Kdo Je torej postavil bombo pod
dovoli! nobenemu svojemu pristašu, I slovensko šolo pri Sv. Ivanu 3. ali
da bi se povzpel preveč visoko. Če 
je kdo imel take ambicije je lea
der gibanja vedno pookrbel. da so 
ga tekmeci izločili iz vrste. V bi
stvu je Peron ostal sam ter mora 
sedaj poveljevati vojsko, ki je ča
kala na njegov povratek sedemnajst 
let. a je v bistvu zelo razcepljena. 
Njegove pristaše združuje samo 
njegovo ime.

4. oktobra 1969? Tega nam tržaško 
sodišče in drugi preiskovalni organi 
ne vedo povedati. Pač pa brez vsa
kega dvoma izključujejo, da bi to bili 
fašisti, ki jih Severi omenja. To svoje 
prepričanje sodniki utemeljujejo na 
pričevanjih in na rezultatih preiska
ve dr. Serba. Slišali smo, da je — 
med razlogi za oprostitev Neamija,

bi jim ga poskrbel odv. Lonciari, 
znan kot eden izmed voditeljev «trde 
struje* v MSI. Ta «alibi», za kate
rega niti ne vemo, če je časovno 
pristojen, saj je razprava pred so
diščem pokazala, da je še nejasna u- 
ra, ko bi morala bomba eksplodirati, 
da o številnih pričevanjih Svetoivan- 
čanov, ki so videli obtožence tiste 
dni na Severijevem domu (ta nam
reč stanuje le nekaj metrov od slo
venske šole pri Sv. Ivanu), kjer so 
tudi prenočevali, niti ne govorimo.

Zakaj smo napisali te stvari? Zato, 
ker smo imeli občutek, da se vsaj 
javni tožilec D'Onofrio ni zadovoljil 
s prelahkimi razlagami preiskovalne 
razsodbe njegovega predhodnika. De
jal je, da ni vse jasno in da bi bilo 
treba vendarle priti do resnice. Res
nica pa se vrti okoli Severija. To je 
jasno. Nihče ni niti za trenutek po
dvomil, da je Severi zares povedal 
določene stvari in nihče tudi ni — 
niti za trenutek — podvomil v pre
iskavo, ki so jo vodili karabinjerji pod 
poveljstvom kapetana Lemba pred 
njegovo nenadno premestitvijo iz Tr
sta. Je tu še ura, ki so jo našli v 
bombi in za katero Severi trdi, da 
jo je dal «Claxu» Ferrari in toliko 
drugih elementov.

Javnost, tako slovenska, kakor 
demokratična italijanska, ne samo 
v Trstu, temveč tudi v Milanu in 
Rimu, zahteva, naj tržaške pre
iskovalne oblasti narede to, česar 
niso naredile pred tremi leti: od
kriti je treba zločinske atentator
je na slovensko šolo in jih primer
no obsoditi. Pravni absurd pa se 
tudi tu bije s sklepom tržaških 
sodnikov. Severija namreč niso ob
tožili, da je «s klevetami obtožil 
pokola* svoje kamerade. V tem 
primeru bi namreč moral Severi 
odsedeti nekaj let več. Tako se

Ferrare in Bressana — «alibi», ki naj lahko zgodi, da bi javni tožilec
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ULSTRSKA KRIZA V LUČI ODNOSOV MED LONDONOM IN DUBLINOM

Pojutrišnjem v Londonu sestanek 
med Heathom in premierom Lynchom

Aretacija McStiofana in angleška «zelena knji- 
ga» ublažile nasprotja med Južno Irsko in Anglijo

DUBLIN, 21. — Preiskovalne obla
sti so danes formalno obtožile načel
nika štaba začasnega krila («provisio- 
nals*) gverilske organizacije IRA Sea- 
na McStiofana pripadništva nezakoniti 
organizaciji. Kot smo že poročali, je 
IRA (posebno njeno skrajno krilo 
«provisionals») prepovedana v Ulstru 
in tudi v Irski republiki. Sean Mc 
Stiofan je bil aretiran v Irski re
publiki.

Po južnoirskem zakonu so morali 
preiskovalni organi izdati zaporno po
veljstvo v utemeljeno obtožbo v roku 
48 ur po aretaciji. Oblasti so se 
držale tega roka ter so obtožile ene
ga od najvidnejših predstavnikov ka
toliških gverilcev v Ulstru za pre
kršek, ki je bil do sedaj zelo blago 
kaznovan; morda z denarno kaznijo, 
ki je veljala največ 50 funtov šter- 
lingov.

Vsi politični opazovaci se sedaj spra
šujejo, kakšen bo spričo tega in dru
gih dogodkov nadaljnji razvoj polo
žaja v Ulstru, kjer še vedno divja 
gverila. Prav predvčerajšnjim sta bi
la ubita dva angleška vojaka (en

...................................... ................................................................. .................................................................................................................... m....................................................... .............. ........................

»GAUCHISTES* SO SPREMENILI SVOJO POLITIČNO TAKTIKO

Ekologija izvrstno orožje proti kapitalizmu
Francosko izvenparlamentarno gibanje je z akcijo za obrambo okolja našlo «politični prostor»
PARIZ, 21. — Pripadniki franco

skega izvenparlamentarnega giba
nja, ki so morda bolj znani z ime
nom »gauchistes* so začasno opu
stili visoko doneča revolucionarna 
gesla in so se resno posvetili eko
logiji. Na njihovih «okopih» ne pla
polajo več samo rdeče revolucio
narne zastave, pač pa tudi zeleni 
prapori »ekologije*. Študij o odno 
sih med človekom in okoljem se 
med drugim zelo dobro usklajuje z 
levičarsko ideologijo, ki skuša iz
boljšati sedanjo tehnicistično druž
bo m jo nadomestiti z drugo, v ka
teri bo človek bolj povezan in uskla
jen z naravo.

Francoska izvenparlamentama le
vica je torej spremenila svojo poli 
tično strategijo. Opustila je barika
de, vsaj začasno, in se je posvetila 
»ekološkemu napadu* na kapitalizem. 
Ta taktična sprememba je v zad 
njih mesecih «rodila» vrsto publika
cij, tednikov, mesečnikov in obča6 
nih brošur, ki se ukvarjajo izključ 
no z ekologijo ali pa imajo vsaj 
eno rubriko posvečeno vprašanju 
človeškega okolja. Poleg »ekološke 
ga mesečnika* (»La Gueule Ou- 
verte*, katerega tiskajo v 60.000 
izvodih) imajo ekološke rubrike tu

di listi «Charlie Hebdo* (tiskan v
120.000 izvodih), »Actuel* (90.000 iz 
vodov), »Survivre et vivre* (12.500 
izvodov) in drugi manj razširjeni 
časniki.

«Gauchistes» so našli v ekološkem 
vprašanju svoj politični prostor, zla
sti ker se druge francoske stranke 
še niso resno lotile tega problema. 
Tudi krogi, ki imajo popolnoma dru
gačen politični nazor hvalijo izven- 
parlamentamo gibanje in poudarjajo 
izredno pomembnost te dejavnosti.

V nasprotju s tem kar se dogaja 
v drugih državah, kjer je ekološki 
problem že postal »vsakdanji kruh* 
politikov, ki včasih z bombastičnimi 
in alarmističnimi govori o problemu 
okolja prikrivajo druga zelo pomemb
na vprašanja socialnega in gospodar
skega značaja, se v Franciji doslej 
nihče ni zmenil za onesnaženje. V 
ZDA, v Italiji in drugod dan za 
dnem znanstveniki opozarjajo na ne
varnost moderne civilizacije, njihovi 
francoski kolegi pa imajo bolj malo 
»posluha* za ta vprašanja. Doslej 
se je le televizija včasih ukvarjala 
z ekologijo z rubriko »Le France de- 
figuree*. vse kaže pa da bo oddaja 
ukinjena zaradi ostnh protestov fran
coskih industrijcev. Tem namreč ne 
gre v račun, da bi tako razširjeno

občilo, kot je televizija javno obsojalo kanje. S tem samo podvojimo šte-nilhrtPA BAfVlamnct 1 „ _ •! I'.. J! 1 • 1 “njihovo nemarnost in »atentat* na o- 
kolje.

Metoda prikazovanja nevarnosti, 
s katero nam grozi moderna in
dustrijska družba, je seveda svoje
vrstna v skladb z metodami tiska 
»underground*. Navdušenje in vča
sih tudi zaletavost, s katero so se 
«gauchistes» lotili svoje «križarske 
vojne« proti tehnicizmu pa je ime
la kot posledico nekatera nespre
jemljiva in tudi sempiicistična sta
lišča Na listu «Gueule Ouverte* je 
na primer Pierre Fournier zelo o- 
stro napadel sistematične rentgen
ske preglede, ker žarčenje škodi 
človeškemu organizmu V tej zvezi 
zlasti francoski zdravniki odgo
varjajo, da so prepogosti rentgen
ski pregledi res škodljivi in da je 
radiografija boljše zdravniško «o- 
rodjev vendar ugotavljajo, da so 
z rentgenskimi žarki že rešili živ
ljenje več tisoč pacientov.

Na istem listu je v zvezi z vpra
šanjem. prevelikega obljudenja Ed- 
vvard Goldsmith zapisal; »Živimo v 
povsem blaznem svetu, v katerem 
na pr.mer hranimo otroke v drža
vah, katerim stalno grozi pomanj-

vilo ljudi, ki bo umrlo za lakoto.* 
Gre seveda za kritično prikazova
nje nekega določenega položaja, ki 
pa ne vsebuje predloga za rešitev 
problema.

»Majski upor* iz leta 1968 je 
»botroval* temu navdušenju izven- 
parlamentamega gibanja za eko
logijo, že prej pa so predvsem di
jaki, ki so se rodili po drugi sve
tovni vojni, močno občutili moreč 
vpliv velemest: narava jih je pri
vlačevala, ker se jim je upiralo ne
človeško življenje v mestu. Tako 
razpoloženje pojasnjuje tudi velik 
uspeh, ki ga je nanterski profesor 
Henri Levefre imel s svojo analizo 
modeme družbe, v kateri je prika
zal pojem »kakovostnega razvoja* 
kot edino alternativo »kvalitativni 
rasti*.

Njegove teze so deloma povzeli 
holandsko gibanje »»Provos* in 
»hippies* in so jih širili po svetu. 
Analizo je povzel tudi znanstvenik 
Rene Dubos, ki je na zasedanju or
ganizacije UNESCO med drugim iz
javil: »Človek organizira povsod po 
svetu mesta, kot da bi bil edini pro
blem vseliti ljudi v majhne kletke, 
ki jih po uporabi uničimo*.

Kapetan in en vojak), ki sta po ne
previdnosti odprla vrata neke kmečke 
hiše.

Tu ne gre pozabiti niti, da je an
gleški premier Edvvard Heath, ko se 
je vračal v London, s svojega obiska 
v Ulstru izjavil, d’a se mu je zdel 
položaj v tej deželi boljši kot ob nje
govem prejšnjem obisku.

Pri ocenjevanju današnjega polo
žaja v Severni Irski je treba torej 
upoštevati predvsem dve osnovni dej
stvi političnega in diplomatskega po
mena: L Dublin je sprožil z McStiofa- 
novo aretacijo pobudo, ki je po godu 
londonski vladi in 2. londonska vlada 
je s svojo nedavno »zeleno knjigo* 
priznala »vseirski pomen* ulstrskega 
problema, kar pomeni, da angleška 
vlada v določeni meri odstopa od svo
jega prejšnjega stališča, po katerem 
je bil Ulster nedeljivo ozemlje bri
tanske kraljevine. Tako novo stališče 
londonske vlade je brez dvoma všeč 
dublinski vladi.

Če se dogodki tako odvijajo, in 
brez dvoma se bodo odvijali še v 
večji meri v bližnji bodočnosti, po
tem je na dlani, da bo prihodnji 
sestanek med južnoirskim predsed
nikom vlade Lynchom in angleškim 
premierom v Londonu razmeroma 
ploden. Lynch bo prišel prihodnji 
petek v angleško prestolnico čisto 
zasebno, toda Heath ga je že po
vabil na «delovno kosilo* v poslop
ju št. 10 v Downing Streetu. Res
nici na ljubo je treba reči, da je 
sestanek zahteval Lynch, toda Heath 
je bil brez dvoma zelo zadovoljen, 
da ga je dobil in tudi sprejel.

H;ati in Lynch sta se sicer že 
sestala pred časom (ob srečanju 
deveterice, ki je obravnavala za
deve nove ureditve EGS) toda te
daj nista imela časa, da bi se po
govarjala o ulstrskih zadevah, še 
bolje povedano, tedaj nista bila še 
tako dozorela, da bi spričo med
sebojnega popuščanja utegnila u- 
stvariti tako ozračje, kjer bi bili 
pogovori kolikor toliko plodni.

V tem trenutku so nastopili taki 
pogoji. Vprašan >e je le, če bo 
krilo začasne irske vojske »provi- 
sionals* odstopilo od svojih zahtev 
ter prenehalo s svojim teroristič
nim delovanjem v Severni Irski. 
Po aretaciji McStiofana so privr
ženci organizacije IRA priredili ma
nifestacijo na kateri se je zbralo 
veliko število ljudi. Do spopadov 
s policijo ni prišlo, toda demon
stranti so nosili transparente na 
katerih je bilo napisano z velikimi 
črkami: «Lynch izdajalec irskega 
naroda*, «Lynch lutka v rokah an
gleških imperialistov*.

Na zborovanju je govoril David 
0'Connell, ki je obljubil Angležem 
še hujši odpor. Joe Cahill, višji vo
ditelj organizacije v belfaškem 
okrožju pa je izrazil mnenje, da 
je zmaga blizu: »Danes smo na

poti zmage in 
ustaviti*.

nič nas ne more

Razprava o novi 
slovenski himni

LJUBLJANA, 21. — Delovna sku
pina pri republiški konferenci so
cialistične zveze, ki ima nalogo 
izdelati predlog za slovensko drža
vno himno je dopoldne v Ljubljani 
seznanila novinarje z načrtom jav
ne razprave o novi slovenski himni. 
Sporočili so, da bodo tri doslej iz
brana in uglasbena oesedila Pre
šernovo «Zdravice», Jenkove »Na
prej* in Klopčičeve »Naše zemlje* 
predvajali v radijskem programu 
29. novembra, in sicer v štirih iz 
vedban Oddaja bo trajala pol ure, 
spremljali pa jo bodo komentarji. 
Oddaj: bodo ponovili 30. novembra. 
S tem bo odprta javi a razprava. 
V ta ramen pa bo v časopisih za
čela izhajati posebna rubrika v 
kateri bo širša javnost lahko izpo
vedala mnenje o predloženih him
nah. O predlogih bodo do začetka 
februarja razpravljale vse občin
ske konference sociadstične zveze 
in vodstva družbeno političnih or
ganizacij, nato pa še predsedstvo 
repub' ške konference socialistične 
zveze Slovensko državno himno bo. 
do objavili hkrati s sprejetjem no
ve slovenske ustave.

D. K.

Nova metoda 
ljubljanskih zdravnikov 
za zdravljenje išiasa

LJUBLJANA, 21. — Na včerajš- 
njem pogovoru z novinarji sta 
predstojnik otropedske klinike v 
Ljubljani docent dr. Franc Debevc 
in asistent dr. Janko Popovič raz
ložila novo metodo zdravljenja 1- 
šia, posledice pritiska na živčno 
korenino v brbtnenici. Strokovnja 
ka sta pred nedavnim obiskala dve 
sovjetski kliniki, kjer že nekaj ča
sa z velikim uspehom uporabljajo 
novi način zdravljenja. Doslej so 
tovrstne bolezenske spremembe od
stranjevali z operacijo, po novi me- 
todi^ pa bolniku vbrizgajo v oboleli 
predel ferment papain, ki razkroji 
tisti del jedra elastične medvre
tenčne ploščice, ki je začel priti
skati na živčno korenino in povzro
čal bolečine. Prejšnji teden so na 
ljubljanski ortopedski kliniki po 
tem postopku že ozdravili tri bol
nike, kmalu pa se bo metoda po 
vsem uveljavila, tako da bodo z 
operativnimi posegi popolnoma pre 
nehali.

jutri odkril avtorje atentata. Pn1a' 
vil bi jih za «poskus vzbujanja na
petosti z eksplozivi* (in torej n 
pokola, ker so to izključili sodni 
že včeraj zvečer), kar pa zapan 
pod amnestijo... Tako bi krivd 
ostali na svobodi, 

še kroniko včerajšnjega dne. PJ}‘ 
čeval je marešal Aquino CambreUt 
ki se je decembra 1969 vrinil ®e 
fašiste v Drevoredu XX. septefflbr 
in ki je nepričakovano pozabil sito 
raj vsa imena ljudi, o katerih rj 
vodil preiskavo,. Res je, da ® 
ostal v Trstu, saj je bil premešce 
na višje mesto v glavno poveljstv 
karabinjerske službe v prestolni^ 
Kljub temu je povedal, da se J 
srečal z nekom, ki ni bil Tržacs ^ 
in ki mu je ponudil dinamit- 
tem naj bi razpolagal Ferrara, *j 
pa na napovedani sestanek 
prišel. ,

Marešalo Cambrelli je po®*®jj 
preko istega posredovalca, 
na Severija, kateremu se je Po
stavil kot terorist iz Padove, ^ 
potrebuje dinamit za neki atem«" 
Tako mu je Severi zaupal, da 
tak atentat že pripravili, a br 
uspeha. Tedaj je tudi nave** 
imena. j

Iz razsodbe izhaja, da je Sev 
zares povedal marsikaj zanimive 
kap. Lembi in marešaiu Cambto 
ju, a se je nekje zataknilo. 
mo, da bomo to izvedeli (če bon' 
po možni drugi preiskavi, saj J 
jasno, da se pravi atentator.]1 
vedno sprehajajo na svobodi P" 
Trstu. ,.

Naj za zaključek članka nave . 
mo le govorico, za katero smo 
šali na hodnikih tržaškega tribun 
la. Vemo, da se ta tribunal ukv 
ja tudi z nacistom Fredo (z 
sta obtožena Neami in Porto* ,rU e*
■Ml__________  skrivno*

no izginulega dr. Forziatija-
in poskusnem izsiljevanju o*)1,‘w~

proces so odložili, ker so (P00*!^ 
ma?) določili za Severi jev in Fre°” 
proces isti datum. Sedaj pa ^ K 
vo-ri o nečem veliko, veliko 
jem. Gre za celotno preiskavo o 2 
činski dejavnosti fašistične ‘ « 
iz Padove, v kateri sta bila 
Freda in Ventura in torej za P 
iskavo o milanskem pokolu, k®«-* 
ga nepojasnjen člen verige osw^ 
bomba na slovensko šolo. 
se, da bodo odvetniki fašistov f 
de in Venture zahtevali, naj id
rijsko sodišče odvzame dr. D 
brosiu iz Milana preiskavo iz Tr- 
Motivacija bi bila ista kot za P‘ 
mer Val prede, češ da je Milan • 
mimo mesto. V takem primeru 
bi vso preiskavo o milanskem Pj 
kolu izročili preiskovalnemu s°° z 
ku v Trstu, ki se že uk vari® 
zadevo Fredove »rdeče knjlZ1 
proti sodniku Stizu.

VČERAJ V RIMU

Babudieri ju izročili 
«Zlale«a sv. Jusla»

Posebna delegacija iz Trst®’
kateri je bil tudi župan inž. M,.]S 
cello Spaccini, je včeraj izr°^0f, 
nagrado »Zlatega sv. Justa* P .
Brennu Babuoieriju. Kot je z*18 ’ 
podeljujejo tržaški kronisti to 
grado vsako leto na dan mes 
ga praznika zaslužnim Tržačan 
ki so se proslavili v svetu. Gb*^ 
no podeljujejo nagrado v °.\1ie- 
palači Letos pa so naredil*
mo. Prof. Babudieri, znanstve jj 
ki je vse svoje življenje P°^ ^ 
raziskavam na področju medicn% 
parasitologije, je pred časom M
zbolel, najbrž zaradi posledic ^
nega kontakta z najrazličnej ^ 
in zelo nevarnimi virusi in gj. 
čili. Nagrado so tako izročil* v j 
mu, kjer se prof. Babudieri zn ... 
na kliniki Gemelli. »Zlatega ^ 
Justa* je uglednemu znanstvu 
zaslužnemu tržaškemu rojak*1' v 
ročil predsednik tržaških kro11 eIn 
Ponis, ki se je nagrajencu ol,e. za 
zahvalil z občutenimi besed****1 v 
trud in znanje, ki ga je vk^jj 
svojo dolgo raziskovalno deJa, gi 
ter posebej poudaril skrom*]0®^!. 
je vselej spremljala to deje^e^ 
Podelitvi letošnje nagrade 6° 
župana prisostvovali člana °° fvi 
zveze tržaških kronistov *n 
nagrajenec z »Zlatim sv. J11® 
prof. Valdoni,

Orožniki zaplenili 
4.000 parov hlač 
nepoštenega izvora
Osebje letečega oddelka karjjj

ild*1*njerjev je včeraj kasno pcP^ir 
malo po 18. uri, ustavilo 03 .ira
škem križišču tovornjak z rc® oja
čijo mesta Brescie. Šofer tov jj 
ka, 31-ietni Silvano Locatel*1 ^ 
Brescie, je skrival v kasom* \1 
4 tisoč parov hlač za Dribj!Lžniki 
milijonov lir vrednosti. or<ya j, 
so ugotovili, da gre za tovor 
ki so ga s prevaro odnesi* jf
strialcu Francescu FanviruJ 
Prata. . so

Po nalogu sodnika iz Pjja ^ 
orožniki blago zaplenili- l,e,Dlol1 
se je izkazalo, da ni Locatell* GjJ, 
nič vedel o tovoru, ki ga Pre vrfnll* 
so ga izpustili, tovornjak Pa nujC' 
lastniku. Raziskava se no*1 p at*> 
razširili pa so jo na Trs^' 
in Brescio


